
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2831, 2856 
2. Ανακοινώνεται επιστολή του Προέδρου της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών κ. Βασιλείου Στίγκα, µε
την οποία ενηµερώνει ότι οι Βουλευτές κ.κ. Ιωάννης Κόν-
της, Ιωάννης Δηµητροκάλλης, Γεώργιος Μανούσος και Χα-
ράλαµπος Κατσιβαρδάς επανεντάσσονται στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών καθώς και οι αντί-
στοιχες επιστολές των Βουλευτών µε τις οποίες αποδέχον-
ται την πρόσκληση επανένταξης στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα των Σπαρτιατών, σελ. 2831 - 2836 

3. Η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής καταθέτει την
Έκθεσή της στην πρόταση του Προέδρου της Βουλής «Για
την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
Μέρος Κοινοβουλευτικό και Μέρος Β'», σελ. 2837 

4. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Αποφάσεις Βουλής: Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε

τις διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρ-
θρου 118 του Κανονισµού της Βουλής επί της προτάσεως
του Προέδρου της Βουλής «Για την τροποποίηση διατά-
ξεων του Κανονισµού της Βουλής-Μέρος Κοινοβουλευτικό
(ΦΕΚ 106 Α'/24.06.1987) και Μέρος Β' (ΦΕΚ 51
Α'/10.04.1997), όπως ισχύουν, σελ. 2837 - 2856 

5. Αναφορά στις καταστροφικές πληµµύρες στην πε-
ριοχή της Θεσσαλίας από το πέρασµα της καταιγίδας
Daniel και έκφραση συλλυπητηρίων στις οικογένειες των
θυµάτων, σελ. 2837, 2838, 2839, 2840, 2842, 2843, 2845,
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6. Αναφορά στο τραγικό συµβάν που έλαβε χώρα στο λι-
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Δικαιοσύνης», σελ. 2837 
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ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 2831 - 2856
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Β. Αναφορά στις καταστροφικές πληµµύρες στην πε-
ριοχή της Θεσσαλίας από το πέρασµα της καταιγίδας
Daniel:
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λιµάνι του Πειραιά, το οποίο και οδήγησε στον θάνατο
του 36χρονου επιβάτη :

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 2845
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 2840
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 2848
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’

Πέµπτη 7 Σεπτεµβρίου 2023



ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 2840, 2851

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 2831, 2837, 2838, 2839, 
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2846, 2847, 2848, 2849, 
2850, 2851, 2852, 2854, 
2856



Αθήνα, σήµερα στις 7 Σεπτεµβρίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 14.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 5-9-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 5 Σε-
πτεµβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από 29 Μαρτίου 2023 Τροποποί-
ησης και Κωδικοποίησης της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ
του Ελληνικού Δηµοσίου και της "Οργανισµός Λιµένος Ηγουµε-
νίτσας Α.Ε." - Κύρωση της από 29 Μαρτίου 2023 Συµφωνίας Τρο-
ποποίησης της από 2 Φεβρουαρίου 2018 Σύµβασης Παραχώ-

ρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της "Οργανισµός Λι-
µένος Θεσσαλονίκης Α.Ε."»)

Προτού εισέλθουµε στη σηµερινή ειδική ηµερήσια διάταξη θα
ήθελα να προβώ σε κάποιες ανακοινώσεις προς το Σώµα:

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι µε επιστολή του Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών κ. Βασιλείου Στίγκα,
οι Βουλευτές κ.κ. Ιωάννης Κόντης, Ιωάννης Δηµητροκάλλης, Γε-
ώργιος Μανούσος και Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς επανεντάσσον-
ται στην Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών. Κατατίθενται
και οι αντίστοιχες επιστολές των Βουλευτών µε τις οποίες απο-
δέχονται την πρόσκληση επανένταξης στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα των Σπαρτιατών.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται στα Πρακτικά οι προαναφερ-
θείσες επιστολές, οι οποίες έχουν ως εξής: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’

Πέµπτη 7 Σεπτεµβρίου 2023
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2836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Επιτροπή
Κανονισµού της Βουλής καταθέτει την έκθεσή της στην πρόταση
του Προέδρου της Βουλής «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής Μέρος Κοινοβουλευτικό και Μέρος Β’».

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Δικαιοσύνης,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερι-
κών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστα-
σίας του Πολίτη και Ψηφιακής Διακυβέρνησης κατέθεσαν στις
5-9-2023 σχέδιο νόµου: «Επιτάχυνση διαδικασιών στελέχωσης
και λειτουργίας Δικαστικής Αστυνοµίας – Τροποποιήσεις ν.
4963/2022 και άλλες ρυθµίσεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης».

Παραπέµφθηκε στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118
του Κανονισµού της Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της
Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.6.1987) και
Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύουν».

Επί της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής προτείνω να
λάβουν τον λόγο οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, εάν το επιθυµούν, για πέντε λεπτά.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Απόστο-

λος Βεσυρόπουλος για πέντε λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να εισηγούµαι προς

το Σώµα την πρόταση που κατέθεσε ο Πρόεδρος του ελληνικού
Κοινοβουλίου για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής των Ελλήνων. Όπως όλοι γνωρίζουµε, ο Κανονισµός της
Βουλής συνιστά έναν κοινό κώδικα αξιών και κανόνων που υπηρε-
τούν την ιδέα του κοινοβουλευτισµού. Είµαι βέβαιος ότι η βασική
αυτή παραδοχή θα καθορίσει τις τοποθετήσεις και τη στάση όλων
των συναδέλφων Βουλευτών απ’ όλες τις πολιτικές δυνάµεις στη
σηµερινή συζήτηση. 

Η πρόταση του Προέδρου της Βουλής αποτελείται από επτά
άρθρα. Με το άρθρο 1 αυξάνεται κατά ένα µέλος ο αριθµός των
µελών της Διάσκεψης των Προέδρων, καθώς στους συµµετέχον-
τες στην εν λόγω Διάσκεψη προστίθεται ο Πρόεδρος της Ειδικής
Μόνιµης Επιτροπής Έρευνας και Τεχνολογίας. Η αλλαγή αυτή κρί-
νεται καθοριστική για τη διαδικασία λήψης αποφάσεων αυτού του
κοινοβουλευτικού οργάνου, ώστε να διασφαλίζεται η απόλυτη
πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας που διαθέτει την από-
λυτη πλειοψηφία των εδρών στη Βουλή. 

Με το άρθρο 2 απλοποιείται η διαδικασία κρίσης για το αν υφί-
σταται ή όχι ζήτηµα σε προσωπικό επίπεδο εις βάρος Βουλευτή.
Με την προτεινόµενη τροποποίηση ανατίθεται µόνο στον Πρόεδρο
της Βουλής να αποφανθεί για το αν υφίσταται ή όχι ζήτηµα επί
προσωπικού. 

Με το άρθρο 3 απλοποιείται η διαδικασία επιβολής ποινής σε
περίπτωση µοµφής για αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά µέλους
του ελληνικού Κοινοβουλίου. Συγκεκριµένα, ορίζεται ότι σχετική
απόφαση λαµβάνει ο Πρόεδρος της Βουλής, ο οποίος ούτως ή
άλλως έχει την αποκλειστική αρµοδιότητα και ευθύνη για να κινη-
θεί η σχετική διαδικασία µοµφής για αντικοινοβουλευτική συµπε-
ριφορά µέλους του ελληνικού Κοινοβουλίου. Με βάση αυτή τη
ρύθµιση η ποινή δεν επιβάλλεται αυτοδίκαια, ωστόσο µπορεί να
είναι αυστηρότερη, εφόσον παρέχεται πλέον η δυνατότητα να πε-
ρικοπεί το ήµισυ της µηνιαίας βουλευτικής αποζηµίωσης. 

Με το άρθρο 4 ρυθµίζεται και τυπικά η λειτουργία και στέγαση
στη Βουλή των Ελλήνων του γραφείου του Πρωθυπουργού και
της Γενικής Γραµµατείας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου µία πιο λεπτοµερή αναφορά στο
άρθρο 5 της πρότασης τροποποίησης του Κανονισµού της Βου-

λής, το οποίο σχετίζεται µε τη µίσθωση ακινήτων για την εξυπη-
ρέτηση των λειτουργικών αναγκών της. Με το άρθρο αυτό παρέ-
χεται πλέον η δυνατότητα µίσθωσης µεγαλύτερης χρονικής
διάρκειας ακινήτων για τη στέγαση των υπηρεσιών της Βουλής,
καθώς και γραφείων που λειτουργούν σε αυτή. 

Στο πλαίσιο αντιµετώπισης υφιστάµενης δυσκολίας εύρεσης
ακινήτων στην περιοχή, µε το άρθρο 5 παρέχεται η δυνατότητα
παροχής µίσθωσης από τα πέντε χρόνια που ισχύει ως σήµερα
στα δώδεκα χρόνια. Ουσιαστικά εναρµονίζεται ο Κανονισµός της
Βουλής µε το αντίστοιχο κανονιστικό πλαίσιο που ισχύει και για το
υπόλοιπο δηµόσιο σύµφωνα µε τα ισχύοντα στον νόµο 3130/2003.
Επιπλέον µε το άρθρο 5 παρέχεται η δυνατότητα µίσθωσης χωρίς
διαγωνισµό και από άλλα νοµικά πρόσωπα µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα ή κοινωφελή ιδρύµατα και πάντα µε γνώµονα το δηµόσιο
συµφέρον. 

Με το άρθρο 6 εναρµονίζεται ο Κανονισµός της Βουλής µε τα
όσα ορίζονται στις διατάξεις του νόµου 5026/2023 µε τον οποίο
καταργήθηκε ο νόµος 3213/2003 ως προς τη νέα επιτροπή ελέγ-
χου δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης και δηλώσεων οικονο-
µικών συµφερόντων σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 25 του
νόµου 5026/2023 η οποία ήδη έχει συγκροτηθεί και ανασυγκρο-
τηθεί µε αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής. 

Η εν λόγω πρόταση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πληροί όλες
τις προϋποθέσεις για να συγκεντρώσει ευρεία κοινοβουλευτική
πλειοψηφία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Βεσυρόπουλε.
Καλώ στο Βήµα την εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία και Αντιπρόεδρο της Βουλής, κ. Όλγα Γεροβασίλη. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ. Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι άβολη η συζήτηση σήµερα

νοµίζω, γιατί η χώρα δοκιµάζεται. Μεγάλο µέρος της χώρας δοκι-
µάζεται. Πολίτες δοκιµάζονται. Θρηνούµε θύµατα από τις κατα-
στροφικές πυρκαγιές και πληµµύρες. Εκτός από τη συµπα-
ράστασή µας σε όλους τους ανθρώπους που δοκιµάζονται, προ-
φανώς και στις οικογένειες των ανθρώπων που έχασαν τη ζωή
τους, είµαστε και σε µεγάλη αγωνία, βεβαίως, διότι ξέρουµε ότι
και αυτή τη στιγµή που συζητάµε, σε χωριά της Θεσσαλίας έχουµε
την αίσθηση, δίνεται η εικόνα ότι πιθανόν συµβαίνουν πολύ δύσκο-
λες καταστάσεις. Δεν είµαστε σε θέση να ξέρουµε τι πραγµατικά
συµβαίνει αυτή τη στιγµή, αν υπάρχουν απλά άνθρωποι που τα-
λαιπωρούνται ή αν υπάρχουν και άλλες απώλειες ανθρώπινων
ζωών. 

Η κλιµατική κρίση είναι εδώ. Σας θυµίζω, όµως, ότι αυτή η συ-
ζήτηση γίνεται διεθνώς τα τελευταία περίπου είκοσι χρόνια. Γίνεται
σε όλα τα επίπεδα, σε υψηλό επίπεδο κυβερνήσεων, σε µεγάλες
χώρες, σε µικρές χώρες σε όλη την υφήλιο και βεβαίως και στη
χώρα µας όχι µόνο από την πλευρά της πολιτικής αλλά και από
τους επιστήµονες. Ξαφνικά βιώνουµε φαινόµενα σήµερα τα οποία
νοµίζαµε ότι αντιστοιχούσαν στο µέλλον. Αλλά ξεχνάµε ότι το µέλ-
λον είναι ήδη εδώ. 

Η χώρα µας είναι ανοχύρωτη. Βασικές υποδοµές κατέρρευ-
σαν. Κατέρρευσαν υποδοµές οι οποίες θεωρητικά ήταν µε υψηλά
επίπεδα ασφαλείας: Αγχίαλος. Καταστράφηκε το δάσος της Δα-
διάς. Τεράστια περιβαλλοντική καταστροφή. Η µεγαλύτερη πυρ-
καγιά της Ευρώπης. Κάηκαν ήδη ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες
χιλιάδες στρέµµατα στη χώρα µας σε αυτή την περίοδο. Θυµίζω
ότι το 2021 είχαµε άλλο ενάµισι εκατοµµύριο καµένων εκτάσεων.
Τον περσινό χειµώνα είχαµε πληµµύρες. Τώρα ξεκινήσαµε µε
αυτά τα δραµατικά φαινόµενα. Είναι τα φαινόµενα αυτά πρωτό-
γνωρα στην Ελλάδα; Ναι, είναι. Δεν ήταν το συχνότερο. Ωστόσο
αυτό το οποίο αναλύεται και στις αρµόδιες επιστήµες είναι ότι
ένα από τα κύρια χαρακτηριστικά όχι µόνο των προσωπικοτήτων
αλλά και των ανθρώπων που διοικούν, των κυβερνήσεων, των πο-
λιτικών, της πολιτικής, είναι η πρόβλεψη. Χωρίς ικανότητα πρό-
βλεψης δεν υπάρχει ωριµότητα ούτε στο άτοµο ούτε στο
πρόσωπο. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία
είναι στον πέµπτο χρόνο διακυβέρνησης και παρέλαβε την Κυ-
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βέρνηση αυτή τη φορά από τον εαυτό της. Δεν υπάρχει το άλ-
λοθι του τι δεν έγινε. Και βεβαίως, δεν µπορεί να χρησιµοποιείται
διαρκώς το άλλοθι των παγκόσµιων κρίσεων και της κλιµατικής
αλλαγής και η Κυβέρνηση να απαντάει κάναµε όλα όσα ήταν δυ-
νατόν να κάνουµε ή έγιναν όλα καλά. Εν πάση περιπτώσει, λέει
σήµερα η Κυβέρνηση ότι πρέπει να κάνουµε συζήτηση και πρέπει
να σταθούµε υπερκοµµατικά, χωρίς µικροπολιτική συζήτηση
κ.τ.λ.. Εµείς δεν θα γίνουµε σαν τη Νέα Δηµοκρατία ποτέ. Και βε-
βαίως, ήµασταν και είµαστε διατεθειµένοι να κάνουµε αυτή τη
συζήτηση. Το έχω ξαναπεί από αυτό το Βήµα. Το 2019 εγώ πα-
ρέδωσα, στον επόµενο Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας, το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, που έχει και την αρµοδιό-
τητα της πολιτικής προστασίας. Είχε γίνει µία σοβαρή δουλειά
µε πολλούς επιστήµονες, µε όλους τους φορείς, µε την τοπική
αυτοδιοίκηση, µε διεθνή πρότυπα, µε την Ιταλία, µε τη Ρουµανία
κ.λπ.. Παρέδωσα ιδιοχείρως. Η απάντηση ήταν ότι θα συσταθεί
µία διακοµµατική επιτροπή. Η δική µου απάντηση ήταν «ναι, βε-
βαίως, να το δούµε υπερκοµµατικά αυτό το ζήτηµα». Εκτιµώ ότι
και από τα άλλα κόµµατα αυτή θα ήταν η απάντηση, εάν ρωτή-
θηκαν. Έκτοτε δεν τηλεφώνησε ξανά, ποτέ, κανείς. Άρα, ούτε
αυτό µπορεί να χρησιµοποιεί σήµερα η Νέα Δηµοκρατία, ό,τι ζη-
τάει υπερκοµµατικά να το λύσουµε διότι δεν το έχει ήδη κάνει. 

Εν πάση περιπτώσει, σταµατάω εδώ γιατί έχουµε πολλά να
πούµε το επόµενο διάστηµα για όλα αυτά. Μπαίνω στο θέµα,
κύριε Πρόεδρε. Δεν θα αργήσω. 

Στο άρθρο 1 έγινε συζήτηση χθες στην επιτροπή όπου είναι
αντιληπτό από µεριάς µας γιατί προστίθεται ο ένας Πρόεδρος
της συγκεκριµένης επιτροπής στο σώµα της Διάσκεψης, προκει-
µένου να εξασφαλιστεί η πλειοψηφία των 50+1, όπως η κοινο-
βουλευτική τάξη επιβάλλει. Ωστόσο ζητήσαµε να τροποποιηθεί
αυτό µε την έννοια ότι δεν µπορεί να γίνεται πάγια ρύθµιση και
να µπαίνουν συνεχώς Πρόεδροι επιτροπών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ή να
βγαίνουν. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Να µπαί-
νουν ή να βγαίνουν, µέχρι το 50 +1. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Το
έχει στην αιτιολογική. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Με δε-
δοµένο αυτό, λοιπόν, εµείς στηρίζουµε αυτή τη διάταξη. Με δε-
δοµένη την τροποποίηση την οποία όµως δεν την έχω δει. Η
Διάσκεψη των Προέδρων είναι ένα Σώµα το οποίο καλείται να
πάρει πολύ σοβαρές αποφάσεις για ανεξάρτητες αρχές, για ανώ-
τατες δικαστικές αρχές και δεν µπορεί να διαταραχθεί η πλει-
οψηφία, να είναι παραπάνω από το 50+1. 

Στηρίζουµε και το άρθρο 2. Δηλαδή, ο Πρόεδρος να µπορεί
να απαντήσει αν υπάρχει προσωπικό ή όχι προκειµένου να απο-
φευχθούν διάφορες δυσκολίες της Ολοµέλειας και, βεβαίως, να
απλοποιηθεί η διαδικασία. 

Στο άρθρο 3 οι ενστάσεις µας είναι σοβαρές. Δεν µπορεί να
υπάρχει ποινολόγιο το οποίο να εξετάζεται από µονοπρόσωπο
όργανο και µάλιστα ενδεχοµένως σε δύσκολες συνθήκες της
στιγµής που ενδεχοµένως να συµβούν µέσα στην Ολοµέλεια.
Εποµένως, δεν το στηρίζουµε αυτό. Ίσως αν µπορούσε να γίνει
κάτι διαφορετικό. Θα µπορούσε ίσως να υπάρχει παραποµπή
στην Επιτροπή Δεοντολογίας. Να αλλάξουµε τη διαδικασία εν-
τελώς. Ωστόσο η µονοπρόσωπη απόφαση µε ποινολόγιο δεν
είναι αποδεκτή από εµάς. 

Για το άρθρο 4 το οποίο διορθώνει και κανονίζει µάλλον µια
υπάρχουσα κατάσταση προφανώς δεν έχουµε διαφωνίες. Για το
άρθρο 5 οµοίως διότι προσαρµόζεται σε ό,τι ισχύει στο ευρύτερο
δηµόσιο. Γίνεται πιο ευέλικτη διαδικασία και αποκτά και άλλη δια-
πραγµατευτική δυνατότητα. Επίσης, ως προς το άρθρο 4 δεν
βρίσκουµε ότι είναι µία διαδικασία που πρέπει να γίνει. Εποµέ-
νως, η διαφωνία µας έγκειται στο άρθρο 3 και υπό τον όρο της
αλλαγής. Συµφωνούµε και στο άρθρο 1. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Γεροβασίλη. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής, κ. Παναγιώτης Δουδουνής. 

Κύριε Δουδουνή, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς η σκέψη µας είναι αυτονοήτως σε όσους πλήττον-

ται σήµερα από τα καταστροφικά καιρικά φαινόµενα, από τις
πληµµύρες και ιδίως στον Παλαµά όπου υπάρχει, πραγµατικά,
πάρα πολύ µεγάλο ζήτηµα. Ευχόµαστε η έκβαση να είναι αίσια.

Πάµε τώρα στα ζητήµατα του Κανονισµού. Κατ’ αρχάς η συ-
ζήτηση και η ψήφιση του Κανονισµού της Βουλής είναι έκφανση
της αυτονοµίας του Κοινοβουλίου, άρα µιας ύψιστης ιδιότητας
και δυνατότητας συνταγµατικώς κατοχυρωµένη στην οποία έχει
το ίδιο το Κοινοβούλιο, η οποία είναι άµεσα συνυφασµένη -θα
πω, γιατί ξέρω ότι αρέσουν και στον κύριο Πρόεδρο αυτά- και µε
τον κοινοβουλευτικό και αντιπροσωπευτικό χαρακτήρα του πο-
λιτεύµατος αλλά και µε την αρχή της διάκρισης των εξουσιών.

Πηγαίνοντας, λοιπόν, στην ουσία των προτεινοµένων ρυθµί-
σεων, θέλω να σταθώ, κυρίως, σε τρεις κρίσιµες διατάξεις. Το
πρώτο ζήτηµα είναι το ζήτηµα της σύνθεσης της Διάσκεψης των
Προέδρων, όπου προτείνεται να προστεθεί ο Πρόεδρος της Ει-
δικής Μόνιµης Επιτροπής Έρευνας και Τεχνολογίας. Αντιλαµβα-
νόµαστε ότι αυτό γίνεται για λόγους πρακτικούς, για λόγους
κοινοβουλευτικών συσχετισµών, γιατί υπάρχει η κοινοβουλευτική
πρακτική να υπάρχει πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
που έχει την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βου-
λευτών στην Ολοµέλεια και στη Διάσκεψη των Προέδρων -αυτή
είναι η πρακτική βεβαίως-, όπως επίσης αντιλαµβανόµαστε ότι
αυτό γίνεται και κατ’ αναλογία προς τα οριζόµενα στο άρθρο 31
του Κανονισµού της Βουλής για τις διαρκείς επιτροπές. Βεβαίως
δεν το αρνείται κανείς αυτό.

Εκφράζουµε, ωστόσο, ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής επιφυλά-
ξεις σε σχέση µε τη µελλοντική σύνθεση της Διάσκεψης. Γιατί
πρέπει να διευκρινίσουµε ότι ο Κανονισµός δεν είναι ορισµένου
χρόνου, δεν ισχύει για µια βουλευτική περίοδο, όπως επίσης πρέ-
πει να διευκρινίσουµε και να τονίσουµε ότι η Βουλή είναι ένας
ζωντανός οργανισµός, υπάρχουν αυξοµειώσεις, οι οποίες οφεί-
λονται φυσικά σε γεγονότα τα οποία σχετίζονται µε τη σύνθεση
και των Κοινοβουλευτικών Οµάδων αλλά και την ιδιότητα µελών
ως µέλη Κοινοβουλευτικών Οµάδων και ταυτοχρόνως, βεβαίως,
γιατί -πρέπει να το πούµε- υπάρχουν και δικαστικές εκκρεµότη-
τες.

Συνεπώς, θέλουµε να τονίσουµε ότι στον βαθµό που ένα
άρθρο θα προέβλεπε ένα επιπλέον µέλος για να υπάρχει η πλει-
οψηφία αυτή, ναι, αφού ήταν σύµφωνα µε την κοινοβουλευτική
πρακτική και κατ’ αναλογία προς το άρθρο 31. Όµως, κάθε επι-
πλέον µέλος της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας το οποίο θα
προστίθεται στο µέλλον µετά από ενδεχόµενες αυξοµειώσεις
στην πλειοψηφία αυτή, δεν συνιστά απλώς υπέρβαση αυτής της
πλειοψηφίας την οποία ζητεί σήµερα η προτεινόµενη αλλαγή
αλλά συνιστά και µια οιονεί καταστρατήγηση της συνταγµατικής
επιταγής του άρθρου 101Α που αφορά στην πλειοψηφία των 3/5
για την επιλογή των µελών των ανεξάρτητων αρχών. Πρέπει να
τα λέµε αυτά για να καταγράφονται και στα Πρακτικά.

Ζητούµε, λοιπόν, παράλληλα µε την αιτιολογική έκθεση -της
οποίας η διατύπωση δεν µας καλύπτει και θα σας εξηγήσω γιατί-
, µια σαφή διευκρίνιση και στην ίδια τη διάταξη, ότι στη σύνθεση
της Διάσκεψης των Προέδρων προστίθεται ο Πρόεδρος της Επι-
τροπής Έρευνας και Καινοτοµίας και σας διαβάζω: «Αν από τη
σύνθεση της Διάσκεψης των Προέδρων δεν προκύπτει διαφορε-
τικά από όλη την πλειοψηφία µελών της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του κόµµατος το οποίο διαθέτει στην Ολοµέλεια την
απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών». Και
αυτό το ζητούµε, λοιπόν, για τον συγκεκριµένο λόγο, το ότι η
Βουλή είναι ζωντανός οργανισµός. Ναι, βεβαίως, διάβασα µε
πολύ µεγάλη προσοχή τα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, και δεν αρ-
νούµαι τις καλές προθέσεις κανενός, επαναλαµβάνω, όµως, ότι
η Βουλή είναι ένας ζωντανός οργανισµός, υπάρχουν αυξοµει-
ώσεις και υπάρχουν και δικαστικές εκκρεµότητες.

Άρα, για τον λόγο αυτόν και για τον λόγο της µη καταστρατη-
γήσεως του άρθρου 101Α του Συντάγµατος, το οποίο απαιτεί
αυτήν την πλειοψηφία των 3/5 -η οποία είναι µια πλειοψηφία που
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θα προκύπτει στην ουσία από µια πλειοψηφία ενός στη Διάσκεψη
κατά τη ratio της ρύθµισης, όπως προκύπτει από την αιτιολογική-
, θέλουµε να υπάρχει αυτή η πλειοψηφία και όχι να γίνει δύο ή
τριών στο µέλλον, γιατί αλλάζουν και οι συσχετισµοί σε σχέση
µε κρίσιµες αρµοδίων της Διάσκεψης, όπως σας ανέφερε χαρα-
κτηριστικά αυτή του 101Α.

Όσον αφορά τώρα στην κρίση επί προσωπικού ζητήµατος,
στην πραγµατικότητα επί των δύο κατηγοριών προσωπικών ζη-
τηµάτων τα οποία προβλέπει ο Κανονισµός της Βουλής, άποψή
µας είναι ότι διευρύνονται αδικαιολόγητα οι αρµοδιότητες του
Προέδρου ή Προεδρεύοντος. Επίσης, αποστερείται από τον ίδιο
ταυτοχρόνως -κατά έναν τρόπο ο οποίος είναι κάπως αντιφατι-
κός µε τη σύλληψη- η δυνατότητα να έχει επαµφοτερίζουσα
άποψη επί ενός ζητήµατος που είναι οριακός προσωπικού χαρα-
κτήρα. Όλα αυτά µαζί σηµαίνουν ότι σε µια συζήτηση µε πολύ
µεγάλη ένταση -γιατί τέτοιες συζητήσεις µεγάλης έντασης εί-
χαµε κατά το παρελθόν- θα απόκειται σε ένα µόνο πρόσωπο η
τελική κρίση επί του προσωπικού ζητήµατος, άρα στην πραγµα-
τικότητα και η δυνατότητα του κάθε συναδέλφου µας να απαν-
τήσει σε ζητήµατα που τον θίγουν επί προσωπικού και τον
προσβάλλουν ή διαστρέφουν τα λεγόµενά του στη δεύτερη πε-
ρίπτωση του προσωπικού ζητήµατος.

Όσον αφορά στη µοµφή για αντικοινοβουλευτική συµπερι-
φορά, θεωρούµε ότι δεν είναι δυνατόν ένα τόσο σοβαρό µέτρο
να απόκειται στην απόφαση ενός µόνο προσώπου. Στην ουσία
µε αυτή την προτεινόµενη ρύθµιση µια αρµοδιότητα ενός συλ-
λογικού οργάνου πηγαίνει σε ένα πρόσωπο. Άρα, στην ουσία
στερείται η Βουλή από µια αρµοδιότητα -τη συλλογική- και συγ-
κεντρώνεται αυτή η αρµοδιότητα στο πρόσωπο του Προέδρου.
Άρα, ταυτοχρόνως δεν συνάδει µε τη φύση του Κοινοβουλίου ως
συλλογικού οργάνου, ρυθµίζοντας τα της εσωτερικής λειτουρ-
γίας του και ως φόρουµ διαβούλευσης. Η πρώτη είναι στην ουσία
µια αρµοδιότητα και µια υφή συνταγµατική που ανάγεται στην
αυτονοµία του Κοινοβουλίου, η δεύτερη στον ρόλο του -που σχε-
τίζεται µε το πρώτο- µέσα στη λειτουργία του πολιτεύµατος.

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους τρεις λόγους εµείς διαφωνούµε µε τα
πρώτα τρία άρθρα. Τις υπόλοιπες διατάξεις -όπως σας είπα- τις
ψηφίζουµε.

Θα ήθελα να κάνω µια καταληκτική παρατήρηση αναφορικά
µε την προσθήκη στην αιτιολογική. Ναι, φυσικά είδαµε την προ-
σθήκη, όµως δεν µας καλύπτει, διότι όπως αντιλαµβάνεστε η αι-
τιολογική έκθεση δεν έχει µια δύναµη κανονιστική. Δεν δεσµεύει
τον ερµηνευτή και εφαρµοστή του Κανονισµού, που για τους λό-
γους που εξηγήσαµε είναι στην ουσία η ίδια η Βουλή, άρα η όλη
κατάσταση στο Προεδρείο καταλήγει πάλι στην ίδια λογική την
οποία είπαµε, η οποία είναι υπερσυγκεντρωτική. Άρα, λοιπόν, εί-
δαµε τη διόρθωση στη αιτιολογική έκθεση και δεν µας καλύπτει.
Θα θέλαµε να υπάρχει µέσα στο σώµα της διάταξης αυτή η προ-
σθήκη, ούτως ώστε η πλειοψηφία του «συν ένα» να µη γίνει αύριο
πλειοψηφία του «συν δύο», «συν τρία» δεδοµένων των κρίσιµων
αρµοδιοτήτων της Διάσκεψης των Προέδρων. Για τα άλλα δύο
άρθρα νοµίζω εξηγηθήκαµε. Ως προς τα υπόλοιπα, είµαστε σύµ-
φωνοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Δουδωνή.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας και Αντιπρόεδρος της Βουλής ο κ. Γιώργος
Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου πριν περάσω στην ηµερήσια διάταξη, στα
άρθρα του Κανονισµού που τροποποιούνται, να κάνω µια ανα-
φορά για την τραγωδία που βιώνει ο λαός µας από την κακοκαι-
ρία σε όλη την επικράτεια και πιο συγκεκριµένα -αν θέλετε- στη
Θεσσαλία. Ο λαός µας, κυρίες και κύριοι, έχει αφεθεί -στις πλη-
γείσες περιοχές- στο έλεος των πληµµυρών, µε εικόνες κατα-
στροφής παντού, ανυπολόγιστες ζηµιές σε σπίτια, καλλιέργειες,
µε κατοίκους εγκλωβισµένους στα σπίτια τους στα χωριά και στις
πόλεις. Ζητούν απεγνωσµένα βοήθεια. Έχουµε κατεστραµµένες
υποδοµές, πληµµυρισµένα σπίτια, µαγαζιά, επιχειρήσεις και φυ-

σικά καλλιεργήσιµες εκτάσεις και άλλα πολλά µπορούµε να
πούµε. Όλα αυτά συνθέτουν τη δραµατική κατάσταση και συγ-
χρόνως την τραγωδία που βιώνει ο λαός µας, θρηνώντας και αν-
θρώπινες ζωές.

Απέναντι σε αυτή την κατάσταση, η στάση της Κυβέρνησης,
των περιφερειακών και δηµοτικών αρχών, είναι η απόδοση των
συνεπειών για ακόµα µια φορά στο βολικό άλλοθι της έντασης
του φαινοµένου, προκειµένου να συγκαλυφθεί η διαχρονική ανυ-
παρξία σύγχρονων αντιπληµµυρικών έργων και άλλων κρίσιµων
υποδοµών και δικτύων, η άναρχη δόµηση, η µη λήψη ακόµα και
στοιχειωδών µέτρων. Γιατί δεν µπορεί η απάντηση -Κυβέρνησης
και κρατικού µηχανισµού- να είναι το «τρέξτε να σωθείτε» ή «µεί-
νετε στα σπίτια σας» ή το ότι θα πρέπει να θεωρείται µονόδρο-
µος να καιγόµαστε το καλοκαίρι και να πνιγόµαστε το υπόλοιπο
διάστηµα. Δεν δεχόµαστε ως κανονικότητα ο λαός µας να βρί-
σκεται κάθε τόσο ανυπεράσπιστους στο έλεος των καιρικών φαι-
νοµένων, όπως θέλουν να µας πείσουν η Κυβέρνηση και τα
διάφορα παπαγαλάκια. Γιατί το πρόβληµα είναι η διαχρονική πο-
λιτική της σηµερινής αφ’ ενός Κυβέρνησης -αλλά και όλων των
προηγούµενων κυβερνήσεων-, όπως και των περιφερειακών και
δηµοτικών αρχών, που αντιµετωπίζουν την αναγκαία -εν προκει-
µένω- αντιπληµµυρική αλλά και αντιπυρική προστασία ως πε-
ριττό κόστος.

Είναι οι κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης που όλοι σας
έχετε ως Ευαγγέλιο και που θεωρεί µη επιλέξιµες τέτοιες δαπά-
νες, ενώ την ίδια ώρα προωθούνται έργα που φέρνουν κέρδη στο
µεγάλο κεφάλαιο, στους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Είναι το ίδιο, λοιπόν, το αστικό κράτος που υπηρετεί µόνο το
κέρδος και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο δεν θέλει και δεν µπορεί
να εφαρµόσει έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό στην πολεοδό-
µηση, τη χωροταξία, την πολιτική προστασία που να υπηρετεί,
πραγµατικά, τις σύγχρονες λαϊκές ανάγκες. 

Το ΚΚΕ, κύριε Πρόεδρε, απαιτεί και από αυτό το Βήµα, από
την Κυβέρνηση, απ’ όλες τις περιφερειακές και δηµοτικές αρχές,
εδώ και τώρα να πάρουν όλα τα απαραίτητα µέτρα προστασίας
της ζωής και της περιουσίας του λαού, τη στήριξη των πληγέν-
των σε στέγαση, διατροφή και άλλα, την αποκατάσταση των δι-
κτύων ύδρευσης, ηλεκτρισµού και άλλων, την πλήρη αποζηµίωση
για τις καταστροφές που υπέστησαν.

Και περνάω στο προκείµενο. Όπως γνωρίζετε, τοποθετηθή-
καµε στην επιτροπή, για τα τρία πρώτα άρθρα εκφράσαµε τις αν-
τιρρήσεις µας. 

Σε ό,τι αφορά δηλαδή στο άρθρο 1 για «…την αύξηση κατά
ένα µέρος…, προκειµένου η πλειοψηφία να έχει την απόλυτη
πλειοψηφία», εµείς βάζουµε το ζήτηµα: η πλειοψηφία που θέλει
να αποκτήσει την απόλυτη πλειοψηφία, πώς προήλθε ως πλει-
οψηφία; Από ένα καλπονοθευτικό σύστηµα, εκλογικό, το οποίο
έκλεψε και αλλοίωσε αφ’ ενός την ψήφο του ελληνικού λαού και
αφ’ ετέρου έκλεψε έδρες από τα άλλα κόµµατα. Και γι’ αυτόν
τον λόγο εµείς είµαστε αρνητικοί σε ό,τι αφορά το άρθρο 1. 

Όπως, επίσης και στο άρθρο 2 θεωρούµε πως κάθε φορά που
κάποιος Βουλευτής επικαλείται προσωπικό ζήτηµα, θα πρέπει να
του δίνεται ο λόγος. Τώρα αν επιµένει, στην περίπτωση που ο
Πρόεδρος αποφασίσει πως δεν τίθεται προσωπικό ζήτηµα, µπο-
ρεί να αποφασίζει να αποφαίνεται η Βουλή πάνω σε αυτό το προ-
σωπικό ζήτηµα που ενδεχοµένως βάζει ο Βουλευτής. 

Στο άρθρο 3, επίσης δεν είµαστε θετικοί, γιατί δίνει τη δυνα-
τότητα αποκλειστικά στον Πρόεδρο της Βουλής για επιβολή του
πειθαρχικού µέτρου της διατύπωσης µοµφής σε βάρος Βου-
λευτή ή αντικοινοβουλευτικής συµπεριφοράς, ανεπίτρεπτης ή
ανάρµοστης συµπεριφοράς. Και το δεύτερο στοιχείο: έως τώρα
η περικοπή αποζηµίωσης ήταν αυτοδίκαιη κατά το 1/4 αυτής.
Τώρα γίνεται δυνητική, µε την απόφαση δηλαδή του Προέδρου
περί της µοµφής και µπορεί να φτάσει και το 1/2 αυτής. 

Αναφορικά µε τα άρθρα 4, 5 και 6, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφί-
σουµε «παρών». Και στο σύνολο επειδή ρωτάτε, ψηφίζουµε
«παρών» επί της αρχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λαµπρούλη. 
Τώρα, θα δώσω τον λόγο στον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΘ’ - 7 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2839



Οπότε εσείς, κυρία Αθανασίου, θα µιλήσετε στο τέλος των οµι-
λιών, όλων των εισηγητών και ειδικών αγορητών, αλλά και Προ-
έδρων που τυχόν προηγηθούν. Θα µιλήσει και η κ.
Κωνσταντοπούλου στη θέση της ειδικής αγορήτριας και η κ. Κα-
ραγεωργοπούλου θα µιλήσει στο τέλος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα το δούµε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Νοµίζω ότι συµφω-
νείτε όλοι µε αυτή τη διαδικασία, επειδή προηγούνται οι Πρό-
εδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Ορίστε, κύριε Βελόπουλε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα ήθελα να ξεκινήσω µε το συµβάν στον Πειραιά και
θα σας ρωτήσω όλους, γιατί έχει συµβεί το φαινόµενο. Εάν ήταν
ένας celebrity, θα τον έσπρωχναν τον άνθρωπο αυτόν στη θά-
λασσα. Ναι ή όχι; Όχι. Αν ήταν ένας Υπουργός ή Ο Πρωθυπουρ-
γός θα τον έδιωχναν τον άνθρωπο αυτόν, που δολοφόνησαν οι
«κύριοι» στη θάλασσα; Ναι ή όχι; Όχι.

Ξέρετε, δυστυχώς έχουµε χάσει τον προσανατολισµό µας.
Όλοι µας, δυστυχώς, το λέω αυτό. Υπάρχει µια αναντιστοιχία.
Και η αναντιστοιχία εδράζεται πάνω στην έλλειψη αξιών, στην έλ-
λειψη ιδεών, στην έλλειψη οράµατος. Γυρίστε σαράντα χρόνια -
κάποιοι από εσάς- και πενήντα πριν στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
Δείτε ποιοι ήταν Πρόεδροι της Βουλής, ποιοι ήταν Υπουργοί,
πόσο άπταιστα οµιλούσαν την ελληνική, πόσο ευγενείς ήταν µε-
ταξύ τους, παρά τις ενστάσεις τους, και πόσο ακόµη και αυτοί οι
Πρόεδροι της Βουλής δεν αδικούσαν ούτε τον εαυτό τους πρω-
τίστως ούτε δευτερευόντως τους Προέδρους των άλλων κοµµά-
των ή τους Βουλευτές. Δίχως όραµα, δίχως αλληλεγγύη, δίχως
ανθρωπιά και δίχως Θεό, δυστυχώς έχουµε φαινόµενα σαν κι
αυτά στον Πειραιά, όπου ένα παιδί σπρώχτηκε από κτήνη και δο-
λοφονήθηκε. Γιατί για µένα άνθρωπος που σπρώχνει άνθρωπο
στη θάλασσα είναι κτήνος. Δεν µπορώ να πω κάτι καλύτερο γι’
αυτούς. Όταν ο Κώδικας των ναυτικών λέει «Άνθρωπος στη θά-
λασσα» και σταµατάει ολόκληρο δεξαµενόπλοιο, για να σηκώσει
τον άνθρωπο από τη θάλασσα να τον βάλει επάνω στο πλοίο,
στην Ελλάδα του 2023, στην Ελλάδα της έλλειψης αξιών, ορα-
µάτων, αλληλεγγύης, έρχεται ναυτικός και σπρώχνει έναν άν-
θρωπο και τον δολοφονεί! Και δεν ήταν ένας. Ήταν δυο, τρεις
εκεί.

Δυστυχώς, όπως έλεγε ο Σεφέρης, ο άνθρωπος κατάντησε
πραµάτεια. Έτσι έγινε ο άνθρωπος. Και η ζωή µας έγινε υλιστική,
ευδαιµονία και κυνήγι αυτής. Όλα αυτά πρέπει να µας προβλη-
µατίσουν και κάποια στιγµή πέρα από τα νοµικίστικα… Διότι, λέω
στον κ. Δουδωνή, µε αγάπη «δεν µπορείς να συµφωνείς στα δύο,
να διαφωνείς στα τρία, αλλά να ψηφίζεις αυτό που έφερε η Νέα
Δηµοκρατία». 

Σας ακούω συνεχώς κάνετε κριτική στην Κυβέρνηση -όχι εσείς,
γενικά το κόµµα σας-, αλλά περιέργως συµφωνείτε σε όλα τα νο-
µοσχέδια. Πώς γίνεται στα ζητήµατα µείζονος σηµασίας που
πολύ καλά αναπτύξατε και συµφωνώ µαζί σας και εγώ, να δια-
φωνείτε στα τρία επί των πέντε άρθρων και να υπερψηφίζετε επί
της αρχής. Πραγµατικά, εγώ αδυνατώ να ακολουθήσω τη λογική
αυτή. Ή θα είµαστε απέναντι σε αυτή την παραβίαση του Κανο-
νισµού και της δηµοκρατίας που επιχειρεί ο Πρόεδρος της Βου-
λής, µε τη Νέα Δηµοκρατία ή δεν θα είµαστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και µε τον χωροφύλακα και µε τον αστυφύλακα δεν µπορούµε

να είµαστε. Και µάλιστα, για ένα κόµµα το οποίο µιλούσε για
εθνική ανεξαρτησία, λαϊκή κυριαρχία, που αυτά τα συνθήµατα
περισσότερο παρά ποτέ είναι επίκαιρα σήµερα για την Ελλάδα
και τους Έλληνες, υπό τον Ανδρέα Παπανδρέου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα ήθελα, λοιπόν, να κάνω την παράκλησή µου: όταν διαφω-

νούµε στο 60% της άσκησης νοµοθετικής πρωτοβουλίας από την
Κυβέρνηση, καταψηφίζουµε. Δεν υπάρχει άλλη δικαιολογία. Αν
υπάρχουν άλλου είδους διαδροµές και συζητήσεις, δεν το ξέρω,
δεν µε αφορά, δεν µε ενδιαφέρει. Πείτε, όµως, συµφωνούµε µε
το 60% των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας, όπως έκανε και
στην προηγούµενη προεκλογική περίοδο το ΠΑΣΟΚ. Αλλά επειδή
έχει µια ιδιότυπη ασυλία το κόµµα αυτό στα µέσα µαζικής ενη-

µέρωσης, ουδείς µέµφεται τις επιλογές αυτές. Εµείς θα τα λέµε
όλα. 

Πάµε, λοιπόν, σε αυτόν τον κόσµο που στενεύει, όπου ο καθέ-
νας χρειάζεται όλο και περισσότερο τον συνάνθρωπό του. Είναι
εκείνο που είχε πει και πάλι ο Σεφέρης, ότι πρέπει να αναζητή-
σουµε τον άνθρωπο, να αναζητήσουµε τον άνθρωπο όπου κι αν
βρίσκεται στα βήµατα του Διογένη, που έψαχνε ανθρώπους. Και
αναφέροµαι στο φαινόµενο το δυσάρεστο, το απάνθρωπο του
Πειραιά. 

Ξέρετε έχει αλλάξει τελείως ο Έλληνας, έχει φύγει η λέξη «φι-
λότιµο». Το βλέπουµε και εδώ µέσα, δυστυχώς. Έχουµε στενέψει
τα όρια της ανθρωπιάς, τα έχουµε κάνει πολύ στενά πλέον. Ξε-
χνάµε ότι όλοι είµαστε άνθρωποι.

Και πάµε στα σοβαρά τώρα που αφορούν τα περί κλιµατικής
κρίσεως. Ουδείς αµφισβητεί ότι υπάρχει κλιµατική κρίση. Όποιος
πει το αντίθετο, µάλλον δεν βλέπει έξω από το σπίτι του ή δεν
βλέπει τι γίνεται καθηµερινά. Και συµφωνούµε. Απλά στα αίτια
έχουµε κάποιες µεγάλες ενστάσεις. Συµφωνούµε µε τον Πρωθυ-
πουργό, ο οποίος από το 2019 έκανε σηµαία την κλιµατική κρίση.
Συνεχώς, µιλούσε γι’ αυτή. Αλλά πρέπει να του υπενθυµίσω του
Έλληνα Πρωθυπουργού ότι µε ανεµογεννήτριες δεν θεραπεύεις
το πρόβληµα της κλιµατικής κρίσης. 

Η Θεσσαλία πέθανε, κύριοι, τελείωσε. Και η Καρδίτσα και η
Μαγνησία τελείωσαν. Τελείωσαν. Δεν ξέρω αν έχετε καταλάβει
τι έχει γίνει στην περιοχή. Έχουν τελειώσει. Ήταν ο σιτοβολώνας
της Ελλάδος από την αρχαιότητα. Έχει τελειώσει. Απελπισία σε
όλη την περιοχή. Δεν υπάρχουν λόγια. Μιλάω µε ανθρώπους οι
οποίοι είναι πραγµατικά πάνω στις στέγες των σπιτιών και βλέ-
πουν δύο µέτρα νερό να ανεβαίνει. Κλιµατική κρίση, ναι. Αλλά µε
ανεµογεννήτριες θα επιλύσουµε το πρόβληµα; Πού είναι οι υπο-
δοµές, πού είναι τα αντιπληµµυρικά έργα που δεν έγιναν ποτέ,
όπως στη βόρεια Εύβοια, κύριε Πρόεδρε, κύριε Τασούλα; Διότι
ο Πρωθυπουργός είχε πει ότι είχαν γίνει όλα. Και πληµµύρισε και
πάλι η «Ροδιά», στη βόρεια Εύβοια, στα καµένα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ροβιές.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ροβιές, έχετε δίκιο. Ροδιά έχω στο χωριό µου. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είµαι από τη βόρεια Εύβοια.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ελπίζω να σας τίµησε η περιοχή σας γιατί στην Ελλάδα
λένε ότι κανείς δεν αγιάζει στον τόπο του. 

Θέλω να πω, λοιπόν, τούτο. Όταν η βόρεια Εύβοια πληµµυρίζει
σηµαίνει ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα για τα αντιπληµ-
µυρικά. Τελεία και παύλα. Πέρασαν δυο χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πού είναι στις περιαστικές περιοχές κυρίως, αλλά και µέσα

στις πόλεις, τα περιβόητα ρέµατα; Ο Βόλος είχε έξι ή επτά ρέ-
µατα. Τα µπάζωσαν δεκαετίες τώρα. Αντιπληµµυρικά δεν έκαναν
πάνω από τον Βόλο. Οι αγωγοί όµβριων υδάτων είναι του 1950
στον Βόλο. Το 1959 και το 1955 πάλι πληµµύρισε ο Βόλος και
πάλι είχαµε δεκάδες νεκρούς. Το Πήλιο είχε καεί πριν τέσσερα -
πέντε χρόνια. Δεν έγινε αναδάσωση του δάσους. Γιατί έρχεται
εδώ ο Πρωθυπουργός και λέει ότι υποχρεωτικά εκ του νόµου γί-
νεται αναδάσωση. Το υποχρεωτικό εκ του νόµου δεν σηµαίνει τί-
ποτα στην Ελλάδα, όπου ουδείς νόµος εφαρµόζεται. Γιατί δεν
εφαρµόζονται οι νόµοι στην Ελλάδα. Είναι επιλογή των κάθε κυ-
βερνήσεων και της δικαιοσύνης εάν εφαρµόζονται οι νόµοι και
της δικαιοσύνης. Δυστυχώς, επίσης, η Αγχίαλος είχε καεί εσχά-
τως. 

Πάνω σε αυτό θέλω να πω το εξής και να το επισηµάνω. Πρέ-
πει κάποια στιγµή να κάνουµε ένα σχέδιο για τη χώρα, τι χώρα
θέλουµε. Πρέπει να κάνουµε ένα πραγµατικό σχέδιο, όλα τα κόµ-
µατα, για το τι χώρα θέλουµε. Μια χώρα που πηγαίνει στην τύχη
µε βάρκα την ελπίδα, πάνω στα πληµµυρισµένα, πάνω στην απελ-
πισία των πολιτών, πάνω στον πόνο τους; Τι θέλουµε επιτέλους; 

Καλόβολος είναι ο χώρος εδώ µέσα, το αντιλαµβάνοµαι, αλλά
και χθες πληµµύρισε η Βασιλίσσης Σοφίας. Παρέσυρε µια γυ-
ναίκα και την πήγε εκατό µέτρα µακριά. Ο κ. Μπακογιάννης µας
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έλεγε ότι έχει κάνει αντιπληµµυρικά στην Αθήνα και τη θωράκισε.
Πού είναι αυτά, αφού µιλάµε για κλιµατική κρίση, που επιφορτίζει
το ήδη µεγάλο πρόβληµα που έχουµε; 

Καταστράφηκαν οι πηγές στη Μαγνησία. Ο Νοµός Μαγνησίας
δεν έχει νερό, δεν υπάρχουν αντλιοστάσια, δεν υπάρχουν δεξα-
µενές που µαζεύεται το νερό, οι πηγές έχουν τελειώσει και δεν
έχουν νερό. Δεν υπάρχει νερό να πιούν, όχι να πλυθούν. Το νότιο
Πήλιο είναι αποκοµµένο από την υπόλοιπη Ελλάδα. Έχουν πέσει
οι γέφυρες στα Καλά Νερά και δεν µπορούν να περάσουν οι άν-
θρωποι. 

Ο Θεός θα µας σώσει, γιατί ο Πρωθυπουργός φαίνεται ότι δεν
µπορεί. Ο Θεός των Ελλήνων, ο Θεός της Ελλάδος, ο Θεός των
Ορθοδόξων; Μπορεί. Όσοι είστε χριστιανοί κάντε τουλάχιστον
µια προσευχή. 

Και επειδή κάνει λάθη ο Πρωθυπουργός, θα τα υπενθυµίσω
γιατί πρέπει κάποια στιγµή να σας πει κάποιος την αλήθεια εδώ
µέσα και ας ενοχλούµε µε την ελευθεροστοµία µας πολλές
φορές, και ας θεωρεί ο Πρόεδρος της Βουλής ότι θέλουµε να
προσβάλουµε τον οποιονδήποτε. 

Ακούστε, κύριε Πρόεδρε. Προσωπικά δεν έχω ανάγκη να προ-
σβάλω κανέναν, αλλά όταν ο άλλος προσβάλλει τη νοηµοσύνη
µου, την υπόστασή µου, παραβιάζοντας τον Κανονισµό που ο
ίδιος επικαλείται, αναγκάζοµαι από το δικαίωµα της αυτοάµυνας
να ξεπεράσω ακόµα και την κόκκινη γραµµή, κατά τη δική σας
άποψη. Όταν όµως πέρασε ο Πρωθυπουργός την κόκκινη
γραµµή, κατά την άποψη του Κανονισµού, δεν υπήρξε παρέµ-
βαση, γιατί το δυσάρεστο συµβάν –να το πω έτσι- του ξεπερά-
σµατος της κόκκινης γραµµής έγινε όχι αναίτια, ήρξατο χειρών
αδίκων ο Πρωθυπουργός, διότι πήρε παρανόµως τον λόγο και
έφυγε τρέχοντας. Λοιδόρησε. Μίλησε για «σαχλαµάρες», δεν τον
διακόψατε, δεν του είπατε τίποτα και είναι δικαίωµά σας και επι-
λογή σας. Από εκεί και πέρα όµως πρέπει να είµαστε και λίγο
ακριβοδίκαιοι, να µοιράζουµε το καρπούζι στη µέση. Δεν πάει αλ-
λιώς. Κάτι δεν κάνουµε καλά όλοι εδώ µέσα και κυρίως -γιατί το
«ψάρι βρωµάει από το κεφάλι»- ο Πρωθυπουργός. Σας το λέω
κοµψά.

Ας πάµε στα τετριµµένα. Πρέπει να σταµατήσει η Κυβέρνηση
να κοροϊδεύει τους Έλληνες. Τα µισά χρήµατα που είχαν δώσει
οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας για την εκστρατεία «Μένουµε
κλειδαµπαρωµένοι στο σπίτι» αν τα έδιναν για αντιπληµµυρικά,
αν τα έδιναν για έργα υποδοµής αντιµετώπισης παρόµοιων φαι-
νοµένων… Αφού µιλούσε από το 2019 για κλιµατική κρίση. Και
ρωτώ σήµερα την Περιφέρεια Θεσσαλίας και τους δηµάρχους
της περιοχής: «Πόσα αντιπληµµυρικά κάνατε;» και δεν πρόλαβαν
να κάνουν γιατί δεν είχαν πολλούς πόρους.

Θα δώσω ένα παράδειγµα γιατί πληµµύρισε ο Παλαµάς. Ξέ-
ρετε; Ξέρει ο καλός συνάδελφος. Να σας πω εγώ. Γιατί τα ανα-
χώµατα δεν είναι αντιπληµµυρικό έργο. Είναι ανάχωµα. Είναι
χώµα, που να πάρει και να σηκώσει. Και το χώµα το έφαγε το
νερό και πληµµύρισε ο Παλαµάς και ευτυχώς δεν πληµµύρισε
από την άλλη πλευρά και δεν έσπασε το φράγµα των αναχωµά-
των γιατί θα πληµµύριζε η Καρδίτσα και θα είχαµε δεκάδες νε-
κρούς σήµερα. Για να ξέρετε τι συµβαίνει, γιατί είναι καλό να
πολιτεύεστε πολλοί εδώ γιατί η πολιτική είναι σοβαρή υπόθεση.
Εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό. Εκπροσωπούµε τον απελπι-
σµένο, τον ταλαιπωρηµένο, τον δυστυχισµένο ελληνικό λαό µε
τις επιλογές κάποιων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να πω και το εξής. Αντιπυρικές ζώνες, νέα δάση. Δεν µπή-

καν πουθενά. Σας το λέω µε κοµψό τρόπο. Κι εδώ πρέπει να µεί-
νουµε για να δείτε τι κράτος έχουµε, κράτος - παρωδία. Χθες στο
Ολυµπιακό Στάδιο, κάπου εδώ σε ένα κλειστό γυµναστήριο, ένα
συγκρότηµα οι Imagine Dragons, στο ΟΑΚΑ έκαναν συναυλία,
κύριε Πρόεδρε της Βουλής. Αν ήµουν Υπουργός θα είχα παραι-
τηθεί. Μάζεψαν χιλιάδες παιδάκια µέσα στη βροχή, ενώ υπήρχε
το «112», και προειδοποίησε η πολιτεία και πολύ καλά έκανε και
εύστοχα το έκανε η Κυβέρνηση, και µάζεψαν τα παιδιά έξω από
τη συναυλία, κάτω από τη βροχή µε πληµµύρα µισό µέτρο οι κύ-
ριοι αυτής της εταιρείας. Έχει παρέµβει εισαγγελέας; Τους πήγε
µε τα βραχιολάκια µέσα που κινδύνεψαν παιδικές ζωές δεκα-
πέντε, δεκατεσσάρων και δώδεκα χρονών; Όχι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για ποιον νόµο µιλάµε; Για ποια δικαιοσύνη µιλάµε σε αυτή τη

χώρα που ο καθένας κάνει ό,τι θέλει;
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κι επειδή δεν θέλω να σας διαβάσω όλο το κείµενο, θα σας

διαβάσω τι είπε ο πραίτορας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Πορτο-
σάλτε. Δεν θα τα πω εγώ, και το λέω για να µην µου επιβάλλει
κανένα πρόστιµο ο Πρόεδρος της Βουλής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεν
έχει ψηφιστεί ακόµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα το ψηφίσετε. Έτσι κι αλλιώς ψηφίζετε ό,τι θέλετε
εσείς. Έχετε και το ΠΑΣΟΚ και τα κανονίζετε. Έχετε και τα νέα
κόµµατα. Ψηφίζουν κι αυτοί ό,τι βρουν και λένε «ναι, ναι» για να
περάσει η µπάλα.

Ακούστε, λοιπόν, τι λέει ο Πορτοσάλτε: «Μιλάµε για ξεχαρβά-
λωµα. Αυτό το δίµηνο η Κυβέρνηση τα έχει χαµένα. Ο κ. Μητσο-
τάκης έχει την προσοχή του στραµµένη κάπου αλλού. Και αν δεν
µπορεί, να αναλάβει κάποιος άλλος». Έτσι λέει ο Πορτοσάλτε.
«Ο βασιλιάς είναι γυµνός, το καράβι βουλιάζει και αποχωρούν
ένας-ένας, κύριοι». Έτσι λέει ο Πορτοσάλτε. Δεν διαβάζω όλο το
κείµενο γιατί εδώ λέει άλλα πράγµατα, χειρότερα. «Έχουµε ένα
γενικό ξεχαρβάλωµα. Πρέπει να µπει τέλος στο ξεχαρβάλωµα κι
έχω την αίσθηση ότι το τελευταίο δίµηνο…» λέει ο Πορτοσάλτε
«…η Κυβέρνηση τα έχει χαµένα. Αντιλαµβάνοµαι ότι ο Πρωθυ-
πουργός έχει στραµµένο το ενδιαφέρον του αλλού, αλλά σε
αυτή την περίπτωση ο ίδιος πρέπει να αναλάβει αυτό το πράγµα.
Αντιµετωπίζετε το ξεχαρβάλωµα πολύ φθηνά, πολύ χλιαρά.
Έχουµε γενικό ξεχαρβάλωµα…» επαναλαµβάνει ο Πορτοσάλτε
«…από τα Τέµπη ως σήµερα».

Και γυρίζω σελίδα για να µη µου φωνάζει ο Πρόεδρος. Εδώ
είναι γιατί η κοινωνία είπε «Μητσοτάκη, εσύ θα στρώσεις την κα-
θηµερινότητα», λέει ο Πορτοσάλτε. «Δεν το έχουµε δει ακόµα και
κυβερνάει πέντε χρόνια, θέλει πενήντα πέντε φαίνεται. Η Κυβέρ-
νηση τσαλαβουτάει σε µια κατάσταση εδώ και καιρό. Τα έχει χα-
µένα. Κάποιος πρέπει να αναλάβει τη συγκρότηση του κράτους»
ξαναλέει ο Πορτοσάλτε, φωτογραφίζοντας τον Πρωθυπουργό
και την ανικανότητά του. «Δεν µπορεί ο κ. Μητσοτάκης. Έχει
αλλά ενδιαφέροντα; Είναι προσανατολισµένος κάπου αλλού;»
Δεν ξέρω. Αυτά λέει ο δικός σας άνθρωπος, ο πραίτοράς σας, ο
άνθρωπος του «ΣΚΑΪ», ο κουµανταδόρος, ο µαέστρος, ο πολεµι-
στής των δικών σας αντιπάλων.

Αυτά λέει. Όταν τα είπα εγώ παρεξηγηθήκατε πολύ. Εµείς, λοι-
πόν, λέµε το εξής. Κάντε τώρα το καλύτερο για την πατρίδα. Δεν
µπορεί ο Πρωθυπουργός. Δεν µπορούν οι Υπουργοί. Ας αποχω-
ρήσουν. Να φύγουν πριν καταστρέψουν τη χώρα ολοκληρωτικά.
Και υποσχόµαστε ότι, αν ο ελληνικός λαός µας δώσει τη δυνα-
τότητα, µπορούµε όλοι οι Έλληνες µαζί να ξαναφτιάξουµε την
Ελλάδα. Ας κάνει το χρέος πράξη µια φορά.

Πάµε και στον Πρόεδρο της Βουλής, και κλείνω εδώ, για την
τροποποίηση του Κανονισµού.

Κύριε Πρόεδρε, αναµφισβήτητα η Κυβέρνηση διακατέχεται
από το σύνδροµο της εξουσίας. Είναι δεδοµένο, όπως κάθε άν-
θρωπος. Κάθε εξουσία όταν γίνει ισχυρή -έλεγε ο Βολταίρος, αν
δεν κάνω λάθος- δεν θεωρεί τίποτε σοβαρότερο και πιο σκόπιµο
από το συµφέρον της.

Κύριε Τασούλα, εσείς δεν είστε εκπρόσωπος της Κυβέρνησης.
Είστε Πρόεδρος του ελληνικού Κοινοβουλίου και της ελληνικής
Βουλής. Κατά 70% στη συµπεριφορά σας -κατά την προσωπική
µου άποψη και µπορεί να κάνω λάθος- και τα προηγούµενα χρό-
νια αλλά και τώρα, έχετε µια λαγνεία -αντιληπτή, ανθρώπινη, θε-
µιτή- προς τη Νέα Δηµοκρατία. Το αντιλαµβάνοµαι. Όµως, αυτό
που πάτε να κάνετε τώρα, να γίνετε ο τροχονόµος της ελευθε-
ροστοµίας των Βουλευτών, είναι ό,τι χειρότερο µπορεί να γίνει
σε µια δηµοκρατία.

Επαναλαµβάνω: Το λέω γιατί γνωρίζω τι σηµαίνει δηµοκρατία
και µάλλον τα έχετε µπερδέψει πολύ στη Νέα Δηµοκρατία. 

Και εδώ θα πω και κάτι: Αν θες να δοκιµάσεις, κύριε Τασούλα,
κάποιον άνθρωπο, να δεις ποιος είναι ο χαρακτήρας του που
αποκαλύπτεται µετά, δώσ’ του εξουσία. Εκεί είναι το µεγάλο πρό-
βληµα. Αποκαλύφθηκε και στην Κυβέρνηση, αλλά και στο Προ-
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εδρείο της Βουλής, ότι η εξουσία διαφθείρει, όχι σε επίπεδο οι-
κονοµικό, αλλά σε επίπεδο αλαζονείας, προκλήσεως, φιλαυτίας
-υπάρχουν τα φαινόµενα αυτά- και κυρίως, όµως, επιλογών που
προσβάλλουν τους άλλους οµιλητές και καµµιά φορά δεν παίρνει
τα ανάλογα µέτρα το Προεδρείο της Βουλής. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά; Θέλω
να µου εξηγήσετε. Το είπε ο κ. Δουδωνής εύστοχα και το είπε
νοµικά. Αυτοί οι νοµικοί όπως ο δικός µας ο κ. Σαράκης στα νο-
µικά λένε: άρθρο τάδε κ.ο.κ.. Όχι, απλά πράγµατα, ελληνικά θα
µιλάµε. Τα ελληνικά είναι απλά. Τι σηµαίνει, κατά την άποψη του
Προέδρου της Βουλής, αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά; Να
µου το εξηγήσετε. 

Διότι, αν δεν είναι αντικοινωνική συµπεριφορά ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας να λέει ψέµατα στο Κοινοβούλιο, να ψεύδεται εν-
συνείδητα, αν δεν είναι αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά να
παίρνει τον λόγο όποτε θέλει, να προσβάλει πολιτικούς αρχη-
γούς και να αποχωρεί, τότε ποια είναι; Πείτε µας, λοιπόν, ποια
είναι αυτή η αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά, όπως τη λέτε
εσείς και πώς την ορίζετε; 

Στην τελική, θα πω τι είναι αντικανονικό για µας. Εγώ, κύριε
Πρόεδρε της Βουλής, χθες λυπήθηκα το ελληνικό Κοινοβούλιο
και το λέω σε όλους τους συναδέλφους εδώ µέσα. Είδα Βου-
λευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου να κουβαλάει την τσάντα εφο-
πλιστή σε δικαστήριο, στον Άρειο Πάγο. Την τσάντα του, σας
λέω, του εφοπλιστή, ο Βουλευτής ο ίδιος να την κουβαλάει, αγα-
πητέ κύριε συνάδελφε, και πήγαινε µε τον εφοπλιστή από πίσω
σαν τον «Γερολαδά». Τον θυµάστε στις ταινίες; Κουβαλούσε την
τσάντα του εφοπλιστή σε ένα –ακούστε- δικαστήριο όπου ο κα-
τηγορούµενος εφοπλιστής καταπάτησε τριακόσια πενήντα
στρέµµατα δηµόσιας γης. Και ποιος ήταν ο δικηγόρος του; Ήταν
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας! Αυτό για µένα είναι αντικα-
νονική και αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά, να καταπατά δη-
µόσια περιοχή και να πηγαίνει ο Βουλευτής σας συνήγορός του.
Και όχι µόνο αυτό, αλλά να κουβαλάει και την τσάντα του εφο-
πλιστή σαν λαγουδάκι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εκεί έπρεπε να πάρετε µέτρα εσείς και όλοι µας µαζί. Δεν µπο-

ρεί να ευτελίζουµε τον θεσµό του Βουλευτού. Δεν µπορεί να
εξευτελίζουµε την ίδια τη δηµοκρατία, µε επιλογές προσωπικές
κάποιων. Είναι φίλος σου ο εφοπλιστής; Κουβάλα την τσάντα
σπίτι του, όχι στο δικαστήριο!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Πώς
ξέρετε ποιανού ήταν η τσάντα; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εκεί ήµουνα. Έτυχε να είµαι στον Άρειο Πάγο. Καλέστε
µε στο γραφείο σας να σας τα πω, γιατί µόλις πήρε την τσάντα
του είπε: «Πάρε την τσάντα σου». 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Οι δικηγόροι να µην ασκούν τη δικη-
γορία; Απαγορεύεται;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ακούστε, κύριε Πλεύρη. Έχετε δίκιο. Έχω πει, όµως, ότι
ο Βουλευτής ή ο Υπουργός σε έµπορο ναρκωτικών ή δολοφόνο
παιδιών δεν δικαιούται…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε, καταπάτηση του δηµοσίου έγινε. Ξέρετε ποιος είναι;

Ο Ρέστης είναι, κύριοι! Καταπάτησε τετρακόσια στρέµµατα και
αντί να τον πάµε σιδηροδέσµιο µέσα στη φυλακή, τον χαϊδεύουν
Βουλευτές. Σοβαρά µιλάτε, κύριε Πλεύρη; Αυτό είναι αντικανο-
νικό! Δηµόσια περιουσία καταπάτησε σας λέω. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Άρα δεν ήταν (δεν ακούστηκε)…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Αυτό σας ενοχλεί. Ξέρετε τι ενοχλεί την εξουσία; Ότι εί-
µαστε οι µόνοι που τα λέµε αυτά εδώ µέσα, γιατί δεν έχουµε σχέ-
σεις µε τους εφοπλιστές, δεν έχουµε σχέσεις µε τη Νέα
Δηµοκρατία και φοβάται η Νέα Δηµοκρατία. 

Κλείνω όπως έλεγε ο Βολταίρος: «Είναι επικίνδυνο να έχεις
δίκιο». Είναι πολύ επικίνδυνο όταν η Κυβέρνηση έχει άδικο. Μας
πολεµάτε µε άκοµψο τρόπο. Το λέω ευθέως. Δεν θα θέλετε να
µιλάµε. Θέλετε, όπως είπε και η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», φίµωτρο σε
όλους εδώ µέσα. 

Θα σας το πω κοµψά: Φίµωτρο στα κατοικίδιά σας, στα ζωάκια

σας και στα πρόβατά σας. Όχι σε εµάς!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Σπαρτιάτες, ο κ. Πέτρος Δη-
µητριάδης. 

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα, κατ’ αρχάς, να πω ότι

αυτή τη δύσκολη ώρα όλοι µας σκεφτόµαστε τους συµπολίτες
µας στη Θεσσαλία που πλήττονται βάναυσα από την θεοµηνία.
Εδώ να πω ότι εύχοµαι να µην υπάρχουν νεκροί. Έχω µάθει ότι
υπήρξαν νεκροί κι εύχοµαι να µην είναι αλήθεια. Θέλω να πω πως
κάποια στιγµή θα πρέπει να φύγουµε από αυτή τη µόνιµη δικαιο-
λογία της κλιµατικής αλλαγής και να δούµε επιτέλους αν υπάρ-
χουν ευθύνες και πού. Θεωρώ ότι υπάρχουν πολιτικές και
ποινικές ευθύνες. 

Δεύτερον, καταδικάζουµε απερίφραστα το βίαιο επεισόδιο
που έλαβε χθες στο λιµάνι του Πειραιά. Θεωρούµε ότι τέτοιες
συµπεριφορές δεν συνάδουν σε µια πολιτισµένη κοινωνία. Θεω-
ρούµε, επίσης, πως είναι απαράδεκτη η δήλωση του κ. Βαρβι-
τσιώτη και θεωρούµε πως τίθεται µείζον ζήτηµα ηθικής τάξεως
και θα έπρεπε να έχει ήδη παραιτηθεί. Δεν µπορείς να εξοµοι-
ώνεις τους θύτες µε το θύµα. Και τέλος, θα πρέπει να πούµε ότι
θα πρέπει να διαλευκανθεί η υπόθεση και να δούµε επιτέλους
ποιοι είναι οι υπαίτιοι αυτής της τραγωδίας.

Με την ευκαιρία θα ήθελα να δώσω συλλυπητήρια στην οικο-
γένεια του άτυχου νέου. 

Επί του Κανονισµού θα ήθελα να πω τα εξής: Πρώτα απ’ όλα
επί του άρθρου 1, δεν µπορώ να δεχθώ ότι µε πρόσχηµα την εξα-
σφάλιση της απόλυτης πλειοψηφίας στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων θα πρέπει συνεχώς, να ενισχύεται το κόµµα που έχει την
απόλυτη πλειοψηφία. Για εµένα ουσιαστικά αποτελεί µια υπέρ-
µετρη ενίσχυση του κόµµατος της πλειοψηφίας και θεωρώ πως
δεν έχει ανάγκη ένα κόµµα που έχει την εξουσία να εξασφαλίζει
συνεχώς την κυριαρχία του στη Διάσκεψη των Προέδρων.
Θεωρώ πως υπάρχει µεγάλη ανασφάλεια. 

Επίσης, αφήνεται ανοικτό το ενδεχόµενο και για το συν δύο ή
συν τρία. Δηλαδή µας λέτε τώρα για έναν Πρόεδρο που µπορεί
να πείτε στη συνέχεια για δεύτερο και για τρίτο. Βασικά υπάρχει
µεγάλη ανασφάλεια. 

Επίσης, µεγάλο πρόβληµα είδα στα δύο επόµενα άρθρα. Στο
µεν πρώτο θεωρώ πως δεν πρέπει µόνο ο Πρόεδρος της Βουλής
-δηλαδή ένα µονοπρόσωπο όργανο- να αποφαίνεται αν υπάρχει
προσωπικό θέµα Βουλευτή. Θεωρώ ότι αυτό θα πρέπει να είναι
αρµοδιότητα της Ολοµέλειας, να αποφασίζει, δηλαδή, συλλογικά
και όχι µονοπρόσωπα. 

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω για το τρίτο άρθρο ότι -επειδή µι-
λάει για µοµφή αντικοινοβουλευτικής συµπεριφοράς- δεν έχω
καταλάβει πώς θα ορίζεται και µε τι κριτήρια θα λαµβάνεται η
απόφαση για την αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά. Θα αφορά
πολιτική αντιπαράθεση; Θα αφορά κάποια ένταση της στιγµής;
Θα αφορά ίσως κάποια πολιτική διαφωνία; Δεν το έχω καταλάβει
αυτό, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, αν µου επιτρέπετε. 

Και να πω κάτι άλλο. Νιώθω πάρα πολύ άσχηµα ως Έλλην Βου-
λευτής που ουσιαστικά µόνο ένα όργανο θα αποφαίνεται για το
εάν κάποιος Βουλευτής έχει διαπράξει κάποια αντικοινοβουλευ-
τική συµπεριφορά, το οποίο είναι κάτι εντελώς υποκειµενικό σε
κάποιες περιπτώσεις. Και έτσι θα µπορεί να του επιβάλλεται η
µείωση κατά ένα τέταρτο της βουλευτικής αποζηµίωσης. Για
µένα προσωπικά αυτές οι συµπεριφορές θα πρέπει να κρίνονται
από την Ολοµέλεια, χωρίς την παρέµβαση του Προέδρου, όχι
από ένα µονοπρόσωπο όργανο. 

Τώρα για τα υπόλοιπα άρθρα να πω ότι ψηφίζουµε «παρών».
Όµως, αυτά τα δύο άρθρα, που για µένα προσωπικά δίνουν υπε-
ρεξουσίες στον Πρόεδρο της Βουλής και ουσιαστικά δηµιουρ-
γούν την υποψία κάποιας αυθαίρετης ερµηνείας ως προς το τι
είναι αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά, µας κάνουν να ψηφί-
σουµε επί της αρχής κατά της τροποποίησης του Κανονισµού. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
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Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Νίκη, ο
κ. Αναστάσιος Οικονοµόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη νέα δοκιµασία του

ελληνικού λαού αυτή τη φορά στις πληµµύρες, θα ήθελα να εκ-
φράσω εκ µέρους της Νίκης την αµέριστη συµπαράστασή µας
στον δοκιµαζόµενο λαό µας. 

Να σας ενηµερώσω ότι έρχοµαι από την ανατολική Αττική
όπου η κατάσταση είναι τραγική. Πρόλαβα και επισκέφτηκα τα
µέρη του Δήµου Λαυρεωτικής. Η λεωφόρος Λαυρίου είναι µέσα
στις λάσπες, απροσπέλαστη και όλοι οι κάθετοι δρόµοι ένθεν κα-
κείθεν µε κατολισθήσεις και υπάρχουν άνθρωποι µέσα στις λά-
σπες που τρέχεις να τους απεγκλωβίσεις. Στη δε Θεσσαλία ό,τι
είδατε στην τηλεόραση είδα κι εγώ. 

Δυστυχώς, το πολυδιαφηµισµένο επιτελικό κράτος αποδει-
κνύεται ξανά ανήµπορο. Οι πολίτες είναι διαρκώς απροστάτευτοι
και εκτεθειµένοι στα στοιχεία της φύσης, την οποία κάποιες πο-
λιτικές καταστρέφουν µε µεγάλη συνέπεια. Φωτιά και νερό στα
χρόνια της ψηφιακής ολοκλήρωσης και της τεχνολογικής ανά-
πτυξης αποτελούν ακόµα εχθρό του ανθρώπου. 

Η Κυβέρνηση δυστυχώς, για άλλη µια φορά θα καλύψει την
ανεπάρκειά της πίσω από τον «µπαµπούλα» της κλιµατικής αλ-
λαγής. Διαρκώς θρηνούµε αθώες ψυχές και διαπιστώνουµε µε
θλιβερό τρόπο καθηµερινά την απαξίωση της ανθρώπινης ζωής.
Οι προτεραιότητες της Κυβέρνησης µάλλον είναι προς τη λάθος
κατεύθυνση. Είµαστε στην πρόνοια του Θεού και µόλις το κατα-
λάβουµε και προσευχηθούµε γι’ αυτό, θα µας ελεήσει. 

Τώρα σε ό,τι αφορά στην προτεινόµενη τροποποίηση, τοπο-
θετηθήκαµε χθες. Πρώτα από όλα θέλω να σας πω ότι η Νίκη
είναι εδώ για να ασκήσει εποικοδοµητική Αντιπολίτευση µε επι-
στηµονικό τρόπο και δεν είναι εδώ για να λέει «όχι» σε όλα. Δια-
φωνούµε σε ό,τι µας βρίσκει αντίθετους. Σε ό,τι µας βρίσκει
σύµφωνους, εκφράζουµε τη σύµφωνη γνώµη µας. 

Συµφωνούµε λοιπόν στο άρθρο 1, διότι, κύριε Πρόεδρε, όπως
πολύ σωστά είπατε, µε βάση το άρθρο 31 του Κανονισµού της
Βουλής, δικαιούστε να έχετε την πλειοψηφία και επειδή είναι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Το 50
συν 1, όχι ενισχυµένη. 

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Το 50 συν 1, βεβαίως.
Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 2, παρ’ ότι το ζήτηµα του αν είναι

κάτι ή δεν είναι προσωπικό, θα µπορούσε να τύχει και άλλης ερ-
µηνείας, θεωρούµε ότι είναι αντικειµενικό. Δηλαδή αν υπάρχει
ύβρις και εάν έχει αποδοθεί σε ένα συνάδελφο κάτι το οποίο δεν
είναι ορθό, θεωρούµε ότι µπορεί να είναι στην κρίση του Προ-
εδρεύοντος. Διότι ξέρετε η σύνθεση της παρούσας Βουλής,
όπως επεσήµανε και ο κύριος Πρόεδρος, παρουσιάζει δυστυχώς
το φαινόµενο να είναι πολλές φορές άδεια και να µην µπορούν
να κριθούν αντικειµενικά αυτά τα θέµατα και µε βάση την αρχή
της δεδηλωµένης. 

Στο άρθρο 3, όµως, θα µας βρείτε κάθετα αντίθετους, όπως
σας εξηγήσαµε και χτες. Και εδώ, αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να είστε πάρα πολύ προσεκτικοί, διότι το θέµα αυτό δεν το
έθιξε κανένας συνάδελφος µέχρι τώρα. Σύµφωνα µε τη βασική
διάκριση της δικαιοσύνης, όπου η κατηγορούσα αρχή και το απο-
φασίζον όργανο πρέπει να διαφέρουν, δεν έχουµε δικαίωµα να
ψηφίσουµε αυτή τη διάταξη, διότι καταργούµε τη βασική αρχή
του δικαίου. Δεν µπορεί να έχει αυτό το βαρίδι ο εκάστοτε Προ-
εδρεύων ή ο κύριος Πρόεδρος, ο ίδιος να εισηγηθεί µοµφή και
ο ίδιος να αποφασίσει.

Σε ό,τι αφορά τις υπόλοιπες διατάξεις, θεωρούµε ότι είναι τυ-
πικές. Σας καλούµε να διορθώσετε το άρθρο 3 παράγραφος 3
και σας δηλώνουµε ότι θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Αν δεν το
κάνετε, καταψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Πλεύσης Ελευθερίας και πρώην Πρόεδρος της Βουλής
κυρία Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ξεκινάω λέγοντας ότι προτιµώ την προηγούµενη συνεδρίαση
που έγινε στην Αίθουσα αυτή, τη συνεδρίαση της Ολοµέλειας της
Βουλής των Εφήβων, µε την Αίθουσα κατάµεστη από Έφηβους
Βουλευτές που εξέφρασαν τις αγωνίες τους, µίλησαν για τη βία,
µίλησαν για την αντιµετώπιση της βίας και κατέθεσαν προτάσεις,
συγκεκριµένες και εµπεριστατωµένες, που αν οι κυβερνήσεις και
οι κοινοβουλευτικές πλειοψηφίες, δηλαδή οι κυβερνητικές πλει-
οψηφίες, ενδιαφέρονταν πραγµατικά για τη χώρα αυτή, αν είχαν
αγάπη για τη χώρα και για τους πολίτες της, δεν θα χρειάζονταν
να κατατίθενται αυτές οι απλές, εύληπτες ουσιαστικές προτάσεις
των Εφήβων. 

Κύριε Πρόεδρε, απευθύνονται πολλές διδαχές στους νέους
Βουλευτές, στους Έφηβους Βουλευτές. Καλό είναι να διδάσκε-
στε και να διδασκόµαστε από αυτούς και το πρώτο που θα
έπρεπε να διδασκόµαστε θα ήταν η συµµετοχή. Γιατί πάλι έχουµε
µία Ολοµέλεια άδεια, µε πέντε Βουλευτές, έξι µε τον Προ-
εδρεύοντα, από τους εκατόν πενήντα οκτώ της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κανέναν τώρα από το ΠΑΣΟΚ -µπαίνει ένας- τέσσερις, τρεις,
δύο από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ουσιαστικά βλέπουµε την πλήρη απαξίωση
της κοινοβουλευτικής…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και δύο από την Πλεύση Ελευθερίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και δύο από την Πλεύση και άλλοι δύο που θα µπουν.
Είµαστε περισσότεροι, αυτό λέω.

Και θα πρέπει να σας απασχολήσει αυτό, µιας και το θέτετε έτσι,
γιατί η συνεδρίαση ξεκίνησε χωρίς να πληρούνται οι όροι της
απαρτίας. Ξέρετε πολύ καλά ότι χρειάζονται εβδοµήντα πέντε
Βουλευτές για να ξεκινήσει η συνεδρίαση και βεβαίως και για να
ψηφιστεί το οτιδήποτε. 

Γι’ αυτό λέω ότι είναι καλό να διδασκόµαστε από τους νέους και
όχι να τους απευθύνουµε διδαχές και καλό θα ήταν επίσης σε
αυτή την ηµέρα κατά την οποία η πατρίδα µας βρίσκεται σε σο-
βαρότατη δοκιµασία, µε τεράστια κυβερνητική ευθύνη, η Βουλή
να µην συνεδριάζει µε κυβερνητική κοµµατική σκοπιµότητα να εξυ-
πηρετηθεί η Κυβέρνηση και να µην έχει Αντιπολίτευση και αντί-
λογο. Γιατί αυτό είναι που επισπεύδεται σήµερα πάλι µε
αντικανονικό τρόπο. 

Ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν προσδιορίζονται έτσι οι συνε-
δριάσεις της Ολοµέλειας την τελευταία στιγµή και βεβαίως ο Κα-
νονισµός της Βουλής δεν τροποποιείται µε αυτό τον τρόπο,
δηλαδή χωρίς καν να έχουν στα χέρια τους τα µέλη της Επιτροπής
Κανονισµού της Βουλής, το Μέρος Β’ του Κανονισµού που ξέρετε
ότι είναι οιονεί κρυφό, που ξέρετε ότι θα έπρεπε όµως να το έχουν
στα χέρια τους τα µέλη της επιτροπής, στα οποία δώσατε µία πρό-
ταση για να την ψηφίσουν και δυστυχώς κάποιοι, όπως είναι οι εκ-
πρόσωποι κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ, τα ψήφισαν κιόλας. 

Εµένα πραγµατικά µου προκαλεί κατάπληξη πώς έρχεστε σή-
µερα, οι κυβερνητικοί Βουλευτές και ο Πρόεδρος της Βουλής, να
συζητήσετε αυτό το πράγµα, την ώρα που δεν είναι ορατό σε
πάρα πολλούς συµπολίτες µας τι ξηµερώνει. 

Ο Βόλος, αυτή η σηµαντική πόλη, η πρωτεύουσα της Μαγνη-
σίας είναι χωρίς νερό εδώ και τέσσερις µέρες και συχνότατα χωρίς
ρεύµα. Οι πολίτες εκπέµπουν SOS από το διαδίκτυο. Τα Τρίκαλα
πλήττονται. Το Πήλιο πλήττεται. Ολόκληρη η Θεσσαλία έχει βου-
λιάξει. Την ίδια ώρα που πριν από λίγες µέρες κατακάηκαν η
Θράκη και ο Έβρος έχουµε ήδη τέσσερις νεκρούς, θύµατα αυτής
της κατάστασης, της κακοκαιρίας, ναι, αλλά και της έλλειψης υπο-
δοµών από την άλλη πλευρά και των µπαζωµάτων ρεµάτων και
της έλλειψης αντιπληµµυρικών έργων. 

Η βόρεια Εύβοια, η πατρίδα µου, έχει πληµµυρίσει και είναι
πολύ πρόσφατοι οι κοµπασµοί του κ. Μητσοτάκη εδώ στο Κοινο-
βούλιο, ότι έκανε δήθεν αντιπληµµυρικά έργα στη βόρεια Εύβοια.
Τέσσερις νεκροί συµπολίτες µας, ένας καταπλακωµένος από τοι-
χίο, δύο υπέργηροι που δεν προστατεύτηκαν, ένας κτηνοτρόφος
σαρανταεννιάχρονος που πήγε να σώσει τα ζώα του και έχασε τη
ζωή του. Αυτή είναι η Ελλάδα που θέλετε; Και θέλετε πραγµατικά
σε αυτή τη συνθήκη η Βουλή να συζητά αµέριµνη, για να πάρετε,
κύριε Πρόεδρε, περισσότερα προνόµια και περισσότερη εξουσία; 
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Εγώ πραγµατικά ντρέποµαι, ντρέποµαι να συνεδριάζει η
Βουλή σήµερα µε αντικείµενο πώς θα καλυφθούν τα έξοδα του
Πρωθυπουργικού Γραφείου από τον προϋπολογισµό της Βου-
λής. Δεν συνειδητοποιείτε ότι έρχεστε σε ευθεία σύγκρουση µε
το κοινό αίσθηµα και µε την κοινή συνθήκη; 

Δεν συνειδητοποιείτε ότι δεν είναι δυνατόν αυτό που σας απα-
σχολεί και φέρνετε κατά προτεραιότητα σήµερα, να επιβάλλει ο
Πρόεδρος στέρηση βουλευτικής αποζηµίωσης απ’ όποιον κρίνει
ο Πρόεδρος; Προέκυψε κάποιο τέτοιο θέµα στις συνεδριάσεις
της Ολοµέλειας και επισπεύδετε µε αυτόν τον τρόπο; 

Έχουµε φοβερές αναταραχές στην Ολοµέλεια και δεν το κα-
ταλάβαµε; Γιατί εµείς, ξέρετε, είµαστε συνέχεια στην Ολοµέλεια.
Είµαστε συνέχεια. Η Πλεύση Ελευθερίας είναι συνέχεια. Και δεν
υπήρξαν γεγονότα που να δικαιολογούν ούτε αυτή την πρωτο-
βουλία ούτε αυτή την όξυνση. Αντίθετα, ήταν εξαιρετική. 

Αν υπήρχε µια πρωτοβουλία ειδικής ηµερήσιας διάταξης για
σήµερα, θα ήταν να µας φέρετε τις προτάσεις των νέων παιδιών
για την εξάλειψη της βίας, του σχολικού µπούλινγκ, του ψηφια-
κού µπούλινγκ, της αθλητικής βίας. Είπανε υπέροχα πράγµατα
οι νέοι Βουλευτές. Σας έκαναν και κριτική. 

Δεν ξέρω αν είναι αλήθεια αυτό που µου είπαν, ότι κόπηκε η
µετάδοση της συνεδρίασης όταν ακούστηκαν λόγια κριτικής για
την Κυβέρνηση και για τις δηλώσεις του κ. Βαρβιτσιώτη. Αν είναι
αλήθεια, είναι κάτι πολύ σοβαρό. Δεν το ξέρω. Μου το µετέφε-
ραν και θα το ερευνήσω κι εγώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι µια συνεδρίαση στην
οποία η Κυβέρνηση δεν εκπροσωπείται. Είναι εσωτερική υπό-
θεση της Βουλής. Και στη δηµοκρατία η κοινοβουλευτική λει-
τουργία είναι ανεξάρτητη. 

Δεν ήµουνα χτες στην Επιτροπή Κανονισµού, διότι, όπως γνώ-
ριζε και ο κύριος Πρόεδρος, η χθεσινή µέρα ήταν η µοναδική
µέρα που είχα ένα συγκεκριµένο, πολύ σοβαρό κώλυµα. Αλλά,
απορώ. 

Είναι αλήθεια ότι είπατε στην Επιτροπή Κανονισµού της Βου-
λής ότι εφαρµόζεται το άρθρο 31 του Κανονισµού της Βουλής,
που αφορά τις επιτροπές, και ότι, κατά το άρθρο 31, πρέπει στη
Διάσκεψη να έχει πλειοψηφία η Κυβέρνηση; 

Το άρθρο 31 είναι για τη νοµοθετική λειτουργία. Έχει να κάνει
µε την αναλογική εκπροσώπηση της Ολοµέλειας της Βουλής στις
επιτροπές που νοµοθετούν. Η Διάσκεψη των Προέδρων είναι ένα
διοικητικό όργανο της Βουλής που δεν συγκροτείται µε τους
όρους της πλειοψηφίας και της µειοψηφίας, ούτε έχει αναλογική
εκπροσώπηση των κοµµάτων. 

Το ξέρετε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Και εγώ επίσης το ξέρω πολύ
καλά, γιατί έχω διατελέσει Πρόεδρος της Βουλής. Και µε απα-
σχόλησε πάρα πολύ ως Πρόεδρο της Βουλής η Βουλή να παρα-
µείνει ανεξάρτητη. Και παρέµεινε επί προεδρίας µου ανεξάρτητη
η Βουλή από την κυβέρνηση. Και είναι κάτι για το οποίο άλλοι µε
εχθρεύονται και άλλοι µε εκτιµούν. 

Είναι, όµως, βέβαιο ότι εάν θέλετε να κάνετε τη Βουλή επικυ-
ρωτήριο των κυβερνητικών πρωτοβουλιών, όπως αυτό προκύπτει
απ’ όλη τη µέχρι σήµερα δράση και στάση σας, θα πρέπει να το
κάνετε αναλαµβάνοντας την ευθύνη της παραβίασης του Κανο-
νισµού και όχι αναζητώντας προσχήµατα εφαρµογής του Κανο-
νισµού. 

Λυπάµαι αν ο κ. Μαυριάς είπε ότι εφαρµόζεται στη Διάσκεψη
των Προέδρων το άρθρο 31. Το άρθρο 31 αφορά τις επιτροπές.
Επιγράφεται «Σύσταση και Σύνθεση» στο κεφάλαιο Α’ «Διαρκείς
Επιτροπές», στο Κεφάλαιο Η’ «Επιτροπές της Βουλής». Η Διά-
σκεψη των Προέδρων, αντίθετα, αφορά και ρυθµίζεται σε ξεχω-
ριστό κεφάλαιο, στο Κεφάλαιο Δ’, και δεν έχει καµµία σχέση η
συγκρότησή της µε τους κανόνες της πλειοψηφίας και της εκ-
προσώπησης της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας. 

Δεν µε εντυπωσιάζει βέβαια που έσπευσαν να συµφωνήσουν
µαζί σας οι εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Είναι κόµ-
µατα που έχουν κυβερνήσει, άρα σας καταλαβαίνουν που θέλετε
να µην έχετε αντιπολίτευση. Αλλά, αν έχετε την καλοσύνη, να
είστε ειλικρινείς, να µην µας µοιράζετε εγχειρίδια για τη σχέση
µεταξύ κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας και Αντιπολίτευσης σε µια
δηµοκρατία και για το πόσο σηµαντική είναι η αντιπολίτευση,
όταν στην πραγµατικότητα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ήταν
δωρεάν. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι αυτό που µας µοιράσατε, κύριε Πρόεδρε, στη Διά-
σκεψη. Και δεν ήταν δωρεάν, κύριε Πρόεδρε. Είναι µε έξοδα της
Βουλής. Δεν είναι δωρεάν ούτε δώρο δικό σας. Είναι µε έξοδα
του ελληνικού λαού και της Βουλής. 

Ήθελα, λοιπόν, να σας παρακαλέσω για λίγη ευθύτητα και ει-
λικρίνεια. Δεν θέλετε την αντιπολίτευση. Αντιλαµβάνεστε ότι θα
είναι πρόβληµα για εσάς να υπάρχει αντιπολίτευση. Αντιλαµβά-
νεστε, κυρίως λόγω της παρουσίας της Πλεύσης Ελευθερίας, ότι
θα έχετε πρόβληµα να κάνετε ό,τι γενικά θέλετε. Και προσπα-
θείτε µία ώρα αρχύτερα να διασφαλίσετε την απόλυτη κυριαρχία
σας και τον απόλυτο έλεγχο του Κοινοβουλίου. Αυτό πείτε το
ρητά, γιατί δεν είναι σωστό να κοροϊδεύουµε, ιδίως τους πολίτες
που παρακολουθούν. 

Και εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και εσείς κύριοι του ΠΑΣΟΚ, πείτε
το ευθέως ότι θέλετε µια Βουλή ελεγχόµενη από την Κυβέρνηση.
Και γι’ αυτό συναινείτε, προσδοκώντας και µία Βουλή που θα την
ελέγχετε εσείς αν ποτέ σας ξαναεµπιστευθεί ο ελληνικός λαός. 

Από τη δική µας πλευρά, η Πλεύση Ελευθερίας, και από τη
δική µου θέση ως επικεφαλής της, αλλά και ως πρώην Προέδρου
της Βουλής, έχω να σας πω ότι οι πολίτες παρακολουθούν. Είναι
βαθύτατα απογοητευµένοι, γιατί αυτή τη στιγµή ζητούν βοήθεια
και συνδροµή και αντ’ αυτού βλέπουν µια Βουλή απαθή να ασχο-
λείται µε άλλα. 

Έχω να σας πω ότι αν ψηφιστούν αυτές οι διατάξεις από τους
ελάχιστους παρόντες Βουλευτές, θα είναι µία άκυρη ψηφοφορία,
κύριε Πρόεδρε, που θα εγείρει ζητήµατα εγκυρότητας των αλ-
λαγών του Κανονισµού της Βουλής. 

Επίσης, σε σχέση τώρα µε τον προϋπολογισµό της Βουλής και
τα χρήµατα που δαπανά η Βουλή, θα είναι µια πρόκληση την ώρα
που οι πολίτες της χώρας αυτής δοκιµάζονται και ζητούν στήριξη
η Βουλή να στηρίζει οικονοµικά το πρωθυπουργικό γραφείο και
να κάνει ρυθµίσεις για µισθώσεις οικηµάτων και ούτω καθ’ εξής. 

Σας προτείνω να τα αποσύρετε αυτά. Ούτως ή άλλως, δεν ει-
σάγονται εγκύρως, µε δεδοµένο ότι δεν υπάρχει στη διάθεση
των Βουλευτών το Μέρος Β’ και πρέπει να το διανείµετε. 

Σας προτείνω συνολικά να κάνουµε στην Επιτροπή Κανονι-
σµού της Βουλής ουσιαστικότερες συζητήσεις για τις επιβεβλη-
µένες αλλαγές του Κανονισµού, γιατί υπάρχουν απαρχαιωµένες
διατάξεις και κυρίως υπάρχει µια µεγάλη ανάγκη -εµείς αυτό
υποστηρίζουµε- να αλλάξει ο Κανονισµός της Βουλής, ώστε να
επιτρέπει σε πολύ µεγαλύτερο βαθµό την κοινωνική συµµετοχή,
την ακρόαση φορέων, τους πολίτες µέσα στη Βουλή. 

Η σηµερινή συνεδρίαση δεν θα έπρεπε να γίνεται ούτε σε
αυτές τις συνθήκες ούτε µε αυτό το περιεχόµενο. Και από την
άλλη πλευρά, σίγουρα είναι προάγγελος µιας κυβερνητικής ασυ-
δοσίας, που ήδη εκδηλώνεται στο Κοινοβούλιο, και µιας ακραίας
πλειοψηφικής αλαζονείας, η οποία ήδη εκδηλώνεται στο Κοινο-
βούλιο. 

Εµείς έχουµε αποδείξει ότι είµαστε σε θέση να συµφωνούµε
µε τα καλώς κείµενα, να κρίνουµε τα κακώς κείµενα, να καταθέ-
τουµε προτάσεις, να αιτιολογούµε τη στάση µας, να µην είµαστε
διακοσµητικοί Βουλευτές και κυρίως να µην είµαστε επαγγελµα-
τίες Βουλευτές για τον εαυτό µας, τα προνόµια µας και οτιδή-
ποτε άλλο, αλλά να είµαστε εδώ εκπρόσωποι των πολιτών που
µας εµπιστεύθηκαν. 

Οι πολίτες που σας εµπιστεύτηκαν να είστε εκατόν πενήντα
οκτώ δεν περιµένουν να είστε σήµερα πέντε ή έξι. Οι πολίτες που
σας εµπιστεύτηκαν τη διακυβέρνηση της χώρας µε το 41%, όπως
µε έµφαση επαναλαµβάνετε, περιµένουν να ασχοληθείτε µε τα
προβλήµατά τους. Και µε αυτά εµείς σας καλούµε να ασχολη-
θείτε. Δεν περιµένουν να ασχολείστε µε την αύξηση της εξουσίας
σας ή µε πεποιηµένους κανόνες πλειοψηφίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολλές φορές, και στην προ-
εκλογική περίοδο αλλά και µετά τις εκλογές, µε ρώτησαν: «Γιατί
µιλάς για την αγάπη; Τι είναι αυτή η ιστορία µε την αγάπη;». Και
πολλές φορές απάντησα ότι για να εκπροσωπείς τους συµπολί-
τες σου και να τους υπηρετείς, πρέπει να αγαπάς αυτόν τον
τόπο, να τους αγαπάς και να αγαπάς αυτή την κοινωνία. 
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Είναι σίγουρο ότι αυτή η εικόνα κι αυτή η κατάσταση η σηµε-
ρινή δεν αναδίδει αγάπη της κυβερνητικής πλειοψηφίας και της
Κυβέρνησης για την κοινωνία. Αναδίδει απάθεια. Και να ξέρετε
ότι αυτή η απάθεια είναι πρώτα απ’ όλα αισθητή και οδυνηρή για
εκείνους που σας εµπιστεύτηκαν. 

Εµείς πάντως ούτε αυτούς που σας εµπιστεύθηκαν, ούτε αυ-
τούς που µας εµπιστεύθηκαν εµάς, ούτε αυτούς και εκείνες που
µας εµπιστεύθηκαν όλες δεν θα τους ξεχάσουµε και δεν θα τους
προδώσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει όπως είπαµε από την αρχή η κ. Αθανασίου

ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης. Ορίστε, κυρία Αθανα-
σίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι θλιβερή η κατάσταση που επικρατεί

στη χώρα µας µε τα τελευταία καιρικά φαινόµενα, όµως εγώ θα
ήθελα να αναφερθώ στο περιστατικό του Αντώνη Καρυώτη, ένα
παιδί που -ο Θεός να τον αναπαύσει- κάποιοι πέταξαν στη θά-
λασσα και µαζί µ’ αυτόν βυθίστηκε η ανθρωπιά µας, η αξιοπρέ-
πειά µας και το ήθος µας. Εύχοµαι να είναι το τελευταίο
περιστατικό ντροπής στην πατρίδα µας και ευχόµαστε σαν Ελ-
ληνική Λύση ειλικρινή συλλυπητήρια στην οικογένεια. 

Επί της πρότασης του κυρίου Προέδρου της Βουλής για την
τροποποίηση των συγκεκριµένων διατάξεων του Κανονισµού πα-
ρατηρούµε κατ’ αρχάς ότι οι προτεινόµενες τροποποιήσεις µε-
θοδεύουν την επίτευξη της απόλυτης πλειοψηφίας του
κυβερνώντος κόµµατος, τώρα µάλιστα που στη συγκεκριµένη πε-
ρίοδο έχουµε οκτακοµµατική Βουλή και λόγω του αυξηµένου
αριθµού των εκπροσωπουµένων κοµµάτων επιµερίζεται αντί-
στοιχα και η εκπροσώπησή τους στις επιµέρους λειτουργίες της,
επιβάρυνση η οποία αφορά και τη Νέα Δηµοκρατία. 

Επίσης, οι προτεινόµενες τροποποιήσεις θίγουν τη δηµοκρα-
τικότητα της λειτουργίας των διαδικασιών του Κοινοβουλίου,
διότι περιορίζουν τη δυνατότητα άµυνας του θιγόµενου Βου-
λευτή από τυχόν προσβλητικές συµπεριφορές συναδέλφων του
επί προσωπικού ζητήµατος, αλλά και διότι πλέον µόνο ένα πρό-
σωπο αποφασίζει για το εάν µια συγκεκριµένη προσβλητική συµ-
περιφορά µέλους του Κοινοβουλίου προς συνάδελφό του
χαρακτηρίζεται ως τέτοια, καταργώντας τη µέχρι τώρα ισχύουσα
διαδικασία στην οποία συµµετείχε το σύνολο των µελών του Κοι-
νοβουλίου.

Το σοβαρότερο, όµως, είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία µε αυτόν
τον τρόπο αποσκοπεί στον περιορισµό της δυνατότητας του να
εισαγάγει κόµµα της Αντιπολίτευσης νοµοσχέδιο προς επεξερ-
γασία και ψήφιση, επιχειρώντας να διατηρήσει µόνο για τον
εαυτό της αυτό το προνόµιο.

Στα επιµέρους προτεινόµενα άρθρα, µε το άρθρο 1 το κυβερ-
νών κόµµα επιχειρεί αυθαίρετα και αντίθετα από τις θεµελιώδεις
αρχές του κοινοβουλευτισµού να διασφαλίσει την απόλυτη πλει-
οψηφία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του, διότι διαθέτει την
απόλυτη πλειοψηφία των εδρών στην οκτακοµµατική παρούσα
Βουλή. Έτσι, η κυβερνώσα παράταξη χάνει την πλειοψηφία στη
Διάσκεψη των Προέδρων λόγω του αυξηµένου αριθµού των εκ-
προσωπουµένων κοµµάτων στο Κοινοβούλιο. 

Με την προτεινόµενη τροποποίηση η Νέα Δηµοκρατία επιχει-
ρεί να ανακτήσει πάλι µε αυτόν τον αυθαίρετο τρόπο τη χαµένη
της πλειοψηφία στη Διάσκεψη των Προέδρων τοποθετώντας ένα
ακόµη κυβερνητικό µέλος. Αυθαίρετη και επικίνδυνη η τακτική
της Κυβέρνησης. Δεν διστάζει να θέσει σε κίνδυνο βασικές αρχές
λειτουργίας του Κοινοβουλίου, αλλάζοντας κατά τις επιθυµίες
της και τους σκοπούς της διατάξεις οι οποίες ισχύουν επί µα-
κρόν, προς εξασφάλιση κοµµατικού οφέλους. Η Νέα Δηµοκρατία
θυσιάζει βασικές αρχές στο βωµό του κοµµατικού οφέλους. Διότι
πώς αλλιώς να χαρακτηρίσουµε το ότι µε την απλή δικαιολογία
της διασφάλισης της απόλυτης πλειοψηφίας να προσθέτει αυ-
θαίρετα µέλος της.

Ως προς την προτεινόµενη τροποποίηση του άρθρου 68 του

Κανονισµού της Βουλής το οποίο αφορά τα προσωπικά ζητή-
µατα, παραµένει σε ισχύ µόνο το πρώτο εδάφιο, σύµφωνα µε το
οποίο ο Πρόεδρος της Βουλής αποφαίνεται για την ύπαρξη ή µη
προσωπικού ζητήµατος. Αυτό που µένει ως συµπέρασµα είναι η
αυθαίρετη αφαίρεση της δυνατότητας µέλους του Κοινοβουλίου
να υπερασπιστεί τον εαυτό του από επίθεση είτε προσβολή συ-
ναδέλφου του.

Στη συνέχεια το άρθρο 3 του παρόντος αναφέρεται στο άρθρο
80 του Κανονισµού της Βουλής το οποίο να διατυπώνεται και το
οποίο φέρει τον τίτλο: «Μοµφή για αντικοινοβουλευτική συµπε-
ριφορά». Σύµφωνα µε την πρότερη προτεινόµενη τροποποίηση,
µε τη νέα παράγραφο 1, του άρθρου 80, καταργείται δηλαδή η
απόφαση της Βουλής για απόδοση µοµφής µε ανάταση και
χωρίς συζήτηση, ενώ µε τη νέα παράγραφο 3 θα µπορεί να επι-
βάλλεται περικοπή µέχρι και της µισής µηνιαίας αποζηµίωσης
του Βουλευτή πάλι µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής και
µόνο µόνο, πάλι µε αιτιολόγηση τη δήθεν απλοποίηση της διαδι-
κασίας. 

Δεν καταλαβαίνουµε σε τι σχετίζεται η απλοποίηση της διαδι-
κασίας µε την απόφαση ενός και µόνο προσώπου µε την περι-
κοπή ακόµη και του µισού της βουλευτικής αποζηµίωσης.
Μοιάζει µόνο και µόνο ως εν δυνάµει εκδικητικό µέτρο. Σίγουρα
πρόκειται για απόδοση υπερεξουσιών σε ένα και µόνο πρόσωπο. 

Επίσης, τι γίνεται σε περιπτώσεις κατά τις οποίες µέλη του Κοι-
νοβουλίου χρησιµοποιούν εκφράσεις οι οποίες δεν ταιριάζουν
στο κοινοβουλευτικό ήθος, δεν ανήκουν στο επιτρεπτό λεξιλόγιο,
όπως «λέτε σαχλαµάρες», είτε «είστε ψεκασµοί», είτε «υποκοµ-
µατίδια», µε υποτιµητικό ύφος; Είναι φράσεις οι οποίες ακούστη-
καν στα έδρανα της Βουλής προσφάτως. 

Έχουν την ίδια βαρύτητα όταν εκστοµίζονται ανερυθρίαστα
από το στόµα επιτιθέµενου και την ίδια βαρύτητα όταν χρησιµο-
ποιούνται σε απάντηση και σε κατάσταση άµυνας του προσώπου
το οποίο δέχτηκε την επίθεση; Τι θα αποφανθεί ο κύριος Πρό-
εδρος την επίµαχη στιγµή; Θα αποφανθεί ότι είναι προσβολή επί
προσωπικού ζητήµατος ή όχι; Θα έχει το θάρρος να αναλάβει
την ευθύνη του χαρακτηρισµού τους ως ανεπίτρεπτον ή θα δι-
στάσει; Μήπως θα τον αποτρέψει η ιδιότητα του επιτιθέµενου;
Θα ξεχωρίσει τη βαρύτητά του αν οι ανεπίτρεπτες φράσεις εκ-
στοµίζονται στα πλαίσια επίθεσης ή στο πλαίσιο απάντησης σε
επίθεση, αν οι λέξεις είτε φράσεις αυτές επαναλαµβάνονται στο
πλαίσιο απάντησης από έναν αµυνόµενο; Θα έχει ο εκάστοτε κύ-
ριος Πρόεδρος το θάρρος να το επισηµάνει και να το αντιµετω-
πίσει αναλόγως ή θα τον πτοήσει η ιδιότητα του επιτιθέµενου,
δηλαδή αν είναι ο κύριος Πρωθυπουργός.

Προφανώς και είµαστε αντίθετοι, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, η Κυβέρνηση επιδιώκει την επίτευξη των ιδιωτικών

συµφερόντων της και εισάγει ακόµα και µέσω του Κανονισµού
της Βουλής µε τις προτεινόµενες τροποποιήσεις µέτρα αυταρ-
χικά και αδιαφανή, εις βάρος της οµαλής λειτουργίας της Βου-
λής, αλλά και των επί χρόνια εφαρµοζόµενων διατάξεων. 

Εµείς, ως Ελληνική Λύση, είµαστε αντίθετοι. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και θα ολοκληρώ-

σουµε τον κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγροτών, µετά τις
παρεµβάσεις των δύο Προέδρων, µε την ειδική αγορήτρια της
Πλεύσης Ελευθερίας την κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου. Ορίστε,
κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Σ’ αυτό το πολύ ζοφερό περιβάλλον πραγµατικά καλούµαστε
να ασχοληθούµε µε διατάξεις που αφορούν τον Κανονισµό της
Βουλής, τελείως άκαιρα, άστοχα, προκλητικά ακόµα, καθώς και
αυτή τη στιγµή χάνονται όχι µόνο περιουσίες, αλλά και άνθρωποι,
καθώς ήδη χθες θρηνούµε την απώλεια ζωής ενός ανθρώπου
που εκδιώχθηκε ως σκουπίδι από τον καταπέλτη, µε βίαιες συµ-
περιφορές και κινήσεις ανθρώπων που στο πλαίσιο της εργασίας
τους δεν σεβάστηκαν το στοιχειώδες ανθρώπινο δικαίωµα της
ζωής. 

Παρ’ όλα αυτά, σε σχέση µε τις κρινόµενες διατάξεις που κα-
λούµαστε να αποφασίσουµε για την τροποποίηση του Κανονι-
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σµού έχω να παρατηρήσω τα εξής. Το κοινοβουλευτικό φαινό-
µενο στην εξέλιξή του θα πρέπει να το αντιµετωπίσουµε υπό το
πρίσµα της τήρησης της δηµοκρατικής αρχής. Αυτή θεωρώ ότι
θίγεται όταν στο άρθρο 1 καλούµαστε να υπερασπιστούµε τη δυ-
νατότητα της απόλυτης πλειοψηφίας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας να πρέπει να προκρίνει ένα επιπλέον δικαίωµα στην
κυβερνητική δύναµη να λαµβάνει αποφάσεις. 

Θεωρούµε ότι θίγεται στην πραγµατικότητα το δικαίωµα της
µειοψηφίας της Αντιπολίτευσης, καθώς δεν υπάρχει καµµία εγ-
γύηση για τη δυνατότητα που θα πρέπει να έχει η µειοψηφία να
επηρεάζει µια διαδικασία. Γιατί εκ προοιµίου και ως θέσφατο θα
πρέπει να θεωρούµε ότι πρέπει να διασφαλίσουµε µια τέτοια
απόλυτη πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας που διαθέτει
την απόλυτη πλειοψηφία των εδρών στη Βουλή.

Ως προς τα άρθρα 2 και 3, οι υπερεξουσίες του Προέδρου
είναι κάτι για το οποίο µιλήσαµε αρκετά στην επιτροπή. Δεν θε-
ωρούµε σε καµµία περίπτωση ότι θα πρέπει να απλοποιηθεί η
διαδικασία δίνοντας πραγµατικά το βήµα και τον λόγο στον Πρό-
εδρο της Βουλής να αποφασίζει κατά την κρίση του, που πολύ
συχνά δεν είναι αµερόληπτη. Μέσα σ’ αυτό το σύντοµο χρονικό
διάστηµα της παρουσίας µου στη Βουλή έχω δει, έχω εισπράξει
ότι η αµεροληψία και η ανεξαρτησία στην κρίση του Προέδρου
της Βουλής είναι κάτι που πολλές φορές χρήζει µιας άλλης προ-
σέγγισης και σίγουρα όχι µιας τέτοιας αντιµετώπισης, όπως προ-
βλέπεται µε την εν λόγω τροποποίηση στα άρθρα 2 και 3, στα
οποία παράλληλα δεν προβλέπονται τα µέσα άµυνας του θιγο-
µένου Βουλευτή. Δηλαδή αν ο Πρόεδρος της Βουλής αποφασίζει
κατά την κρίση του για το ποια ποινή πρέπει να λάβει ένας Βου-
λευτής, ο οποίος υπέπεσε στο αδίκηµα της ύβρεως ή σε κάποιο
άλλο, µε ποια µέσα ο θιγόµενος µπορεί να στραφεί κατά της από-
φασης του Προέδρου; Και αν για κάποιον λόγο δίνουµε στον
Πρόεδρο µια τέτοια εξουσία, την αφαιρούµε από το Σώµα της
Βουλής ως δυνατότητα να αποφασίζει, όταν ο θιγόµενος επιµένει
ότι αυτό πρέπει να επανεξεταστεί. Αυτό κρίθηκε από τον Πρό-
εδρο της επιτροπής ότι πραγµατικά διευκολύνει τη διαδικασία,
γιατί σε αυτή την Αίθουσα πολλές φορές, πολύ συχνά συµβαίνει
να βρίσκονται πολύ λίγοι Βουλευτές, οπότε σε µια τέτοια περί-
πτωση ή ακόµα κι αν βρίσκονται Βουλευτές ενός κόµµατος, γιατί
θα πρέπει αυτοί οι λίγοι να αποφασίζουν για ένα τέτοιο θέµα; Μα,
µε τον τρόπο µας αυτόν δικαιολογούµε στην πραγµατικότητα τα
άδεια έδρανα της Βουλής; Δηλαδή αφαιρούµε τη δυνατότητα
από το Σώµα της Βουλής να παίρνει θέση σε ένα ζήτηµα ποινής
κατά κάποιου Βουλευτή, γιατί θεωρούµε εκ προοιµίου ότι τα
έδρανα θα είναι άδεια, όπως είναι και σήµερα για άλλη µια φορά,
οπότε σαφώς και καταψηφίζουµε τις διατάξεις αυτές.

Δεν θα επαναληφθώ σε σχέση µε όσα πολύ κατατοπιστικά επε-
σήµανε η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας Ζωή Κωνσταντο-
πούλου σε σχέση µε την πρόκληση τού να πρέπει να απο-
φασίσουµε για τις δαπάνες για το πρωθυπουργικό γραφείο.
Πραγµατικά είναι µεγάλη πρόκληση να το συζητάµε και να το
σκεπτόµαστε. Στη στέγαση των Ελλήνων πολιτών που έχασαν τις
περιουσίες τους, στις πληµµύρες, σε όλα αυτά θα έπρεπε σί-
γουρα η Βουλή να στέκεται περισσότερο και όχι στις δαπάνες
του πρωθυπουργικού γραφείου. 

Σε όλα τα υπόλοιπα µε έχει καλύψει πλήρως η κ. Κωνσταντο-
πούλου. Δεν θα επεκταθώ περισσότερο για να µην κάνω κατά-
χρηση του χρόνου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Θα καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Γιάννη Λοβέρδο, ο οποίος και ζήτησε τον λόγο. Μετά θα πάρουν
τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και όσοι το ζητήσουν.
Ήδη έχει ζητηθεί από την κ. Κεφαλά. Απ’ ό,τι φαίνεται, θα πάµε
αντίστροφα της δύναµης των κοινοβουλευτικών κοµµάτων, ως
συνήθως σε τέτοιες διαδικασίες.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι σήµερα όλες οι πτέρυγες

της Βουλής συναινούµε σε ένα πράγµα, στη βαθιά µας οδύνη και
συντριβή για την τραγωδία που έχει πλήξει ολόκληρη την Ελλάδα
και ιδιαίτερα τη Θεσσαλία σε ό,τι αφορά τις πληµµύρες, οι
οποίες έχουν καταστρέψει περιουσίες. Δυστυχώς µπορεί να
έχουν χαθεί και ανθρώπινες ζωές, γιατί διαβάζω για αγνοούµε-
νους. Η πρώτη µας µέριµνα πρέπει να είναι η διάσωση των αν-
θρώπινων ζωών, γιατί οι περιουσίες ξαναφτιάχνονται, αλλά οι
ανθρώπινες ζωές δεν έρχονται πίσω. 

Επίσης, κοινή είναι η πεποίθησή µας ότι είµαστε συντετριµµέ-
νοι και µε αποτροπιασµό αντιµετωπίζουµε αυτή την πρωτοφανή
κατάσταση που είδαµε στο λιµάνι του Πειραιά µε την εγκληµα-
τική ενέργεια κατά ενός απλού ανθρώπου που τον πέταξαν από
το πλοίο. Θεωρώ πως είναι µια υπόθεση στην οποία πρέπει η δι-
καιοσύνη να εξαντλήσει τα µέσα και εκείνη είναι αρµόδια για να
τιµωρήσει τους θύτες αυτού του πρωτοφανούς εγκλήµατος. Σε
αυτά συµφωνούµε απόλυτα. 

Θα σας έλεγα ότι ακόµα δείχνω πολύ µεγάλη κατανόηση στην
προσπάθεια της Αντιπολίτευσης να εκµεταλλευθεί τις µεγάλες
φυσικές καταστροφές που έχουν πλήξει φέτος στην Ελλάδα, για
να προσποριστεί κοµµατικά οφέλη. Δεν είναι καινούργιο αυτό.
Πάντα συνέβαινε. Σαράντα χρόνια είµαι δηµοσιογράφος. Για ό,τι
συνέβαινε, για όλα τα κόµµατα της αντιπολίτευσης πάντα
έφταιγε η κυβέρνηση. Κατανοητό απόλυτα είναι. 

Να ξέρετε, όµως, κάτι: Τις πολιτικές ευθύνες τις αποδίδει ο κυ-
ρίαρχος ελληνικός λαός. Αυτός είναι που αποδίδει τις πολιτικές
ευθύνες στην εκάστοτε κυβέρνηση. Δεν υπάρχει κανείς άλλος
που µπορεί να τις αποδώσει. Τις πολιτικές ευθύνες τις αποδίδει
µε τις εκλογές. Δεν θα αναφερθώ στις εκλογές που έγιναν -αυτές
πέρασαν πράγµατι- ούτε θα αναφερθώ στο 41%, που στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ αρέσει πάρα πολύ να το επαναλαµβάνει. Δεν καταλαβαίνω
γιατί του αρέσει να επαναλαµβάνει το 41%. Ναι, 41% πήραµε,
αλλά αυτό δεν έχει καµµία σηµασία. Έγιναν οι εκλογές. Σε έναν
µήνα ακριβώς από τώρα έχουµε ξανά εκλογές. Ο ελληνικός λαός
θα αποδώσει τις ευθύνες, γιατί και εκεί υπάρχουν ευθύνες και
στις περιφέρειες και στους δήµους της χώρας και θα δούµε την
επιλογή του κυρίαρχου ελληνικού λαού για τον οποίον υπάρ-
χουµε όλοι εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο και αυτόν υπηρετούµε και
κανέναν άλλον, ούτε τα κοµµατικά µας ούτε τα προσωπικά µας
συµφέροντα. Υπάρχουµε για να υπηρετούµε τον κυρίαρχο ελλη-
νικό λαό και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, για να είναι πιο ανεβα-
σµένο το επίπεδο του ελληνικού Κοινοβουλίου, έκανε µια
παρέµβαση ο Πρόεδρος της Βουλής για να αλλάξει ο Κανονι-
σµός. 

Παρεµπιπτόντως, χωρίς να θέλω να πω κάτι -και µπορεί να µε
διορθώσει ο κ. Τασούλας- σε αυτό που ανέφερε προηγουµένως
και η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας και η εισηγήτριά της,
δεν αλλάζει κάτι µε το πρωθυπουργικό γραφείο το ότι περιγρά-
φεται πλέον στον Κανονισµό. Εγώ όταν ήρθα πριν από σαράντα
χρόνια ως δηµοσιογράφος - κοινοβουλευτικός συντάκτης στη
Βουλή, ήταν εδώ. Εδώ φιλοξενείται το πρωθυπουργικό γραφείο.
Νοµίζω ότι από το �74 και έπειτα φιλοξενείται διαρκώς. Ίσως και
πριν, αλλά από το ’74 σίγουρα. Δεν αλλάζει τίποτα στις δαπάνες.
Αν κάνω λάθος, µπορεί να µε διορθώσει ο κ. Τασούλας. Απλώς
µπαίνει µια τυπική περιγραφή στον Κανονισµό. Δεν αλλάζει τί-
ποτα επί της ουσίας.

Το πιο σηµαντικό θέµα για το οποίο έγινε η µεγαλύτερη συζή-
τηση σε ό,τι αφορά τις αλλαγές στον Κανονισµό αφορά τη
µοµφή που µπορεί να αποδώσει ο εκάστοτε Προεδρεύων της
Βουλής σε έναν Βουλευτή που παρεκτρέπεται. Υπάρχουν ποινές.
Ξεκινάνε µε απλή ανάκληση στην τάξη και καταλήγουν σε µοµφή
µε περικοπή µισθού, µε περικοπή αποζηµίωσης. Αυτό σπανιό-
τατα έχει συµβεί στην Ελλάδα, στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Μία
φορά.

ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μάλιστα.
Αυτό γίνεται ακριβώς για να προστατεύσουµε το κύρος του

Κοινοβουλίου. Δεν γίνεται για να περιορίσουµε την ελευθερία
του λόγου του Βουλευτή, η οποία είναι απεριόριστη και σεβαστή
µέσα στα πλαίσια της κοινοβουλευτικής ευπρέπειας και του δη-
µοκρατικού ήθους που πρέπει όλοι να έχουµε.

Πρέπει να σας πω ότι εγώ αισθάνοµαι πολύ πιο ασφαλής ξέ-
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ροντας ότι ελέγχοµαι από τον εκάστοτε Προεδρεύοντα. Πρέπει
να σας πω ότι είµαι εντυπωσιασµένος από την προηγούµενη τε-
τραετία -το ίδιο ελπίζω να συµβεί και σε αυτή την τετραετία- από
το επίπεδο των Προεδρευόντων. Έχω πει κατ’ επανάληψη ότι
εκτός τού ότι θεωρώ –και όχι µόνον εγώ- τον Κώστα Τασούλα
έναν υψηλού επιπέδου Πρόεδρο, θεωρώ ότι όλοι οι Αντιπρόεδροι
της Βουλής ήταν εξαιρετικοί. Δεν µιλάω µόνο για τον Θανάση
Μπούρα που είναι τώρα Προεδρεύων και ο οποίος είναι πολύπει-
ρος και ικανότατος συνάδελφος. Είχα εντυπωσιαστεί στην προ-
ηγούµενη Βουλή µε τον κ. Λαµπρούλη του ΚΚΕ και την κ.
Σακοράφα που δεν είναι πια στη Βουλή, οι οποίοι ήταν εξαιρετικά
αντικειµενικοί όταν προήδρευαν. Αισθανόµουν ασφαλής, παρ’
όλο που µε τον κ. Λαµπρούλη και την κ. Σακοράφα δεν έχουµε
καµµιά κοινή ιδεολογική ή πολιτική καταγωγή. Αντιθέτως. Αισθα-
νόµουν, όµως, ασφαλής όταν προήδρευαν. 

Συνεπώς, προτιµώ να αποφασίζουν οι Προεδρεύοντες παρά
µια περιστασιακή, όπως είπατε πολύ σωστά, κοινοβουλευτική
πλειοψηφία που εκείνη τη στιγµή υπάρχει και η οποία µπορεί να
παίρνει και κοµµατική γραµµή. 

Θεωρώ λοιπόν ότι δεν είναι θέµα αυξήσεως της εξουσίας των
Προεδρευόντων, είναι θέµα αυξήσεως της ευθύνης τους. Άλλο
εξουσία, άλλο ευθύνη. Ο Προεδρεύων πρέπει να έχει ευθύνη,
όταν απευθύνεται στο Κοινοβούλιο και στο Σώµα της Βουλής. Γι’
αυτόν ακριβώς τον λόγο και η Νέα Δηµοκρατία θα υποστηρίξει
τις αλλαγές που έχουν γίνει στον Κανονισµό, όπως είπε και ο ει-
σηγητής µας, ο κ. Βεσυρόπουλος.

Παρεµπιπτόντως, επειδή είπε η κ. Κωνσταντοπούλου ότι µπο-
ρεί να είναι άκυρη η ψηφοφορία, δεν µπορεί να είναι άκυρη η ψη-
φοφορία, γιατί, όπως ξέρει πολύ καλύτερα από εµένα η κ.
Κωνσταντοπούλου που υπήρξε και Πρόεδρος της Βουλής, οι
νόµοι ψηφίζονται είτε µε ονοµαστική ψηφοφορία –αν θέλετε να
προκαλέσετε ονοµαστική ψηφοφορία, πολύ ευχαρίστως- είτε µε
απόφαση των κοµµάτων µέσω του εισηγητή τους. Έτσι γίνεται.
Τότε θα ήταν άκυροι όλοι οι νόµοι που ψηφίζονται από το Κοινο-
βούλιο.

Να είστε καλά. Σας ευχαριστώ πολύ. Καλή δύναµη στην πα-
τρίδα µας. Καλή δύναµη σε αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι
υποφέρουν σήµερα στη Θεσσαλία και τους οποίους σας διαβε-
βαιώ ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας θα είναι αρωγός τους σε όλες τις προσπάθειες που
γίνονται για να αποκατασταθούν οι τροµερές ζηµιές που συνέ-
βησαν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Λοβέρδο και τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Σπύρος Μπιµπίλας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα
είµαι σύντοµος. 

Σε αυτές τις µέρες ντροπής που διανύουµε, µε τις καταστρο-
φές κάθε είδους προ των πυλών, µε πυρκαγιές, µε πληµµύρες,
µε καµένους ανθρώπους, ασχέτως αν είναι ξένοι, είναι άνθρωποι,
µε πνιγµένους ανθρώπους, ασχέτως αν είναι ξένοι, είναι άνθρω-
ποι, ήταν και πάρα πολλοί, µιλάω για την Πύλο…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

…µε πνιγµένο άνθρωπο Έλληνα από Έλληνα, που αυτό είναι
η µεγαλύτερη ντροπή, µε µπάζωµα ρεµάτων µε συνευθύνη πολι-
τικών και ασυνείδητων πολιτών, ακόµη περισσότερο µέρες ντρο-
πής όταν ένας Υπουργός της Κυβέρνησης είπε αυτά που είπε και
µια γυναίκα δηµοσιογράφος που υπερασπίζεται συνήθως την Κυ-
βέρνηση είπε αυτά που είπε περί κλωτσιών. 

Εάν µια οµάδα αποφασίσει αύριο να πάει µε κλωτσιές σε
αυτήν τη δηµοσιογράφο, τι θα έχουµε να πούµε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Να πάει µε κλωτσιές;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Είπε «Γιατί δεν του δίνανε κλω-

τσιές;». Για την κ. Μάνδρου λέω. Απαράδεκτο. Γιατί διάβασα στο
Facebook «Αν πάνε κάποιοι και την βαρέσουν µε κλωτσιές, τι δη-
µοκρατία είναι αυτή που θα έχουµε, όταν εισηγείται κάποιος κλω-
τσιές;».

Ήµουν παιδί όταν συγγενείς µου στη δεκαετία του ’60 που
ήταν όλα ανεξέλεγκτα και έκανε ο καθένας ό,τι ήθελε µπάζωναν

τα ρέµατα στην Άνω Γλυφάδα, στα Σούρµενα, και από πάνω έκτι-
ζαν οικήµατα που σήµερα είναι πολυκατοικίες. Θυµάστε τι έγινε
πριν από είκοσι χρόνια στη Γλυφάδα; Η λεωφόρος Βουλιαγµένης
µετατράπηκε σε ένα απέραντο ρηµαδιό και χρειάστηκαν µέρες
–επειδή εκεί µένω- για να επανέλθει σε κανονικότητα. Τα ίδια θα
γίνουν και πάλι, αν το νερό είναι πολύ στο βουνό της Γλυφάδας.

Και τώρα επί του προκειµένου. Εµείς αισθανόµαστε βαθύτατα
προσβεβληµένοι όταν µε την αλλαγή του συγκεκριµένου άρ-
θρου, ένας άνθρωπος, ο Πρόεδρος, που πάρα πολύ τον σέβοµαι,
θα αποφασίζει για το πότε υπάρχει µια προσβολή εντός Βουλής
από Βουλευτή. 

Μα, δεν είναι καθαρά υποκειµενική αυτή η κρίση, η θέση περί
προσβολής; Είναι δυνατόν ο Πρόεδρος της Βουλής να δέχεται
µια τέτοια κατ’ εµέ αντικανονικότητα; Αυτό πρέπει να αποτελεί
αντικείµενο διακοµµατικής τουλάχιστον συζήτησης. Ποιος πρό-
σβαλε και ποιον; 

Εξάλλου πώς ο Βουλευτής που υποτίθεται ότι πρόσβαλε κά-
ποιον θα µπορέσει να ενισχύσει την υπεράσπισή του; Αρκεί
άραγε αυτό το πεντάλεπτο; Δεν το βρίσκετε αντιδηµοκρατικό
αυτό; 

Εξάλλου δεν αποτελεί προσβολή αυτό που ακούστηκε µέσα
σε αυτήν την Αίθουσα περί «κοµµατιδίων»; Ποια είναι τα κοµµα-
τίδια; Αυτά ψήφισε ο ελληνικός λαός, κόµµατα είναι. Και γιατί
πρέπει η κυβερνητική δύναµη µε το άρθρο 1 να έχει την πλειοψη-
φία στη συνεδρίαση των Προέδρων; Όλα δηλαδή κατά πώς µας
βολεύει. Αισθανόµαστε ντροπή γι’ αυτό. 

Πολύ σωστά η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας επεσήµανε
πολλά σοβαρά προβλήµατα και ατοπήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για

την οικονοµία του χρόνου. 
Θα πάµε τώρα στον κύκλο των τοποθετήσεων των Κοινοβου-

λευτικών Εκπροσώπων. Μόνο να διευκρινίσω ότι κατά πάγια δια-
δικασία σε τέτοιες περιπτώσεις, όπως και στις δευτερολογίες επί
νοµοσχεδίων, συνηθίζεται να τοποθετούνται οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι από τα µικρότερα προς τα µεγαλύτερα σε κοινο-
βουλευτική δύναµη κόµµατα. 

Αν όµως κάποιος εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, για
τον οποιονδήποτε λόγο, γιατί µπορεί να έχει κάποιον ιδιαίτερο
λόγο ή δουλειά κ.λπ., θέλει να τοποθετηθεί νωρίτερα, έχει το δι-
καίωµα.

Εγώ τώρα δίνω τον λόγο, όπως συνηθίζεται, στην Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Γεωργία Κε-
φάλα.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Θα ήθελα να απαντήσω ότι
είναι πραγµατικά υποτιµητικό για τον ελληνικό λαό να λέτε ότι η
Αντιπολίτευση φωνάζει σε κάθε καταστροφή. Δεν φωνάζει η Αν-
τιπολίτευση, φωνάζει ο κόσµος και µε το δίκιο του βέβαια, γιατί
θα µπορούσαν να γίνουν πράγµατα σε όλες τις περιπτώσεις, µι-
λάµε για συγκεκριµένες λύσεις δηλαδή.

Να προχωρήσω στη συγκεκριµένη ρύθµιση που θέλετε να πε-
ράσετε και που βέβαια η Πλεύση Ελευθερίας καταψηφίζει. Δεν
γίνεται να συναινέσουµε σε διαδικασίες τιµωρίας και λήψης απο-
φάσεων για τους Βουλευτές που ερµηνεύονται κατά το δοκούν
και µάλιστα, που ενέχεται ο κίνδυνος να περιέχει πολιτική χροιά
η τιµωρία και όχι τήρηση των κανόνων. Όσο εξαιρετικός και να
είναι ο εκάστοτε Πρόεδρος της Βουλής δεν µπορεί να έχει ανε-
ξέλεγκτη εξουσία.

Άλλωστε αυτές οι τροποποιήσεις του Κανονισµού πάλι µε συ-
νοπτικές διαδικασίες και εν µέσω αυτής της καταστροφής και
αυτού του πένθους που βρίσκεται αυτήν τη στιγµή η χώρα για
άλλη µια φορά είναι τουλάχιστον άκαιρες. Είναι η µόνη «µαλακή»
λέξη που θα µπορούσα να χρησιµοποιήσω. 

Εκτός αν έχουµε συνηθίσει πια σε αυτές τις συνθήκες και υιο-
θετούµε το δόγµα «και η ζωή συνεχίζεται»! Γιατί, πιστεύω, για
εµάς δεν συνεχίζετε καθόλου η ζωή, αντιθέτως σταµατάει, φρε-
νάρει και πέφτει στα απόνερα ενός πλοίου ή και στα ποτάµια που
µπήκαν µέσα στα σπίτια µας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για
την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει, εφόσον επιθυµεί, ο κ. Νικόλαος Βρεττός,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι η σηµερινή
µέρα που κάνουµε αυτή τη συζήτηση είναι η πιο άχαρη, γιατί ερ-
χόµαστε να τοποθετηθούµε επί µίας πρότασης του Προεδρείου
της Βουλής, που αντλεί τη δύναµή της και τη νοµιµοποίησή της
από την Κυβέρνηση, για ένα θέµα καταστολής της συµπεριφο-
ράς. 

Αλήθεια, αυτό είναι το ζητούµενο σήµερα, όταν υπάρχουν συµ-
περιφορές έξω στην κοινωνία οι οποίες µας κάνουν να αισθανό-
µαστε ντροπή για συνανθρώπους µας είτε πρόκειται για τη
δολοφονία -γιατί δολοφονική πράξη ήταν, προφανώς θα αποφα-
σίσει το δικαστήριο- ενός συνανθρώπου µας, τέλειου, ακέραιου,
ολόκληρου -δεν είναι άλλοθι η αναπηρία, η προσωπικότητά του
είναι ακέραια- και κάποιοι στο πλαίσιο του συµφέροντος, της πίε-
σης, λειτούργησαν µε έναν τέτοιον τρόπο που ήταν συγκλονιστι-
κός; 

Το χειρότερο, όµως, ήταν ότι έφυγαν, ότι ήξεραν ο καπετάνιος
και οι υπόλοιποι τι συνέβη και έφυγαν. Αυτό ποιος πρόεδρος θα
το ελέγξει; Τελικά είναι σηµαντικό και για τον ίδιο τον Πρόεδρο,
που προφανώς ενδιαφέρεται για το ήθος του Κοινοβουλίου. 

Πιστεύει κανείς µας, ο Πρόεδρος ή ο προεδρεύων, τι βάρος
θα αναλάβει, τι πίεση από τις κοµµατικές του οµάδες να αποδίδει
εκείνη τη στιγµή εν θερµώ απόφαση αυστηρή; Πιστεύει κανείς
µας, δηλαδή, όταν αυτή την κοινωνία την έχουµε φτιάξει εµείς -
εµείς εκπροσωπούµε την κοινωνία και εµείς την οδηγούµε-, ότι
µε την καταστολή θα γίνουµε καλύτεροι, θα περιοριστούµε; 

Ο καλύτερος καθρέπτης για οτιδήποτε κάνουµε είναι η ίδια η
συµπεριφορά µας και αυτή τη συµπεριφορά µας είναι που βλέπει
ο κόσµος. Άρα το πρότυπο δεν αναδεικνύεται µε την καταστολή
αλλά µόνο µε τη σύνεση, την υποµονή και τις καλές πρακτικές
που έχουν δικαιοσύνη.

Εγώ θα ήθελα να πω και κάτι τελειώνοντας, ότι όλοι αυτοί οι
άνθρωποι που δοκιµάζονται ή που αγνοούνται, που δοκιµάζονται
οι οικογένειές τους και µεθαύριο µπορεί να κάνουν πολύ καιρό
ίσως και ποτέ να ξεπεράσουν τις απώλειες -που εύχοµαι τελικά
να µη µετρηθούν- δεν χρειάζεται σε µια τέτοια δύσκολη περίοδο
να κάνουµε κριτική. Προφανώς υπάρχουν ευθύνες. Να κάνουµε
όµως µια ευχή να έχουµε λιγότερες ανθρώπινες απώλειες και
την επόµενη µέρα να συνθέσουµε και όχι να καταστείλουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

για την οικονοµία του χρόνου. 
Τον λόγο έχει, εφόσον το επιθυµεί βέβαια, ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Κόντης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επέλεξα να χρησιµοποι-

ήσω το προνόµιο που µου δίνει η σηµερινή συνεδρίαση, να µι-
λήσω ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, παρ’ ότι δεν είχα να
κάνω καµµία περαιτέρω αναφορά από τον αγορητή µας στο
θέµα του νοµοσχεδίου. Θα αναφερθώ και σε αυτό στο τέλος. 

Αλλά τα γεγονότα που ζούµε τόσο στον Θεσσαλικό Κάµπο και
γενικότερα στη Μαγνησία και αλλού, σε όλη την Ελλάδα, όσο και
το γεγονός το οποίο εµένα προσωπικά µε θλίβει διπλά: σαν άν-
θρωπο και σαν άνθρωπο προερχόµενο από το εµπορικό ναυτικό,
σαν πλοίαρχο του εµπορικού ναυτικού που είναι µία ιδιότητα την
οποία ποτέ δεν θα αποτάξω, παρ’ ότι πλέον δεν ταξιδεύω, µε κά-
νουν να θέλω να κάνω κάποια σχόλια ειδικά στο δεύτερο θέµα.

Για να µιλήσουµε, λοιπόν, για το δράµα που ζουν αρχικά οι
συµπολίτες µας, θα καταλάβουµε τα αποτελέσµατα όλης αυτής
της αδιαφορίας του ελληνικού κράτους όλα τα τελευταία χρόνια,
από το όταν θα δούµε τι επίπτωση θα έχει αυτό στον διατροφικό
εφοδιασµό της χώρας, τι επίπτωση θα έχει γενικά στην πρωτο-
γενή µας παραγωγή. Θα καταλάβουµε την καταστροφή που έχει
συµβεί στον τεράστιο Θεσσαλικό Κάµπο και σε όλους τους πα-
ράπλευρους νοµούς, όπως Τρίκαλα, Μαγνησία και θα δούµε ότι
τελικά µιλάµε µόνο για µια κλιµατική αλλαγή. 

Από το 1992 που άρχισε αυτή η περίφηµη Διάσκεψη -που

έτυχε να είµαι παρών όχι στη διάσκεψη, αλλά στη χώρα- στο Ρίο
Ντε Τζανέιρο, όπου εκατόν ογδόντα Πρωθυπουργοί και Πρό-
εδροι από διάφορες ευρωπαϊκές χώρες µαζεύτηκαν και µιλού-
σαν από τότε για την κλιµατική αλλαγή, φτάσαµε στο Κιότο, στην
άλλη Διάσκεψη της Ιαπωνίας και φτάνουµε τώρα τελευταία στις
Διασκέψεις του κ. Κλάους Σβαµπ, γιατί πλέον γίνονται στο Παγ-
κόσµιο Οικονοµικό Φόρουµ, και κανείς δεν µιλάει για µέτρα προ-
στασίας από αυτή την κλιµατική αλλαγή που υποτίθεται µας
προειδοποιούν. 

Κανείς δεν µιλάει για αρδευτικά έργα. Κανείς δεν µιλάει για
αντιπληµµυρικά έργα, για το πώς θα προστατευτούν τα δάση
µας. Και όποιοι γνωρίζουν ξέρουν ότι ακόµη και οι πυρκαγιές στα
δάση που είχαµε, συντελούν στο να γίνουν µεγάλες πληµµύρες
µετά. Γιατί είναι εύκολο να καταλάβουµε πώς απορροφούν τα
δάση και οι δασικές εκτάσεις µε τα δέντρα τις βροχοπτώσεις και
πώς φεύγουν τα νερά όταν πλέον είναι ακάλυπτα και φαλακρές
εκτάσεις. Κανείς δεν ασχολείται, λοιπόν, µε την πρόβλεψη και
όλοι βγαίνουµε να κλαίµε µετά, αλλά να χτυπάµε σαν πρώτο
υπεύθυνο την κλιµατική αλλαγή. Αυτό είναι πλέον µια καραµέλα
που πρέπει να σταµατήσει. Να την έχουµε στο στόµα, αλλά πα-
ράλληλα να προστατεύουµε, να προβλέπουµε και να δηµιουρ-
γούµε και όχι να αφήνουµε τους ανθρώπους στο έλεος όπως
είναι αυτή τη στιγµή. 

Πάντα έβρεχε στην Ελλάδα. Και εγώ θυµάµαι µεγαλύτερες
βροχοπτώσεις από αυτή τη χθεσινή, την προχθεσινή και δεν πνι-
γόντουσαν έτσι οι άνθρωποι δεν καταστρέφονταν έτσι οι παρα-
γωγές. Έχουµε δει τώρα τις περιοχές εκείνες στη Λαµία -µου
έλεγαν φίλοι- στη Φθιώτιδα ή σε άλλα µέρη που έχουν προκληθεί
πυρκαγιές, βγαίνουν µέχρι αγριογούρουνα πλέον στις πόλεις.
Κατεβαίνουν ζώα κάθε είδους, όπως λύκοι ή οτιδήποτε άλλο,
γιατί δεν υπάρχει καταφύγιο πλέον στα δάση, δεν υπάρχουν
δάση.

Και να πάω στο θέµα αυτό του ανθρώπου. Γιατί για όσους δεν
έχουν κάνει το επάγγελµα που έκανα για πολλά χρόνια, δεν µπο-
ρούν να αντιληφθούν πόσοι συνετέλεσαν στο να γίνει αυτό το
έγκληµα. Αυτό το έγκληµα ήταν συνεχόµενο. Δεν διήρκεσε δέκα
δευτερόλεπτα. Διήρκεσε πολλά δευτερόλεπτα και συµµετείχαν
από τον πλοίαρχο του πλοίου, ο οποίος είχε την υψηλή εποπτεία
µέσα και από κάµερες, που πλέον έχουν τα σύγχρονα πλοία για
να βλέπουν τον καταπέλτη, από αυτούς που συµµετείχαν στον
απόπλου και είναι οι δύο ή τρεις ναυτικοί που είδαµε εκεί, ο αν-
θυποπλοίαρχος, που είναι στην πρύµνη για να κάνει την από-
βαση, ακόµη και αυτοί οι οποίοι χειρίζονται τη λύση των κάβων
στην προκυµαία. Όλοι αυτοί έβλεπαν έναν άνθρωπο να οδηγείται
στον θάνατο. Γιατί όλοι ξέρουµε ότι αν πέσει από τον καταπέλτη
σε εκείνο το σηµείο στη δίνη που δηµιουργούν οι προπέλες, ο
θάνατος είναι βέβαιος. Και µιλάµε για έναν άνθρωπο ο οποίος
είχε ανέβει στον καταπέλτη δεν προσπαθούσε να ανέβει ήταν
ήδη µέσα στο πλοίο. Είναι µία δολοφονία. 

Εγώ θυµάµαι και άλλα περιστατικά παρόµοια. Θυµάµαι οδηγό
λεωφορείου να πετάει κάποιον από λεωφορείο και, επίσης, να
σκοτώνεται επειδή δεν είχε εισιτήριο. Και τα ξεχνάµε αυτά όταν
περνάει λίγος καιρός. Να σκεφτούµε και να συλλογιστούµε τε-
λικά, αντί να ψάχνουµε να βρούµε λέξεις και να βάζουµε ταµπέ-
λες, τι άνθρωποι έχουµε γίνει και τι είναι η κοινωνία µας. 

Επέλεξα να είµαι στην ποντοπόρο ναυτιλία και δεν ήθελα ποτέ
να γυρίσω στην ακτοπλοΐα, γιατί πίστευα ότι είναι κάτι που µου
ταιριάζει. Ήµουν από την εποχή που ταξιδεύαµε και ενάµιση
χρόνο µέσα στο πλοίο χωρίς να ξεµπαρκάρουµε. Ζούσαµε και
αναπτύσσαµε σχέσεις τριάντα άγνωστοι άνθρωποι µεταξύ µας,
ανθρωπισµό, αλληλοβοήθεια, άνθρωποι διαφορετικού επιπέδου
και αντιλήψεων. Και αυτό ήλπιζα ότι θα συµβαίνει σήµερα στην
ακτοπλοΐα.

Δυστυχώς η ακτοπλοΐα µας έχει καταληφθεί από συνδικάτα τα
οποία το µόνο που σκέφτονται είναι να κάνουν απεργίες κατά
καιρούς, είναι να βάζουν δικά τους άτοµα να εργάζονται. Και πι-
στεύω ότι πρέπει να ψαχτεί και αν είχαν και σχέση οι εγκληµατίες
αυτοί µε τέτοιες δραστηριότητες, συνδικαλιστικές ή οτιδήποτε
άλλο, για να δούµε τι συνδικαλισµό προάγουν τελικά. Είναι εύ-
κολο να µιλάµε για φασίστες, δηµοκράτες οτιδήποτε άλλο -και
θα φτάσω τώρα και στο θέµα της του Κανονισµού- αλλά το πιο
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εύκολο για να δείχνουµε ποιοι άνθρωποι είµαστε, είναι συµπερι-
φορά µας. Αυτό δείχνει τα πάντα. 

Το αν σεβόµαστε έναν χώρο, αν σεβόµαστε τους συνανθρώ-
πους µας το δείχνει η συµπεριφορά µας. Εγώ µπορεί να έχω δια-
φορές µε πολλούς, αλλά ποτέ δεν θα χάσω τον σεβασµό µου
προς αυτούς σαν άνθρωπος. Πολιτικό σεβασµό µπορεί να µην
έχω, αλλά ανθρώπινο έχω και το διατηρώ όπως σέβοµαι και τον
εαυτό µου. 

Όταν, λοιπόν, µιλάµε για το άρθρο αυτό, που δικαίως ή αδίκως
µπορεί να επιβάλει ο Πρόεδρος της Βουλής κατά το δοκούν µία
τιµωρία, εµείς δεν συµφωνούµε επί της αρχής του νοµοσχεδίου
και θα το καταψηφίσουµε, όπως είπε και ο αγορητής µας. Θα
ήθελα να ξέρω, ισχύει µονοµερώς το υβριστικό ή το απρεπές
σχόλιο; Αν κάποιος βάλει σε εµένα ή σε οποιονδήποτε άλλο µια
ταµπέλα και µε αποκαλέσει -όπως µας έχουν αποκαλέσει πάρα
πολλές φορές, παρ’ ότι η συµπεριφορά µου δεν συνάδει µε αυτό-
φασίστα, ναζί; Είναι λέξεις υβριστικότατες για µένα, γιατί δεν
είµαι ούτε φασίστας ούτε ναζί. Και δηλώνω εδώ ευθέως ότι σι-
χαίνοµαι και το ένα και το άλλο. Αυτό, λοιπόν, που εγώ θεωρώ
υβριστικό, επιτρέπεται να µου να µου το αποδίδει κάποιος άλλος
τελικά; Αυτό θα προβλεφθεί όχι µόνο σε αυτό, αλλά και σε άλλες
συµπεριφορές; Είναι συµπεριφορά απρεπής και προς εµάς αυτή. 

Εγώ θεωρώ ότι έρχοµαι στη Βουλή σεβόµενος τον χώρο, ευ-
πρεπώς ενδεδυµένος, πρέπει να οµιλώ ευπρεπώς στους συνα-
δέλφους, να λέω τις όποιες αντιρρήσεις έχω, χωρίς ακρότητες
και να περιµένω να ψηφιστεί το οτιδήποτε λέµε. Αυτό περιµένω
όµως να µου αποδώσουν και οι άλλοι.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Δεν βλέπω να είναι εδώ από την Ελληνική Λύση ο κ. Φωτόπου-

λος. Εποµένως µάλλον δεν θα πάρει τον λόγο. Και ο λόγος δίδε-
ται στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Παύλο
Χρηστίδη. 

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι τα λόγια είναι πολύ

φτωχά για να περιγράψουµε τη δυστοπία στην οποία ζούµε.
Ζούµε τραγικές στιγµές. Δεν προλαβαίνουµε να θρηνήσουµε αν-
θρώπους οι οποίοι χάνονται υπό συνθήκες οι οποίες ξεπερνάνε
το µυαλό και τη λογική, τα συναισθήµατα. Δεν υπάρχουν σκέψεις
οι οποίες µπορούν να φανταστούν αυτά τα οποία συµβαίνουν
όλο το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Και βλέπουµε σε απευθείας µετάδοση επί της ουσίας αυτή την
παρακµή. Βλέπουµε την αποσάθρωση του κράτους, βλέπουµε
την αξιακή κατάπτωση, βλέπουµε µια σύγκρουση η οποία βάζει
βόµβα στα κοινωνικά θεµέλια. Μια βόµβα η οποία δείχνει ότι η
ατοµική επιβίωση µπορεί να υπερβεί οποιαδήποτε συλλογικό-
τητα, οποιαδήποτε πίστη ότι όλοι µαζί µπορούµε να πετύχουµε
περισσότερα πράγµατα. Την ίδια ώρα το κράτος, ως βασικός
υπεύθυνος αυτών των αρχών, καταρρέει. Καταρρέει µε τρόπο
εκκωφαντικό. Καταρρέει µε τέτοιον τρόπο που, όταν η Κυβέρ-
νηση θεωρεί ότι δεν υπάρχει Αντιπολίτευση και η αλαζονεία µε-
τατρέπεται σε ύβρη, βλέπουµε τα αποτελέσµατα. Βλέπουµε τις
συνέπειες. 

Οι πολίτες είναι φοβισµένοι. Οι πολίτες είναι ανασφαλείς και
δεν µπορούν να πιστέψουν σε οτιδήποτε. Πώς µπορεί να συζη-
τάµε σήµερα ως πολιτικό σύστηµα όταν το παράδειγµα το οποίο
δίνουµε είναι ένα παράδειγµα το οποίο προσβάλλει τη νοηµο-
σύνη; Ο Υπουργός των Τεµπών κανονικά στα ψηφοδέλτια. Ο
Υπουργός των πυρκαγιών κανονικά στη θέση του. Ο Υπουργός
που είδε εκατό Κροάτες οπαδούς να διασχίζουν τη µισή Ελλάδα
ήταν µόλις δέκα µέρες στη θέση του. Ο Υπουργός που εξίσωσε
τους εγκληµατίες που έριξαν µέσα στη θάλασσα και οδήγησαν
στον πνιγµό τον Αντώνη Καρυωτάκη που εξισώνει τους θύτες µε
τα θύµατα, µε µια υποκριτική συγγνώµη συγχωρείται. Οι υποψή-
φιοι της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίοι έζησαν την καταστροφή
στην Καρδίτσα πριν από δύο χρόνια µε τον Ιανό και χρησιµοποί-
ησαν τις απευθείας αναθέσεις εξακολουθούν να είναι υποψήφιοι
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Την ίδια ώρα που µε τα χρήµατα του ελληνικού λαού, τα οποία
µε έκτακτο τρόπο δώσαµε, φτιάξαµε γέφυρες οι οποίες χθες

γκρεµίστηκαν. Ποια είναι η λογοδοσία; Ποιος είναι ο απολογι-
σµός και πόσο µπορεί να αρκεί µια συγγνώµη την οποία βλέ-
πουµε µε χρονοκαθυστέρηση πάντα να κάνει η Κυβέρνηση µέσω
διαγγελµάτων τη µία φορά, µέσω συνεντεύξεων την άλλη φορά.
Δεν µπορεί µια Κυβέρνηση, η οποία λέει ότι πήρε ένα µεγάλο πο-
σοστό, να συνεχίζει να λειτουργεί µε αυτόν τον τρόπο. Η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια Κυβέρνηση χωρίς την
παραµικρή ενσυναίσθηση. Χρησιµοποιεί το ποσοστό το οποίο
πήρε πριν από ένα χρονικό διάστηµα ως φάρµακο και λύση για
οποιοδήποτε ζήτηµα συµβαίνει. Και είναι ένα ζήτηµα ό,τι και αν
συµβαίνει γύρω µας το οποίο στοιχίζει ανθρώπινες ζωές από τον
Έβρο µέχρι τα παλικάρια τα οποία έχασαν τη ζωή τους στην Εύ-
βοια προσπαθώντας να σβήσουν τη φωτιά. Από τον τραγικό θά-
νατο του Αντώνη, το έγκληµα το οποίο είδαµε µέχρι τους
ανθρώπους οι οποίοι σήµερα έχασαν τη ζωή τους στη Θεσσαλία. 

Όλα αυτά είναι ζητήµατα τα οποία µας απασχολούν, µας θλί-
βουν. Είναι ζητήµατα τα οποία δεν µπορούν να συνεχίσουν να
δείχνουν ένα πολιτικό σύστηµα και κυρίως µία Κυβέρνηση η
οποία διά στόµατος του επικεφαλής της ήρθε πριν από δέκα
µέρες εδώ να ζητήσει τον λόγο στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
για αυτά για τα οποία δεν έκανε τίποτα για τέσσερα χρόνια. Τώρα
έφερε έναν Υπουργό από το εξωτερικό, τον κ. Στυλιανίδη για την
πολιτική προστασία. Τι έκανε δύο χρόνια ο κ. Στυλιανίδης και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Έφερε έναν νόµο για την πο-
λιτική προστασία τον οποίο η ίδια δύο µήνες µετά ανέστειλε. Εί-
µαστε χωρίς νόµο. Τα ίδια πράγµατα για τα οποία κατηγορούσε
άλλες κυβερνήσεις έρχεται και τα κάνει. Ποιο επιτελικό κράτος;
Εδώ µιλάµε για ένα επιτελικό µπάχαλο σε όλο του το µεγαλείο.
Και αυτή η οδύνη, αυτή η θλίψη δηµιουργεί εύλογα οργή. Είναι
µια οργή µε πολύ µεγάλο σεβασµό αλλά µε συναίσθηµα την
οποία ακούσαµε από τα στόµατα των Εφήβων Βουλευτών σή-
µερα το πρωί εδώ µέσα για όλα αυτά τα οποία απασχολούν την
ελληνική κοινωνία στη βάση της. Είναι ζητήµατα τα οποία πρέπει
να µας απασχολήσουν, διότι αυτή η οργή γεννά αντιδράσεις οι
οποίες µας προβληµατίζουν. Αυτές οι αντιδράσεις, ξέρετε, ση-
µαίνουν ότι το Κοινοβούλιο θα πρέπει να σταθεί στο ύψος των
περιστάσεων. 

Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να πω πολλά για όλα αυτά τα
οποία έχουµε αντιµετωπίσει τα τελευταία χρόνια και ειδικά τους
τελευταίους µήνες. Αλλά επειδή θα συζητήσουµε µε αυτό τον
άχαρο τρόπο και την τροποποίηση αυτού του Κανονισµού θέλω
να σας πω ότι, όπως πολύ σωστά είπε στην πρώτη τοποθέτησή
του ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ, ο συνάδελφος Παναγιώτης
Δουδουνής, υπάρχει µια σειρά από εύλογες και σοβαρότατες
ανησυχίες που προκύπτουν από όσα προβλέπει στο άρθρο 1 η
πρόταση του Προεδρείου. Κι αυτό είναι κάτι το οποίο µας προ-
βληµατίζει πολύ έντονα και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο εκφρά-
σαµε όπως εκφράσαµε τις διαφωνίες µας, ζητώντας επί της
ουσίας να συµπληρώσετε και αναδιατυπώσετε τη συγκεκριµένη
διάταξη, ώστε να έχουµε βεβαιότητα για ό,τι µπορεί να προκύψει
στο µέλλον. Και φυσικά αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίο µπο-
ρούµε να διατηρήσουµε και την αναλογία εκπροσώπησης, αλλά
να είµαστε και βέβαιοι για το τι µπορεί να προκύψει από δω και
µπρος. 

Έχουµε απόλυτο σεβασµό και στον ρόλο του Προέδρου της
Βουλής αλλά και στο πρόσωπο του Προέδρου της Βουλής, το
οποίο άλλωστε εµείς ψηφίσαµε. Όσον αφορά στα άρθρα 2 και
3, πρέπει να αναλογιστούµε. Το ότι έχει αυτή την πολιτική οντό-
τητα ο Πρόεδρος της Βουλής δεν σηµαίνει ότι δεν θα λάβουµε
πολύ σοβαρά υπ’ όψιν µας όλα αυτά τα ζητήµατα τα οποία έρ-
χονται µετά τις προτάσεις. Πώς είναι δυνατόν να θεωρείται, όπως
περιγράφετε στην αιτιολογική σας έκθεση, ότι έχουµε απλοποί-
ηση διαδικασιών, όταν µε αυτά τα οποία λέτε επί της ουσίας
µπλέκουµε ακόµα περισσότερο; Και πώς δεν µπορείτε να αντι-
ληφθείτε ότι πολιτικά πολύ κρίσιµες ρυθµίσεις που επιδεικνύουν
θεσµική ασυνέπεια στις θεµελιώδεις συνταγµατικές αρχές της
λαϊκής κυριαρχίας, της αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας, του
κοινοβουλευτισµού, έρχονται µε αυτά που προτείνετε; 

Εποµένως θέλω να σας πω, µε απόλυτο σεβασµό στον χρόνο
τον οποίο έχω στη διάθεσή µου και στον οποίον µου δώσατε µια
µικρή παράταση, ότι η δική µας θέση έτσι ακριβώς όπως διατυ-
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πώθηκε από τον εισηγητή µας θα είναι και αυτή την οποία θα
ακολουθήσουµε κατά τη διάρκεια της ψήφου µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την
τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, του κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µια ιδιαίτερη κοινοβουλευτική στιγµή αυτή η διαδικασία,
γιατί µιλάµε για τον Κανονισµό της Βουλής, που είναι ουσιαστικά
ο κανονισµός λειτουργίας, το «Σύνταγµα» -αν µου επιτρέπετε-
της Βουλής µας. Αλλά η συνεδρίαση δεν γίνεται δυστυχώς εν
κενώ. Η συνεδρίαση γίνεται µέσα σε µια τραγική συνθήκη την
οποία βιώνει η χώρα. Η χώρα βιώνει, ζει πλέον στον αστερισµό
των συνεχών καταστροφών και της διάρρηξης κάθε κοινωνικού
ιστού. Οι πυρκαγιές που κατατρώγουν τη χώρα δηµιουργούν
ανεπανάληπτα προβλήµατα στη χλωρίδα, στην πανίδα, στην αί-
σθηση του ανήκειν και στην αίθουσα της λειτουργίας της δηµο-
κρατίας, του πολιτικού συστήµατος. 

Είµαι Βουλευτής της Δράµας. Η Δράµα ανήκει στην ανατολική
Μακεδονία και Θράκη. Έχω επισκεφθεί τις περιοχές του Έβρου,
της Ροδόπης. Είναι η καταστροφή συγκλονιστική, αλλά αυτό που
κυρίως καλούµαστε να διαχειριστούµε την επόµενη µέρα είναι
αυτή η απίθανη απογοήτευση που βιώνουν οι κάτοικοι που δίνουν
τη µάχη µε τη φωτιά, που δίνουν τη µάχη της επιβίωσης, που δί-
νουν τη µάχη µε τις αδηφάγες πύρινες γλώσσες και νιώθουν
αβοήθητοι. Αυτούς τους ανθρώπους εµείς τι έχουµε να τους
πούµε; 

Για µας, για µένα που µιλάω αυτή τη στιγµή, αυτό είναι το πολύ
σηµαντικό πολιτικό ερώτηµα: Πώς αποκαθιστούµε τη σχέση εµ-
πιστοσύνης και κυρίως εκπροσώπησης µε αυτούς τους ανθρώ-
πους, που έβλεπαν επί δεκαεπτά µέρες να καίγεται ο Έβρος, να
καίγονται πάνω από ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες στρέµ-
µατα κι εµείς να µην µπορούµε να τους προσφέρουµε µια απο-
τελεσµατική και ουσιαστική βοήθεια; Και σαν να µην έφταναν
αυτά, η χώρα βιώνει στο κέντρο, στη Θεσσαλία, απίστευτης έκτα-
σης καταστροφές από πληµµυρικά φαινόµενα. Φαινόµενα τα
οποία πριν από δύο χρόνια µε την κακοκαιρία «Ιανός» υποτίθεται
ότι είχαµε αντιµετωπίσει. 

Είχαµε επουλώσει και είχαµε αντιµετωπίσει στοιχειωδώς τις
πληγές. Και να που αποδείχθηκε ότι δεν είχαµε κάνει τίποτα απο-
λύτως. Και λέω ότι δεν είχαµε, γιατί δεν θεωρώ ότι είναι η ώρα
να κάνουµε πάνω στα αποκαΐδια και στη συντριβή του κόσµου
αντιπολίτευση. Το λέω µε την έννοια ότι ως κοινωνία έχουµε µια
ευθύνη να αντιµετωπίζουµε τα πράγµατα στην ουσία τους, στο
βάθος τους και να µην αρκούµαστε σε επίπλαστες λύσεις, σε επι-
κοινωνιακές προτάσεις και σε διαχείριση του φαίνεσθαι. 

Δυστυχώς, όπως αποδεικνύεται από τα πράγµατα, έτσι κάναµε
το τελευταίο χρονικό διάστηµα.

Πρέπει να είµαστε πάρα πολύ σαφείς και πάρα πολύ ξεκάθα-
ροι. Η πεµπτουσία της σύλληψης της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη, το επιτελικό κράτος, κατέρρευσε, κατέρρευσε µε
πάταγο και συµπαρέσυρε ζωικό κεφάλαιο, ανθρώπινες ζωές, πε-
ριουσίες, πανίδα, χλωρίδα και κυρίως την εµπιστοσύνη που πρέ-
πει να έχουν οι εκπροσωπούµενοι στους εκπροσώπους της και
αυτό είναι µια πολύ σοβαρή βλάβη στο σώµα της ελληνικής δη-
µοκρατίας. Η πολιτική προστασία είναι ένα άδειο πουκάµισο,
είναι ένα κέλυφος, δεν έχει οργανισµό. Δεν φροντίσατε να εξα-
κτινώσετε τις επιµέρους περιφέρειες και τους δήµους, µε απο-
τέλεσµα αυτό που λέει ως πολιτική προστασία το Υπουργείο να
µη φτάνει επί του πεδίου, να µη φτάνει στο σηµείο της µάχης και
να γίνονται αυτοσχεδιασµοί, πρωτοβουλίες των κατοίκων, ο πα-
τριωτισµός των Ελλήνων και ό,τι µπορούµε να περισώσουµε.
Αλλά αυτά είναι ζητήµατα που έχουν σχέση µε τις αδυναµίες της
εξουσίας.

Αυτό που έγινε στον Πειραιά, ποιος λογικός άνθρωπος µπορεί
να το εξηγήσει; Ένας άνθρωπος πνίγηκε, πνίγηκε παρουσία εκα-
τοντάδων ανθρώπων και η πλοιοκτήτρια εταιρεία αισθάνθηκε την
ανάγκη να ζητήσει συγγνώµη για την καθυστέρηση και συνέχισε
κανονικά το δροµολόγιο σαν να µη συµβαίνει τίποτα. 

Αυτός ο εκτραχηλισµός, ο εκφασισµός της κοινωνίας, δεν µπο-

ρεί να έγινε σε µια στιγµή. Είναι η λογική ενός συνεχούς κατή-
φορου. Και πού θα σταµατήσει αυτό, όταν δεν αντιλαµβανόµα-
στε ότι εµείς είµαστε µέλη µιας κοινωνίας, ότι ο ένας έχει τον
άλλον για να παλέψουµε; Διότι αυτή η λογική, η κυρίαρχη, εγώ,
ο εαυτός µου, ο στενός πυρήνας της οικογένειάς µου και τα ατο-
µικά δικαιώµατα είναι το έδαφος πάνω στο οποίο ανθίζουν αυτές
οι συµπεριφορές. Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, ότι είµαστε σε τρα-
γικά δύσκολη θέση. Δυστυχώς για την Κυβέρνηση δεν έχει να
επικαλεστεί κανένα σοβαρό επιχείρηµα, ούτε καν ότι είναι άρτια
εκλεγείσα από πρόσφατες εκλογές.

Βεβαίως θα ακούσουµε τι έχει να πει, βεβαίως θα ασκήσουµε
κριτική, αλλά η σοβαρότητα της κατάστασης είναι τέτοια, που
δεν σας επιτρέπει τη συνήθη επικοινωνιακή διαχείριση, το να πε-
τάµε την µπάλα στην εξέδρα, να επικαλούµαστε ψεύδη και κα-
τασκευασµένες ειδήσεις για να τιθασεύσουµε την λαϊκή οργή και
την κοινωνική αντίδραση.

Τέλος, θεωρώ ως µια πρωτοβουλία απόλυτης πολιτικής ευθύ-
νης το να αποµακρυνθεί ο Υπουργός, ο κ. Βαρβιτσιώτης. Ούτε
κατάλαβε τι εκστόµισε την πρώτη φορά και όταν πήγε να το διορ-
θώσει το έκανε πολύ χειρότερο. Αυτό που δεν χρειάζεται η κοι-
νωνία είναι πολιτικούς, Υπουργούς, στελέχη της Κυβέρνησης να
δείχνουν το δάχτυλο στην κοινωνία και να της λένε: «Φταις, γιατί
δεν κατάλαβες.».

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ολοκληρώνουµε

τον κύκλο των τοποθετήσεων των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας,
τον κ. Αθανάσιο Πλεύρη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι σήµερα η
συζήτηση γίνεται σε µια πάρα πολύ δύσκολη µέρα, κυρίαρχα για
τη Θεσσαλία. Να πούµε συλλυπητήρια στις οικογένειες των οι-
κείων, διότι έχουµε ήδη νεκρούς που έχουν αναφερθεί, καθώς
επίσης και να επιτευχθεί το καλύτερο δυνατό από τα σωστικά συ-
νεργεία και από όλους όσοι βρίσκονται και επιχειρούν στον κρα-
τικό µηχανισµό, ώστε να υπάρχει όσο το δυνατόν η καλύτερη
δυνατή αντιµετώπιση της κατάστασης. 

Αυτή τη στιγµή, που είµαστε στο πεδίο των µαχών, προφανώς
το µείζον είναι να αντιµετωπιστεί η κατάσταση. Από εκεί και πέρα,
θα δούµε τι περισσότερο µπορεί να γίνει και τι περισσότερο πρέ-
πει να γίνει -όπως άλλωστε και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έθεσε
εδώ στο κοµµάτι της συζήτησης που αναπτύχθηκε και για τις
πυρκαγιές-, να δούµε ποιος πρέπει να είναι ο εθνικός σχεδιασµός
από εδώ και πέρα, τι έχει γίνει έως τώρα και πράγµατι είµαστε
µια Κυβέρνηση που αποδεχόµαστε την κλιµατική αλλαγή ως
πραγµατικότητα, δεν τη χρησιµοποιούµε, όµως, ποτέ ως άλλοθι.

Στο κοµµάτι που έχει να κάνει τώρα µε το σκέλος του συµβάν-
τος της εγκληµατικής ενέργειας η οποία έλαβε χώρα και µας
συγκλόνισε όλους πραγµατικά, µας συγκλόνισε και στο κοµµάτι
του εγκλήµατος ως έγκληµα στο οποίο µπορούσε να αποφευχθεί
και στο κοµµάτι της ποινικώς κολάσιµης συµπεριφοράς των ατό-
µων τα οποία ελέγχονται και η δικαιοσύνη θα αποδώσει στον κα-
θένα τον ρόλο τον οποίο είχαν, αλλά και της ίδιας της απάθειας,
όταν πλέον βρέθηκε ο συνάνθρωπός µας αυτός µέσα στη θά-
λασσα, όπου δεν υπήρξε καµµία απολύτως αντίδραση, προκει-
µένου να σωθεί.

Παράλληλα θα πρέπει να διερευνηθεί οπωσδήποτε -όπως λέ-
γεται- αν υπάρχει και θέµα παραβίασης των µέτρων τόσο από
την εταιρεία ή από οποιονδήποτε έχει την αρµοδιότητα εκεί
πέρα. Δεν πρέπει, όµως, να φεύγουµε από το βασικό, που έχει
να κάνει µε µια εγκληµατική ενέργεια. Στην πρώτη φάση η από-
δοση που έχει γίνει είναι για ανθρωποκτονία µε ενδεχόµενο δόλο.
Αυτό είναι το βασικό. Εάν, όµως, υπάρχουν και θέµατα που έχουν
να κάνουν µε κανονισµούς που δεν τηρήθηκαν και θα µπορούσαν
να αποτρέψουν αυτό το έγκληµα, θα πρέπει οπωσδήποτε να γί-
νουν όλοι οι έλεγχοι και να αναµένουµε άµεσα τα αποτελέσµατα
τα οποία θα υπάρξουν.

Επιπλέον, ο Πρωθυπουργός τοποθετήθηκε για το συµβάν και
όλη η Κυβέρνηση, εκφράζοντας την οδύνη και ως εκ τούτου αυτή
είναι η ξεκάθαρη τοποθέτηση της Κυβέρνησης και δεν υπάρχει
τίποτα περισσότερο που έχουµε να πούµε ως προς αυτό το συµ-
βάν, παρά µόνο τη συµπάθειά µας και τη στήριξη στην οικογένεια
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των οικείων και βέβαια να µπορέσουµε γρήγορα να αποδοθεί η
δικαιοσύνη.

Ερχόµαστε τώρα στο σκέλος που έχει να κάνει µε τον Κανονι-
σµό, τον οποίο συζητάµε σήµερα. Θα σταθώ στα τρία άρθρα τα
οποία έχουν δηµιουργήσει και τη µεγαλύτερη συζήτηση. 

Στο µεν πρώτο άρθρο νοµίζω ότι τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα.
Στην πραγµατικότητα τα περισσότερα κόµµατα αποδέχτηκαν ότι
προφανώς µε την αρχή της πλειοψηφίας -που δεν είναι απλώς η
τυπική αρχή να έχει την πλειοψηφία το κόµµα το οποίο έχει και
την απόλυτη πλειοψηφία βάσει των εκλογών στη Βουλή στις επι-
τροπές που νοµοθετούν-, προφανέστατα εκπροσωπούνται σε
ένα αντιπροσωπευτικό σύστηµα σε όλα τα όργανα της Βουλής
αναλογικά τα κόµµατα. 

Αυτό ήταν µια πρακτική που τηρήθηκε σε όλο το διάστηµα που
έτυχε ένα κόµµα βάσει του αριθµού των κοµµάτων ή των Προ-
έδρων που υπήρχαν, γιατί εκπροσωπούνται ex officio οι πρώην
Πρόεδροι της Βουλής. Εάν δεν υπήρχε η πλειοψηφία, πάντοτε
υπήρχε πρόσθεση ατόµου, ώστε να υπάρχει πλειοψηφία. Ακούω
τα επιχειρήµατα της Αντιπολίτευσης και ίσως, κύριε Πρόεδρε, σε
ένα επόµενο στάδιο θα µπορούσαµε να είχαµε µια συνολική διά-
ταξη, χωρίς να χρειάζεται να προστίθεται. Αλλά αυτή τη στιγµή
πρέπει να γίνει αυτή η προσθήκη.

Στο κοµµάτι για το θέµα του προσωπικού ζητήµατος, στην
πραγµατικότητα αυτό εφαρµόζεται και σήµερα που µιλάµε. Ο
Πρόεδρος είναι αυτός που θα αποφασίσει. Να δούµε ότι πολλές
φορές γίνεται µια κατάχρηση του προσωπικού ζητήµατος, ώστε
να επιµηκύνει τον χρόνο οµιλίας κάποιος συνάδελφος Βουλευτής
ή ενδεχοµένως απλώς να θέλει να απαντήσει σε θέµατα που έχει
πει ο προηγούµενος συνάδελφος και δεν τον αφορούν προσω-
πικά, αλλά θέλει να εκφράσει µια διαφωνία που έχει σε πολιτική
θέση. Άρα είναι πολύ σηµαντικό να µείνουµε στο κοµµάτι του
ελέγχου από τον Πρόεδρο της Βουλής.

Η πιο δύσκολη διάταξη έχει να κάνει µε τη διάταξη αν µπορεί
να επιβάλλει ο Πρόεδρος της Βουλής την ποινή που φτάνει µέχρι
τη στέρηση µισθού ή µε το προηγούµενο καθεστώς, αν θα ανα-
φερόταν στην πλειοψηφία. Πρώτα απ’ όλα ένα λάθος το οποίο
γίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το εξής: Δεν είναι δύ-
ναµη ενός ανθρώπου, είναι δύναµη του Προεδρεύοντος, η δύ-
ναµη είναι της θέσης. Τη δύναµη δεν την παίρνει ο Πρόεδρος
της Βουλής. Την παίρνει αυτός που προεδρεύει. 

Ακούστε τώρα µια αντινοµία που έχετε στη σκέψη σας όλα τα
κόµµατα της Μικρότερης Αντιπολίτευσης. Εκφράζετε διαφωνία
ως προς το άρθρο 1 µε βάση της αρχής της πλειοψηφίας και
στην πραγµατικότητα υποστηρίζετε µε το άρθρο 3 -που δεν θέ-
λετε να αλλάξει- ότι η πλειοψηφία θα αποφασίζει σε θέµατα τα
οποία έχουν να κάνουν µε τη διαχείριση της διαδικασίας της συ-
ζήτησης της Βουλής. Θεωρείται πιο ασφαλές να αποφασίζει η
κυβερνητική πλειοψηφία, άρα στην πραγµατικότητα θα υπάρχει
ένα τεκµήριο υπέρ του Βουλευτή ο οποίος ελέγχεται και µπορεί
να είναι της κυβερνητικής πλειοψηφίας και ο Πρόεδρος θα στρα-
φεί στην κυβερνητική πλειοψηφία για να του επιβάλει µοµφή ή
στέρηση του µισθού;

Αύριο το πρωί µπορεί να προεδρεύει η κ. Γεροβασίλη, που
είναι εκ των Αντιπροέδρων της Βουλής και θα έχει τη δύναµη όχι
ως Όλγα Γεροβασίλη αλλά ως Προεδρεύουσα στη Βουλή να
µιλώ εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, που ενδεχοµένως
έχω την ασφάλεια της δύναµης της κυβερνητικής πλειοψηφίας
και ό,τι πω εάν απευθυνθεί στην κυβερνητική πλειοψηφία δεν θα
επιβάλλει τη στέρηση του µισθού. Αυτή τη δυνατότητα θα την
έχει η Πρόεδρος που θα προεδρεύει από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας. Αυτή τη δυνατότητα θα την έχει…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πείτε το…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ναι, επιλέξατε εσείς να µην ψηφί-
σετε. Αυτό το επιλέξατε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς το επιλέξατε αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Επιλέξατε να µην ψηφίσετε.
Θα την έχουν όσοι συµµετέχουν στο Προεδρείο. Όσοι συµµε-

τέχουν στο Προεδρείο, λοιπόν, θα έχουν αυτή τη δύναµη. Θα
έχουν αυτή τη δύναµη. Και εσείς τι προστατεύετε; Προστατεύετε

την κυβερνητική πλειοψηφία.
Θεωρείτε, λοιπόν, ότι δεν µπορεί αυτή τη διαδικασία να τηρή-

σει εκ θέσεως όποιος προεδρεύει. Και επειδή πολλές φορές η
αξιότιµη Πρόεδρος της Ελευθερίας Πλεύσης επικαλείται τη δι-
κηγορική της ιδιότητα, συνάδελφοι είµαστε, γνωρίζουµε ότι και
στα θέµατα διαδικαστικού περιεχοµένου ο Πρόεδρος αποφασίζει
αν πάµε σε µια αντίστοιχη περίπτωση, η οποία υπάρχει. Και στα
ορκωτά συστήµατα, όπως ξέρετε, στα διαδικαστικού περιεχοµέ-
νου θέµατα οι τακτικοί δικαστές αποφασίζουν. 

Δίνεται, λοιπόν, µια δυνατότητα αυτή τη στιγµή να φύγουµε
από µια αρχή πλειοψηφίας ως προς θέµατα που έχουν να κάνουν
µε επιβολή ποινών και πάντοτε το τεκµήριο θα είναι υπέρ των κυ-
βερνητικών Βουλευτών και εις βάρος των Βουλευτών της Μει-
οψηφίας, γιατί η κυβερνητική πλειοψηφία βρίσκεται εδώ. Και ενώ
δίνεται αυτή η δυνατότητα και ενδεχοµένως οι ενστάσεις θα
έπρεπε να βρίσκονταν από τους κυβερνητικούς Βουλευτές, κά-
νετε εσείς τις ενστάσεις, στηρίζοντας ουσιαστικά τη δυνατότητα
της Πλειοψηφίας να αποφασίζει γι’ αυτά τα ζητήµατα. 

Συνεπώς θεωρώ ότι και οι τρεις διατάξεις λειτουργούν για την
καλύτερη λειτουργία του κοινοβουλευτικού έργου, του νοµοθε-
τικού έργου και οπωσδήποτε είναι διατάξεις που δεν δίνουν καµ-
µία υπερεξουσία σε πρόσωπο, δίνουν σε θεσµό, στον εκάστοτε
ο οποίος είναι Πρόεδρος ή προεδρεύει στη διαδικασία. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Κωνσταντο-
πούλου, το διευκρίνισε µόνος του. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πλεύρη, νοµίζω ότι µόλις αποκαλύψατε ακριβώς αυτό

το οποίο λέµε, ότι από την αρχή δηλαδή αυτής της κοινοβουλευ-
τικής περιόδου, η κυβερνητική πλειοψηφία, όπως εκπροσωπείται
στο Κοινοβούλιο, φροντίζει να έχει και το µαχαίρι και το πεπόνι
σε κάθε απόφαση. 

Εσείς αποφασίσατε ποιοι θα συγκροτούν το Προεδρείο της
Βουλής. Εσείς αποφασίσατε να µην ψηφίσετε τον προταθέντα
Αντιπρόεδρο από την πλευρά της Πλεύσης Ελευθερίας. Εµείς,
ναι, είπαµε µε ευθύτητα -γιατί µας απασχολεί η ευθύτητα µε τους
κανόνες του fair play- ότι δεν θα ψηφίζαµε ούτε τον Πρόεδρο
ούτε τους Αντιπροέδρους που προτάθηκαν, για λόγους αρχής.
Και, δυστυχώς, µας επιβεβαιώσατε και στις επιφυλάξεις και στις
ανησυχίες µας, ότι δηλαδή αυτό το οποίο επιδιώκατε και ήδη το
προάγετε είναι να κάνετε µέσα στη Βουλή ό,τι θέλετε. 

Αποφασίσατε, λοιπόν, ότι δεν θα ψηφίσετε και καταψηφίσατε,
δεν ψηφίσατε, Αντιπρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. Εµείς αι-
σθανόµαστε πολύ καλά, γιατί δεν µπήκαµε σε καµµία συναλλαγή
µαζί σας, όπως µπήκαν άλλα κόµµατα -«ψήφισέ µε, να µε ψηφί-
σεις»-, και έτσι τώρα δεν χρειάζεται να µετανιώνουµε και να απο-
λογούµαστε, έχοντας ψηφίσει και διαπιστώνοντας αυτό το οποίο
αυτή τη στιγµή γίνεται. 

Κατά τα άλλα, νοµίζω ότι είναι εξαιρετικά ανησυχητικό -το ξα-
ναλέω- να προτεραιοποιείτε σήµερα αυτή τη συζήτηση, την ώρα
που θρηνούµε θύµατα και την ώρα που ο κόσµος αγωνιά και στε-
νάζει. Υπάρχουν άνθρωποι σε ορόφους που αγωνιούν αν θα φτά-
σει το νερό µέχρι τα σπίτια τους και αν θα πνιγούν. Υπάρχουν
θύµατα, υπάρχουν αγνοούµενοι και δεν υπήρχε κανένα κατεπεί-
γον γι’ αυτή τη συζήτηση, που γίνεται µε συνθήκες κατεπείγον-
τος, ούτε καµµία ανάγκη να γίνεται αυτή η συζήτηση, παρά µόνο
η δική σας ανάγκη, δυστυχώς, να εξασφαλίσετε ότι δεν θα έχετε
µέσα στη Βουλή Αντιπολίτευση που να µπορεί στοιχειωδώς, µε
βάση τους κανόνες της διαδικασίας, να ανατρέπει τις δικές σας
αυθαιρεσίες και παρανοµίες.

Αυτό φυσικά δεν σηµαίνει ούτε ότι θα σιωπήσουµε ούτε ότι θα
συµβιβαστούµε µε αυτή τη διαδικασία ούτε ότι θα τη στηρίξουµε.
Θα µας βρίσκετε εδώ και θα µας βρίσκετε παρόντες και παρού-
σες. 

Ισχύει, κύριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο είπα. Είναι νοµίζω ορατό
ότι δεν υπάρχει απαρτία για να ψηφιστούν οι διατάξεις. Και επο-
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µένως νοµίζω ότι καλό είναι αντί να ρισκάρει και ο κύριος Πρό-
εδρος της Βουλής να ψηφιστούν ακύρως και να καλούνται ακύ-
ρως οι Προεδρεύοντες και Αντιπρόεδροι που έχετε µεταξύ σας
επιλέξει να τις εφαρµόσουν, όλα αυτά µε νηφαλιότητα και σε
άλλη συνθήκη να τα συζητήσουµε, µαζί µε πολύ σοβαρές αλλα-
γές που πρέπει να γίνουν στον Κανονισµό της Βουλής.

Και µε αυτό θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, που σας ευχαριστώ
γιατί τηρείτε πραγµατικά τον Κανονισµό. Μία κεφαλαιώδης διά-
ταξη που εγώ είχα προτείνει και ποτέ δεν ψηφίστηκε, είναι όλες
αυτές οι ποινικές δικογραφίες που διαβιβάζονται στη Βουλή και
αφορούν κυβερνητικά πρόσωπα να καθίστανται αντικείµενο επε-
ξεργασίας υποχρεωτικής από Επιτροπή της Βουλής και όχι να
µπαίνουν στα συρτάρια, χωρίς επεξεργασία και στις ελληνικές
καλένδες και ελπίζω να µη γίνει αυτό ούτε για τη δικογραφία των
Τεµπών ούτε για άλλες δικογραφίες που αφορούν σοβαρότατα
εγκλήµατα σε βάρος του κοινωνικού συνόλου.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να υπενθυµίσω και

πάλι ότι η αρχή της δεδηλωµένης ισχύει από το ’74.
Ολοκληρώνουµε τη σηµερινή συζήτηση µε την τοποθέτηση

του Προέδρου της Βουλής, κ. Κωνσταντίνου Τασούλα τον οποίον
και καλώ στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Επι-

τρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω το ίδιο που είπα
και στην προηγούµενη συνεδρίαση, της Ολοµέλειας της Βουλής
των Εφήβων, ότι δηλαδή η σηµερινή µέρα, η χθεσινή, η αυριανή
είναι µια µέρα εξαιρετικά δύσκολη για την πατρίδα µας. Δεν πρό-
κειται περί κλιµατικής κρίσης και περί κλιµατικής αλλαγής, πρό-
κειται περί κλιµατικής κατάρρευσης µε ασύλληπτες συνέπειες
που πολλοί ενδεχοµένως τις περίµεναν αρκετά χρόνια αργότερα,
ήρθαν πολύ νωρίτερα και µε πολύ µεγαλύτερη σφοδρότητα.

Νοµίζω πως αυτή η ώρα περισσότερο από καθετί απαιτεί τη
συνειδητοποίηση αυτής της κλιµατικής κατάρρευσης και των
αδιανόητων επιπτώσεων που έχει στις ζωές µας και τη συνένωση
δυνάµεων, ώστε όλον αυτόν τον ορυµαγδό, ο οποίος έρχεται
εναντίον της ανθρωπότητας -και η Ελλάδα δυστυχώς, λόγω της
θέσεως που έχει στη Μεσόγειο είναι σε πιο επίµαχη θέση απει-
λής-, να µπορέσουµε να τον αντιµετωπίσουµε ως πολιτεία, ως
κράτος και ως κοινωνία. Να αντιµετωπίσουµε αυτή την κρίση, η
οποία επαναλαµβάνω ήρθε πολύ νωρίτερα και µε πολύ µεγαλύ-
τερη σφοδρότητα. 

Και επιτρέψτε µου να πω ότι δεν θεωρώ ασέβεια προς τη δο-
κιµασία, η οποία σήµερα πλήττει τη χώρα και ιδίως τη Θεσσαλία,
το να κάνουµε τη δουλειά µας, το να συνεδριάζει η Βουλή των
Εφήβων ή η κανονική Βουλή. Θα µπορούσα, έχοντας την ίδια αν-
τίληψη κακόπιστης κριτικής να πω ότι ενδεχοµένως ασέβεια είναι
επειδή δεν θέλουµε να προχωρήσει τίποτε, να επικαλούµεθα τη
δοκιµασία ανύποπτων ανθρώπων, για να επιτύχουµε την πολιτική
µας στόχευση, που είναι να µη γίνεται τίποτε. Δεν το λέω όµως.
Ήταν ένα λογικό παράδειγµα πόσο εύκολο είναι να είναι κανείς
καχύποπτος, εµπαθής ακόµη και όταν οµιλεί γλυκανάλατα.

Μπορεί να είσαι εµπαθής και να µην έχεις την παραµικρή συµ-
πάθεια ή καλοπροαίρετη διάθεση και αυτό να το κάνεις χαµογε-
λαστά. Είναι, όµως, δύο εντελώς διαφορετικά πράγµατα.

Σήµερα, λοιπόν, την ώρα της µεγάλης δοκιµασίας, δεν συζη-
τούµε εδώ τίποτε το κατεπείγον και τίποτε το απροσδόκητο.
Αυτό είχε αποφασισθεί εδώ και µια βδοµάδα να γίνει και γίνεται
κανονικά. Αυτά τα οποία ήταν να αναβάλουµε, τα αναβάλαµε.

Άκουσα -πολύ σωστά- από τον κ. Βελόπουλο να λέει ότι κάποια
συναυλία χθες δεν απετράπη. Χθες τα δικά µας παιδιά εδώ, η
Βουλή των Εφήβων, ήταν να παρακολουθήσουν µια συναυλία και
δεν συνέβη αυτό. Την ακυρώσαµε. Στοιχειωδώς όλοι, αυτές τις
ώρες, εκεί που πρέπει να επέµβουµε, επεµβαίνουµε.

Θα αναφερθώ τώρα επί των αλλαγών του Κανονισµού. Ήθελα
να σας πω ότι ο Κανονισµός της Βουλής δεν είναι ακριβώς νο-
µοσχέδιο, είναι µια εσωτερική διαδικασία του Σώµατος και απο-
πνέει ακριβώς η ψήφισή του και οι αλλαγές που γίνονται κατά
καιρούς τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη αυτονοµία του Σώµα-
τος. Είναι µια άλλη διαδικασία, δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, υπογράφει µόνο ο Πρόεδρος της Βουλής και δεν

είναι αυτό που νοµίζουµε όλοι -γιατί ελέχθη ότι είναι νοµοσχέ-
διο- δεν είναι νοµοσχέδιο, είναι υπό τύπον νοµοθετήσεως, είναι
νοµοθέτηση, αλλά είναι εσωτερική διαδικασία της Βουλής. Βλέ-
πετε ότι δεν έχει τις προϋποθέσεις ενός συνηθισµένου νοµοσχε-
δίου.

Θέλω, ιδίως για τους νεοεκλεγέντες συναδέλφους, να εξη-
γήσω ότι ο Πρόεδρος της Βουλής, βάσει του Συντάγµατος και
του Κανονισµού, έχει την ευθύνη της τήρησης της τάξεως. Ο Κα-
νονισµός της Βουλής στο άρθρο 11 λέει ότι ο Πρόεδρος της
Βουλής έχει όλες τις εξουσίες για τη διεύθυνση των συνεδριά-
σεων και τη διασφάλιση της απρόσκοπτης διεξαγωγής των ερ-
γασιών της. Ιδίως παίρνει όλα τα αναγκαία πειθαρχικά µέτρα –και
είναι έξι αυτά- εναντίον κάθε παρεκτρεποµένου Βουλευτή. Αυτό
στο άρθρο 11.

Υπάρχει ειδικό κεφάλαιο που µιλάει γι’ αυτές τις παρεκτροπές,
οι οποίες -δόξα τω θεώ- µέχρι στιγµής δεν είναι συχνές, είναι
σχεδόν ανύπαρκτες. Εκεί υπάρχει µια κλιµάκωση των πειθαρχι-
κών µέτρων. Ξεκινάµε από την ανάκληση στην τάξη και πάµε στη
στέρηση λόγου. Δηλαδή µπορεί ο Πρόεδρος, εκτός από την ανά-
κληση στην τάξη, να στερήσει τον λόγο από έναν Βουλευτή που
παρεκτρέπεται όσο εξελίσσεται το θέµα στη συζήτηση του
οποίου παρεξετράπη. Εν συνεχεία, έχουµε τη µοµφή -η οποία
είναι πολύ πιο σοβαρή- και στην οποία µπορεί ο Πρόεδρος της
Βουλής, µέχρι τώρα, να προτείνει στην Ολοµέλεια να αποφασίσει
κατά πλειοψηφία ή οµοφώνως την επιβολή στερήσεως µισθού.
Βάσει του ισχύοντος Κανονισµού, εάν ο Πρόεδρος προτείνει
στην Ολοµέλεια και αυτή αποφασίσει ότι πρέπει να γίνει µοµφή,
τότε η στέρηση είναι αυτοδίκαιη. Τώρα δεν είναι αυτοδίκαιη. Ενα-
πόκειται στο Όργανο της Βουλής, το οποίο καταλογίζει τη
µοµφή, αν θα τη συνοδεύσει και µε στέρηση µισθού. Και υπάρχει
µια ποινή ακόµη πιο βαριά, η οποία είναι ο αποκλεισµός από τις
συνεδριάσεις, που µπορεί να φτάσει µέχρι τις δεκαπέντε ηµέρες.
Όµως, ο Πρόεδρος της Βουλής σε όλες αυτές τις τέσσερις κλι-
µακούµενες πειθαρχικές συµπεριφορές του, βάσει του άρθρου
11, έχει τον κύριο λόγο. Μπορεί, δηλαδή, να κάνει και ανάκληση
µόνος του -και όταν λέω ο Πρόεδρος εννοώ και ο Προεδρεύων-
και στέρηση του λόγου να κάνει και αποκλεισµό από τη συνε-
δρίαση στην οποία έγινε η παρεκτροπή µπορεί να κάνει, και να
βγάλει έξω από την Αίθουσα Βουλευτή. H µόνη πειθαρχική ποινή
στην οποία εµπλέκεται η Ολοµέλεια και η πλειοψηφία είναι η πα-
ρεπόµενη ποινή της µοµφής, η περικοπή του µισθού.

Και εδώ πολύ απλά σκέφτηκα ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος
να µην εµπιστευόµαστε αυτόν που ήδη ο Κανονισµός τού απο-
νέµει όλες αυτές τις δυνατότητες, να αποφασίζει δυνητικά, και
όχι αυτοδικαίως όπως προβλέπει ο τρέχων κανονισµός, τη στέ-
ρηση µισθού. Διότι φανταστείτε εάν είναι υποκειµενικός ο Πρό-
εδρος ή ο Προεδρεύων, και θεωρητικά µπορεί να είναι υπο-
κειµενικός, πόσο πιο υποκειµενικό µπορεί να είναι ο καταλογι-
σµός αυτής της στέρησης από την πλειοψηφία. Φαντάζεστε ότι
ο Πρόεδρος, ο οποίος µε βάση τον ισχύοντα Κανονισµό θέλει να
απονείµει µοµφή µετά περικοπής µισθού, δεν θα οργανώσει την
παρουσία της πλειοψηφίας, ώστε να µην εκτεθεί και απορρίψει
η πλειοψηφία την πρότασή του; Και τότε τι θα έχουµε; Θα έχουµε
την πλειοψηφία να επιβάλλει ποινές στη µειοψηφία. Αν ο Πρό-
εδρος επιβάλλοντας ποινή είναι υποκειµενικός, πώς σας φαίνεται
η πλειοψηφία να απονέµει ποινές στη µειοψηφία; Σας φαίνεται
λιγότερο υποκειµενικό στη ζυγαριά της αντικειµενικότητος;
Εµένα προσωπικώς µου φαίνεται περισσότερο αντικειµενικό να
το κάνει ο Πρόεδρος, δεδοµένης και της πολυκοµµατικής συν-
θέσως του Προεδρείου, όπως ακριβώς ελέχθη µόλις προηγου-
µένως από τον κ. Πλεύρη.

Αυτά όσον αφορά στο τρίτο άρθρο, το οποίο φάνηκε ότι ήταν
και το πιο επίµαχο. Και προφανώς δεν θα φανταστώ ότι είναι το
πιο επίµαχο επειδή κάπως πονάει η περικοπή µισθού. Ξέρω ότι
είµαστε όλοι υπεράνω χρηµάτων. Συνεπώς µόνο για λόγους κα-
θαρά δεοντολογικούς, θεωρητικούς και συνταγµατικούς αντιλαµ-
βάνοµαι ότι γεννήθησαν αυτές οι ενστάσεις, αλλά έχω να δώσω
αυτή την απάντηση.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι αυτό δεν έχει παρά µία φορά
εφαρµοσθεί στα χρονικά και δεν γίνεται για να εφαρµοστεί. Γί-
νεται για να µην εφαρµοστεί. Γίνεται για να έχει την αποτρεπτική
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δύναµη µιας πιο σοβαρής επίπτωσης. Γιατί πρέπει να προφυλά-
ξουµε το κύρος του Κοινοβουλίου.

Θέλω να σας πω ότι όταν µιλάµε εδώ και λέµε ότι θέλουν να
µας φιµώσουν ή δεν θέλουν να µας ακούνε και µιλάµε τετραπλά-
σιο ή πενταπλάσιο χρόνο απ’ αυτόν που δικαιούµαστε, τότε νο-
µίζω ότι είναι δύσκολο να πείσουµε ότι υπάρχει κάποιος
µηχανισµός εδώ, που εκπορεύεται από την πλειοψηφία ή από το
Προεδρείο, ο οποίος θέλει να φιµώσει κανέναν. Αν θέλανε κά-
ποιοι να φιµώσουν κάποιους δεν θα µπορούσες να τους καταλο-
γίσεις ούτε όταν τους κλείνουν το µικρόφωνο, όταν ξεπεράσουν
τον χρόνο που προβλέπεται. Εδώ κάποιοι παραπονιούνται ότι
τους φιµώνουν και µιλάνε τετραπλάσιο χρόνο και εκτός θέµατος.
Νοµίζω πως πρέπει να βρούµε πιο πειστικές εκδηλώσεις φίµω-
σης για να δείξουµε ότι υφιστάµεθα µια καταπίεση η οποία στην
πραγµατικότητα δεν υπάρχει.

Πάµε λοιπόν στα άλλα θέµατα. Το 1948 Πρωθυπουργός ήταν
ένας σπουδαίος πολιτικός, συνεργάτης του Ελευθερίου Βενιζέ-
λου, ο Θεµιστοκλής Σοφούλης, υπέργηρος, τότε πλησίαζε τα
ενενήντα, αλλά αποφασιστικός. Ο Σοφούλης κυβερνούσε και κοι-
µόταν στο πρωθυπουργικό γραφείο.

Το πρωθυπουργικό γραφείο, κύριε Χρηστίδη, ήταν εδώ στη
Βουλή το 1948. Έπαθε µια σοβαρή πνευµονία και έφεραν Γάλλο
γιατρό, τον περίφηµο καθηγητή Ντονζελό, να τον κοιτάξει. Αυτός
ο γιατρός, όταν εξέτασε τον υπέργηρο Σοφούλη του είπε: «Θα
σας πω κάτι, κύριε Πρόεδρε, που µπορεί να σας δυσαρεστήσει.
Επειδή βλέπω ότι κοιµάστε εδώ σε ένα κρεβάτι στο πρωθυπουρ-
γικό γραφείο, θα σας παρακαλέσω να επιβάλλετε στον εαυτό
σας να µη γέρνετε ούτε από το ένα πλευρό ούτε από το άλλο,
αλλά να κοιµάστε ανάσκελα για να µην πιέζονται τα πνευµόνια
σας ούτε από το δεξιό πλευρό ούτε από το αριστερό. Και ξέρω
πόσο δύσκολο και ενοχλητικό είναι αυτό.»

Ο Σοφούλης, σοφός και µε χιούµορ και όχι γεµάτος κακία και
εµπάθεια, παρά το ότι η υγεία του πέρναγε κρίση, µε χιούµορ και
αυτοσαρκασµό -το οποίο σας το συνιστώ, κάνει καλό και στην
διάθεση- λέει: «Αχ, κύριε καθηγητά, πόσο δείχνετε να µη µε ξέ-
ρετε. Αν µε ξέρατε, θα καταλαβαίνετε ότι η δεξιά µε ενοχλεί όσο
και η αριστερά. Συνεπώς χαίροµαι που µου λέτε να κοιµάµαι απο-
φεύγοντας είτε το ένα είτε το άλλο πλευρό».

Από το 1948 τουλάχιστον, λοιπόν, αποδεδειγµένα, το γραφείο
του Πρωθυπουργού, το Υπουργικό Συµβούλιο και το γραφείο της
Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης στεγάζονται στη Βουλή.
Αυτό δεν υπήρχε στα χαρτιά πουθενά. Αντιθέτως, υπήρχαν στα
χαρτιά η παρουσία του Νοµικού Συµβούλου του Κράτους, η πα-
ρουσία του γραφείου του δηµοσιονοµικού ελέγχου, όλα τα άλλα,
τα υποδεέστερα και που είχαν µικρότερη έκταση.

Εάν βάζουµε στον Κανονισµό µια πραγµατικότητα, η οποία ξε-
κινάει από τις πρώτες εκλογές µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο -
µπορεί να ήταν και πριν, δεν θυµάµαι, γιατί ήταν λίγα χρόνια πριν
η Βουλή εδώ- το κάνουµε απλώς για να απεικονίσουµε µια πραγ-
µατικότητα. Δεν το κάνουµε για να κάνουµε κάποια έξοδα για το
γραφείο του Πρωθυπουργού, ούτε έχουµε ετοιµάσει κάτι εξαι-
ρετικό που πρέπει να καλυφθεί πίσω από αυτή τη διάταξη.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι δεν είναι τόσο σωστό και τόσο
ωραίο να αξιοποιούµε τέτοιες περίπου ουδέτερες και ασήµαντες
καταχωρίσεις στον Κανονισµό της Βουλής και να φανταζόµαστε
τέτοιες µέρες -για να χρησιµοποιήσω και εγώ αυτό το επιχεί-
ρηµα- τέτοιες ψευδείς, ανυπόστατες και εµπαθείς αιτιάσεις. 

Αυτά εδώ υπάρχουν δεκαετίες. Προφανώς θα συνεχίσουν να
υπάρχουν και καλό είναι να εµφανίζονται και στα χαρτιά. Δεν
µπορεί να προβλέπονται ήσσονος σηµασίας φιλοξενίες και να
αγνοούµε σηµαντικής σηµασίας φιλοξενίας, οι οποίες είναι συν-
δεδεµένες ιστορικά µε αυτό το κτήριο.

Πάµε τώρα στο θέµα του προσωπικού. Το θέµα του προσωπι-
κού έχει την εξής διάσταση: Ενώ ο ίδιος ο Κανονισµός λέει ότι ο
Πρόεδρος της Βουλής είναι αυτός που κρίνει για την ύπαρξη
προσωπικού, συνεπώς µπορεί να µη δώσει τον λόγο καν, µετά
λέει ότι αν επιµένει ο Βουλευτής µπορεί –µπορεί, αλλά δεν υπο-
χρεούται- ο Πρόεδρος να ρωτήσει την Ολοµέλεια. Εδώ έχουµε
πάλι το ίδιο πρόβληµα: την Ολοµέλεια, την πλειοψηφία. Δηλαδή
πάλι θα είναι ένας Βουλευτής της µειοψηφίας εις το έλεος -µε
την καλή έννοια- της πλειοψηφίας. 

Νοµίζω πως το να πάρει πάνω του ο Προεδρεύων, και µάλιστα
σε διακοµµατικό Προεδρείο, αυτή τη δυνατότητα και να δώσει
λύση σε µία οµολογουµένως κατάχρηση που γίνεται αυτής της
επικλήσεως, θα είναι περισσότερο αντικειµενικό.

Δεν είναι αόριστος νοµική έννοια η ύπαρξη προσωπικού ζητή-
µατος. Σε δύο περιπτώσεις υπάρχει προσωπικό ζήτηµα κατά τον
Κανονισµό: Όταν εκτοξεύεται ύβρις και όταν αποδίδεται, φορ-
τώνεται δηλαδή, σε συνάδελφο γνώµη άλλη από αυτή την οποίαν
είπε. Δηλαδή µπορεί να πει κάποιος ότι, κύριε Πλεύρη, είπατε ότι
τώρα έχουµε άνοιξη. Δεν είναι άνοιξη τώρα, είναι φθινόπωρο. Δι-
καιούται το να διορθώσει αυτό. Συγγνώµη για το σαχλό του πα-
ραδείγµατος, απλώς ήθελα να δείξω ακριβώς ότι δύο είναι οι
περιπτώσεις που επιτρέπεται η επίκληση και η αξιοποίηση του
αιτήµατος για οµιλία επί προσωπικού ζητήµατος. Η απάντηση σε
ύβρη και απάντηση στο να σου φορτώνουν πράγµατα που ποτέ
δεν έγραψες ή που ποτέ δεν είπες και πρέπει ανθρωπίνως και
πολιτικά να τα αποκαταστήσεις.

Επίσης, το θέµα της µοµφής για ανάρµοστη συµπεριφορά
ούτε αυτό είναι µία ατέλειωτη δυνατότητα να χωρέσουν κάτω
από τη µοµφή και κάτω από την ανάρµοστη συµπεριφορά τα
πάντα που ο χαιρέκακος ή µνησίκακος ή εµπαθής ή κατώτερος
των περιστάσεων Πρόεδρος θα θελήσει να φορτώσει σε έναν
αθώο του αίµατος συνάδελφο. Υπάρχει περιγραφή, λεπτοµερής
περιγραφή στον Κανονισµό τι συνιστά ανάρµοστη συµπεριφορά
και είναι ένα, δύο, τρία, τέσσερα, πέντε, έξι. Δεν είναι τα πάντα.
Και αυτά όλα τα έχουµε ψηφίσει. Θα µπορούσαµε να τα αλλά-
ξουµε όποτε θέλουµε, αλλά αυτά ισχύουν. 

Ανάρµοστη συµπεριφορά, λοιπόν, αποτελούν: πρώτον, η πα-
ρεµπόδιση της οµαλής διεξαγωγής των συνεδριάσεων, η διαρ-
κής διακοπή των οµιλητών, η οµιλία χωρίς την άδεια, η απρεπής
συµπεριφορά µε λόγια και έργα, η έλλειψη του οφειλόµενου σε-
βασµού προς το Προεδρείο ή προς την αποστολή της Βουλής,
η µη συµµόρφωση µε τις υποδείξεις του Προέδρου, η χρησιµο-
ποίηση προσβλητικών εκφράσεων κατά των πάντων, η καταφρό-
νηση του Συντάγµατος και των πολιτειακών θεσµών µε λόγια και
έργα. Είναι συγκεκριµένα πράγµατα. Δεν είναι τα πάντα ανάρµο-
στη συµπεριφορά. Και όταν υπάρχει επιµονή και κατ’ επανάληψιν
τέτοια συµπεριφορά, τότε κινδυνεύεις µε µοµφή. δεν είναι η
µοµφή.

Δεν είναι η µοµφή το πρώτο µέτρο το οποίο παίρνεται. Το
πρώτο είναι η ανάκληση στην τάξη, το δεύτερο είναι η αφαίρεση
του λόγου και το τρίτο είναι αυτό, µε δυνητική την περικοπή µι-
σθού, που βεβαίως δεν ενδιαφέρει κανέναν.

Ήθελα, επίσης, να πω ότι δεν είναι σωστό αυτό που λένε ότι
παλιότερα η Βουλή ήταν ήσυχη και ήρεµη. Παλιότερα, βάσει του
Κανονισµού του παλιού, η µεγαλύτερη τιµωρία για έναν Βου-
λευτή, ξέρετε ποια ήταν; Να δηµοσιευθεί η µοµφή στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως. Αυτό ήταν το έσχατο. Ήταν δηλαδή ένα
είδος δηµοσιότητας που σε παραδίδει εις τας δέλτους της ιστο-
ρίας µέσω του ΦΕΚ. Και εδώ µέσα είχαν γίνει και καρεκλιές, είχαν
γίνει και συµπλοκές, είχαν γίνει και ακρότητες και εισβολές και
δεν νοµίζω να πτοήθηκαν από τη δηµοσίευση του ονοµατεπωνύ-
µου τους στο Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως, όπως
προέβλεπε ο Κανονισµός του 1964.

Άρα εδώ δεν πρόκειται για καµµία απόπειρα ελέγχου και κα-
ταπίεσης και χωροφυλακής των Βουλευτών. Πρόκειται περί µιας
κατά τα άλλα εναρµόνισης των πειθαρχικών µέτρων µε όλα τα
άλλα υπάρχοντα, τα οποία τα έχει και τα φορτώνεται ο Προ-
εδρεύων, έτσι και τη µοµφή. Και η περικοπή του µισθού δεν είναι
πια αυτοδικαίως, δεν είναι δηλαδή αυτόθροος µαζί µε τη µοµφή,
όπως είναι µε βάση τον ισχύοντα Κανονισµό, αλλά είναι δυνητική.
Είναι ένα είδος προληπτικής απόφασης για να µην έχουµε
έκτροπα, που είµαι βέβαιος ότι δεν θα τα έχουµε.

Όλα τα άλλα άρθρα έχουν να κάνουν µε τη λειτουργία της
Βουλής. Έχουν να κάνουν µε το ότι µπορούµε να µισθώνουµε
ακίνητα από κοινωφελή ιδρύµατα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα
µε βάση προεδρικό διάταγµα, όπως ακριβώς µισθώνουµε και
από τον δηµόσιο τοµέα, έπειτα από διαπραγµάτευση προφανώς.
Έχουν να κάνουν µε την αλλαγή κάποιας ορολογίας η οποία γί-
νεται προκειµένου να εναρµονιστούµε µε έναν καινούργιο νόµο
που αφορά στο «πόθεν έσχες». 
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Και πάµε τώρα στο θέµα τού αν πρέπει ή όχι να έχει πλειοψη-
φία η πλειοψηφούσα παράταξη στη Διάσκεψη των Προέδρων. Η
Διάσκεψη των Προέδρων είναι η πιο σηµαντική Επιτροπή της
Βουλής. Η Διάσκεψη των Προέδρων έχει τις πιο σηµαντικές αρ-
µοδιότητες από όλες, προγραµµατίζει το έργο της Βουλής και
µπορεί µε αποφάσεις της να αντικαθιστά ή να υποκαθιστά οποι-
οδήποτε άλλο όργανο της Βουλής, οποιοδήποτε και αυτά που
νοµοθετούν και αυτά που δεν νοµοθετούν. Είναι ένα άρθρο πολύ
γενικό και λέει ότι η Διάσκεψη αποφασίζει, προτείνει, διατυπώνει
ή αναθέτει οποιοδήποτε έργο σε άλλο όργανο, επιτροπή ή υπο-
επιτροπή της Βουλής, για όσα θέµατα προβλέπουν σχετική αρ-
µοδιότητα της Βουλής ή οργάνου της ρητά από το Σύνταγµα.

Βεβαίως, η Διάσκεψη των Προέδρων εκτός από τον προγραµ-
µατισµό της δουλειάς της Βουλής κάνει και σηµαντικές ακροά-
σεις δικαστικών λειτουργών και άλλων παραγόντων, προκειµένου
να διαµορφώσει γνώµη και να τη διατυπώσει, ώστε να προχωρή-
σει εν συνεχεία η εκτελεστική εξουσία στις δικές της ενέργειες.

Είναι συνεπώς το σηµαντικότερο κεντρικό όργανο της Βουλής,
το οποίο αν δεν κάνει τη δουλειά του παραλύουν τα πάντα, και η
νοµοθετική εργασία και ο έλεγχος. Η ανάγκη να υπάρχει η ίδια
πλειοψηφία, του 50 συν 1 -όπως πολύ σωστά είπε και η κ. Γερο-
βασίλη- στη Διάσκεψη των Προέδρων, πηγάζει και από νοµικά
και από λογικά και από ιστορικά και από πρακτικά ζητήµατα. 

Δεν είναι µόνο το άρθρο 31 που µιλάει για τις επιτροπές, τις
νοµοθετούσες επιτροπές οι οποίες πρέπει να έχουν την αντί-
στοιχη πλειοψηφία της Ολοµελείας. Υπάρχει κι άλλη διάταξη
στον Κανονισµό της Βουλής η 43Α, η οποία προβλέπει την ανα-
λογική εφαρµογή αυτής της διάταξης και για τις µη νοµοθετού-
σες επιτροπές. Δηλαδή, προσέξτε! Στην Επιτροπή Οδικής
Ασφάλειας πρέπει να έχει πλειοψηφία 50 συν 1 το πρώτο κόµµα.
Μπορεί να µην ισχύει αυτό για την επιτροπή της Διάσκεψης των
Προέδρων, για τη Διάσκεψη των Προέδρων, η οποία ορίζει την
ηµερήσια διάταξη όλων των άλλων επιτροπών; Και άλλωστε ο
Κανονισµός, που σας είπα ότι εφαρµόζει αυτή την αναλογία και
στις µη νοµοθετούσες επιτροπές και η κοινοβουλευτική πρακτική
από το 1996 νοµίζω, επί Προεδρίας Κακλαµάνη και µετά, πολλές
φορές έχουν κάνει αναγκαία τέτοια ρύθµιση. 

Θα σας πω ένα απλό παράδειγµα. Εάν οι συνάδελφοι των
Σπαρτιατών, των οποίων σήµερα ανεγνώσθησαν οι επιστολές
ανακλήσεως των αποχωρήσεών τους ή των διαγραφών τους, πα-
ρέµεναν στην απόφαση να είναι Ανεξάρτητοι, βάσει του Κανονι-
σµού είχαν δικαίωµα ως Ανεξάρτητοι να εκπροσωπηθούν στη
Διάσκεψη των Προέδρων. Και αν δεν συµφωνούσαν ποιος από
τους πέντε ή έξι ή δέκα -όσοι γίνονταν τελικά- θα εκπροσωπούσε
τους Ανεξάρτητους στη Διάσκεψη των Προέδρων, έπρεπε να κά-
νουν κλήρωση για να ορίσουν έναν εκπρόσωπο στη Διάσκεψη
των Προέδρων. 

Άρα στη Διάσκεψη των Προέδρων που σήµερα, µε βάση το
πώς ορίζονται αυτοί που συµµετέχουν, είναι δεκατρείς και δεκα-
τρείς, δεκατρείς της Νέας Δηµοκρατίας και δεκατρείς της Αντι-
πολίτευσης, θα γίνονταν δεκατέσσερις της Αντιπολίτευσης και
δεκατρείς της Πλειοψηφίας και θα έπρεπε µετά η Αντιπολίτευση,
που θα είχε πλειοψηφία στο πιο βασικό όργανο της Βουλής, να
αποφασίζει για τον τρόπο λειτουργίας της Βουλής. 

Θα µπορούσε να αποφασίζει ότι δεν θα συζητηθεί αυτό το νο-
µοσχέδιο, θα συζητηθεί µετά από δύο µήνες. Θα µπορούσε να
αποφασίσει ότι θα παρέλυε το έργο της Κυβέρνησης, ενώ το
Σύνταγµα λέει ότι η Κυβέρνηση ασκεί τη γενική πολιτική της
χώρας και µέσα στην άσκηση της γενικής πολιτικής είναι και η
δυνατότητα της Κυβερνήσεως να νοµοθετεί, βάσει του άρθρου
73 του Συντάγµατος 

Αυτά είναι µαθήµατα για την πρώτη τάξη του δηµοτικού και
δεν µπορούµε να λέµε ότι δεν υπάρχει στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων, στο κορυφαίο και πιο αποφασιστικό και αποφασίζον όρ-
γανο της Βουλής η ανάγκη να έχει η Πλειοψηφία την πλειοψηφία.
Τότε πώς σεβόµαστε τη λαϊκή εντολή; Όπως η λαϊκή εντολή
έδωσε στην Πλεύση Ελευθερίας 3,2%, έδωσε στη Νέα Δηµοκρα-

τία 41%. Όπως έδωσε στο ΠΑΣΟΚ 15%; Πόσο έδωσε; 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Στις επόµενες!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Όχι

λέω για τις προχθεσινές. 
Δεν είναι περιφρόνηση της λαϊκής εντολής εις το σηµαντικό-

τερο όργανο της Βουλής; Αφήστε τον Κανονισµό που σας είπα,
αφήστε το Σύνταγµα, αφήστε τα όλα. Δηλαδή, τι θέλουµε; Η Διά-
σκεψη των Προέδρων της Βουλής, που είναι το κυρίαρχο, το ση-
µαντικότερο όργανο της Βουλής να έχει πλειοψηφία της
Αντιπολιτεύσεως; Αυτό δεν είναι δηµοκρατία. Αυτό είναι αυθαι-
ρεσία και είναι και καταφρόνηση της συνταγµατικής τάξης. 

Θέλω να πω δηλαδή ότι πρέπει να είµαστε λίγο πιο προσεκτι-
κοί, όταν θέλουµε να παραστήσουµε ότι εδώ συµβαίνουν σηµεία
και τέρατα και ότι διωκώµεθα ή παραβιάζεται ο Κανονισµός και
το Σύνταγµα, ότι υπάρχουν δόλιες καταστάσεις οι οποίες θέλουν
να µας φιµώσουν ή να µας παγιδεύσουν. Τίποτε από όλα αυτά
δεν υπάρχει. 

Υπάρχει συνεννόηση, υπάρχει κατανόηση, υπάρχει υπέρβαση
του χρόνου, την οποίαν οµολογώ ότι αρχίζουµε να ελέγχουµε.
Είµαστε οκτώ κόµµατα. Δεν µπορούµε συνεχώς να συνεδριά-
ζουµε. Πρέπει να σεβόµαστε τον χρόνο και δεν µπορεί κάποιος,
ο οποίος µιλάει τετραπλάσιο χρόνο, να λέει ότι ο σκοπός των πο-
λιτικών του αντιπάλων είναι να τον φιµώσουν! Ας βρούµε κάτι πιο
πειστικό, κάτι λιγότερο απίθανο.

Τα πράγµατα κατά τη γνώµη µου είναι απλούστερα. Είναι
αθωότερα. Είναι καθαρά πρακτικά θέµατα που πρέπει να τα επι-
λύσουµε. Πρέπει να φροντίσουµε να δείχνουµε ότι κάνουµε τη
δουλειά µας, ότι τηρούµε τον Κανονισµό, ότι σεβόµαστε τις απο-
φάσεις της Διασκέψεως των Προέδρων και ότι δεν το παρακά-
νουµε. 

Η χώρα βρίσκεται σε µία εξαιρετικά δύσκολη κατάσταση και
µας χρειάζεται όλους, αλλά µας χρειάζεται όλους µε σοβαρό-
τητα και αντίληψη των περιστάσεων και όχι να αξιοποιούµε τα
πάντα για να αποκοµίσουµε πολιτικά οφέλη, χωρίς να υπάρχει
λόγος. 

Προτείνω λοιπόν αυτές τις αλλαγές στον Κανονισµό. Σας εξή-
γησα τους λόγους για τους οποίους προτείνω. Νοµίζω καθησύ-
χασα κάποιες ανησυχίες και καλώ εν συνεχεία το Σώµα να
υπερψηφίσει αυτή την πρόταση και εύχοµαι ειδικά για τους εγ-
κλωβισµένους να είναι καλά, γιατί όπως όλοι αντιλαµβανόµαστε
τα πράγµατα είναι πάρα, πάρα, πάρα πολύ δύσκολα! 

Σας ευχαριστώ και παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να προχωρή-
σουµε στην ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής των Ελ-
λήνων: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.6.1987) και
Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύουν».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής και η ψή-
φισή τους θα γίνει χωριστά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή της
προτάσεως, έξι άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύ-
νολο.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
- Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.06.1987) και Μέρος

Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.04.1997), όπως ισχύουν

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: ΝΑΙ

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: ΝΑΙ

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η πρόταση
του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής - Μέρος  Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106
Α’/24.6.1987), και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως
ισχύουν» έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής - Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.06.1987) και
Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.04.1997), όπως ισχύουν

Ι. ΜΕΡΟΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟ

Άρθρο 1

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 13 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Κοινοβουλευτικό), µετά τη φράση «τον Πρόεδρο της Επι-
τροπής Βιβλιοθήκης της Βουλής» προστίθεται η φράση «,τον Πρό-
εδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Έρευνας και Τεχνολογίας».

Άρθρο 2

Η παράγραφος 8 του άρθρου 68 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Κοινοβουλευτικό) αναδιατυπώνεται ως εξής µετά την κα-
τάργηση του β’ εδαφίου της:

«Ο Πρόεδρος της Βουλής αποφαίνεται για την ύπαρξη ή µη
προσωπικού ζητήµατος.»

Άρθρο 3 

Το άρθρο 80 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινοβουλευ-
τικό) αναδιατυπώνεται ως εξής:

«1. Σε ιδιαίτερα σοβαρές περιπτώσεις, ο Πρόεδρος της Βουλής
µπορεί να αποφασίσει, αντί των πειθαρχικών µέτρων των προ-
ηγούµενων άρθρων, τη διατύπωση µοµφής για αντικοινοβουλευ-
τική συµπεριφορά εναντίον Βουλευτή που υπέπεσε ή επιµένει
στην αναφερόµενη στο άρθρο 77 παρ. 3 ανεπίτρεπτη ή ανάρµο-
στη συµπεριφορά.

2. Πριν από την απόφαση του Προέδρου της Βουλής, ο ενδια-
φερόµενος καλείται να δώσει εξηγήσεις το πολύ για πέντε (5)
λεπτά της ώρας.

3. Με την απόφαση του Προέδρου της Βουλής, που διατυπώνει
µοµφή εναντίον Βουλευτή για αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά,
µπορεί να επιβάλλεται περικοπή µέχρι και του ενός δευτέρου (1/2)
της µηνιαίας αποζηµίωσης του Βουλευτή.»

II. ΜΕΡΟΣ Β’

Άρθρο 4

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 3 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, µετά την περίπτωση β) προστίθενται οι
περιπτώσεις: «γ) Γραφείο του Πρωθυπουργού στη Βουλή» και «δ)
Γενική Γραµµατεία Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων».

Άρθρο 5

Στο άρθρο 153 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’),  όπως
ισχύει: 

α) Στην παράγραφο 1 µετά τη φράση «για στέγαση υπηρεσιών
της Βουλής» προστίθεται η φράση «ή υπηρεσιών και γραφείων
που λειτουργούν στη Βουλή».

β) Στην παράγραφο 3 η φράση «των πέντε (5) ετών» αντικαθί-
σταται από τη φράση «των δώδεκα (12) ετών». 

γ) Στην παράγραφο 5, µετά τη φράση «ή Δηµόσιους Οργανι-
σµούς και Επιχειρήσεις» προστίθεται η φράση «ή νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή κοινωφελή
ιδρύµατα».

δ) Στην περίπτωση στ) της παραγράφου 8 πριν από τη λέξη
«προς» και τη φράση «και προς» προστίθεται αντιστοίχως η λέξη
«είτε».

Άρθρο 6

Όπου στον παρόντα Κανονισµό της Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει, καθώς και στον Ειδικό Κανονισµό της Ειδικής Υπηρεσίας
Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης, που προσαρτή-
θηκε σε αυτόν ως Παράρτηµα τρία (3) µε την από 28.6.2016 από-
φαση της Ολοµέλειας της Βουλής (Α’122), όπως ισχύει,
αναγράφεται η φράση «Επιτροπή Ελέγχου Δηλώσεων Περιου-
σιακής Κατάστασης του άρθρου 3Α του ν. 3213/2003 (Α’309)»,
αυτή αντικαθίσταται από τη φράση «Επιτροπή Ελέγχου Δηλώ-
σεων Περιουσιακής Κατάστασης και Δηλώσεων Οικονοµικών
Συµφερόντων κατ’ άρθρο 25 του                            ν. 5026/2023».    

Άρθρο 7

Η ισχύς των διατάξεων της παρούσας αρχίζει από τη δηµοσί-
ευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται
διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,..............................2023

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ
ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ. ΤΑΣΟΥΛΑΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω πρότασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουµε, ας ευχηθούµε

όλοι ως Εθνική Αντιπροσωπεία το καλύτερο, τόσο για τους συ-
νανθρώπους µας που δοκιµάζονται από τα τόσο ακραία καιρικά
φαινόµενα όσο και για όλες και όλους τα µέλη του κρατικού µη-
χανισµού, πυροσβέστες, αστυνοµικούς, ένοπλες δυνάµεις, στε-
λέχη τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου και δευτέρου βαθµού,
εθελοντές -συγχωρήστε µου αν παραλείπω κάποιους- που προ-
σπαθούν για το καλύτερο δυνατόν όλες αυτές τις ηµέρες κάτω
από τις πιο αντίξοες καιρικές συνθήκες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.13’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 11
Σεπτεµβρίου 2023 και ώρα 12.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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